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Uvodnik

Škofje krajevnih Cerkva Triveneta

Pismo 
vernikom 
ob začetku 
Leta vere

Dragi b ratje in  sestre, 
te  d n i začenjam o s po seb n im  časom  
m ilosti: z Letom  vere. Papež Benedikt 

XVI. je oklical Leto vere, da b i p o n o v n o  
našli veselje do  vere in  da bi p o n o v n o  
im eli veselje do  oznanjan ja vere.
"Vera je dar, ki ga m oram o  n a  novo 
odkriti, gojiti in  o n jem  pričevati, da bi 
G ospod podaril vsakom ur izm ed nas 
m ožnost življenja lepote in  veselja dejstva, 
da sm o kristjani"!
Leto vere, ki je leto m ilosti, se bo  začelo 
11. ok tobra letos ob  petdesetle tn ic i 
odprtja  D rugega vatikanskega 
ekum enskega koncila in  se bo  končalo  24. 
novem bra leta 2013, n a  praznik  Kristusa 
Kralja vesoljnega sveta.
Leto vere nas vabi, da p o n o v n o  odkrijem o 
tem elje naše vere, Jezusa Kristusa, in  vabi 
k sp reobrn jen ju  k N jem u, ed in em u  
O drešen iku  sveta. O n daje našem u 
življenju novo obzorje in  od ločno  smer. V 
skrivnosti njegove sm rti in  vstajenju se 
kaže v p o lnosti Ljubezen, ki rešuje.
Toda Leto vere nas kliče tu d i k 
oznanjevanju  Božje ljubezni vsem  ljudem  
našega časa. Kristusova ljubezen, ki p o ln i 
naša srca, nas sili k evangelizaciji. O n  nas 
pošilja po  cestah sveta, da b i oznanjali 
evangelij vsem  ljudstvom  sveta, kot 
berem o v M atejevem  evangeliju (Mt 
28,19).
Da bi p o n o v n o  zaživeli veselje do  vere in  
radost za oznanjan je vere, sm o v tem  Letu 
vere povabljeni, da p o n o v n o  odkrijem o 
vseb ine "izpovedne, obhajane, živete in  
m olitvene" vere.
Prav n a  to  nas opozarja sveti oče Benedikt 
XVI. v svojem  apostolskem  p ism u Vrata 
vere: "Poznavanje vsebin  naše vere je 
b istvenega pom ena, da bi sam i dali svojo 
privolitev, se pravi, da sam i v po lnosti 
po trd im o , z b istrim  u m o m  in  voljo, kar 
n am  ponu ja  Cerkev".
In dodaja še: "S tega v idika bo  m oralo  
Leto vere izraziti skupno  prizadevanje za 
v nov ično  odkritje in  študij tem eljn ih  
vseb in  vere, ki so sistem atično  in  
organsko povzete v Katekizm u katoliške 
Cerkve. Tukaj se nam reč  pokaže bogastvo 
nauka, ki ga je Cerkev sprejela, h ran ila  in  
posredovala naprej skozi svojo 
dvatisočletno  zgodovino".
Dragi b ratje in  sestre, sprejm im o papeževo 
povabilo: z veseljem  dajm o  živeti Leto 
vere in  poslušajm o Božjo besedo ter 
razm išljajm o skupaj b istvene vsebine 
krščanske vere. P ostan im o pričevalci Božje 
ljubezni, da b o m o  vselej pripravljeni 
odgovoriti, če nas bo  kdo vprašal za razlog 
upanja, ki je v nas.
N ašim  b ra to m  pokažim o, kako vera Vanj 
dela naše osebno, družinsko  in  d ružbeno  
življenje bolj resn ično , bolj prav ično  in  
lepše, saj obnavlja odnose prijateljstva, 
daje sm isel delovnem u napo ru , tru d u  pri 
vzgoji ter d ru žb en em u  delu, n am  pom aga 
v bolezni, n am  pom aga najti p o ln  p o m en  
našem u  življenju.
Vsem vam , dragi b ratje in  sestre, voščim o, 
da bi živeli n a  najboljši m ožen  nač in  to 
iz jem no Leto vere, da b i poživili, očistili, 
po trd ili in  z ljubeznijo  izpovedali vašo 
vero vsem  ljudem , ki jih  srečujete, in  to 
vsak dan  v vašem  življenju!
Želatino (Benetke), 20. septembra 2012
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36 leti na tem eljih slovenstva, demokracije in 
krščanstva; v goriški, tržaški in  videmski 
pokrajini združuje 155 organizacij. Damjan 
Paulin, ki je predstavljal Katoliško tiskovno 
društvo in  Zadrugo Goriška M ohorjeva, se je 
msgr. De Antoniju zahvalil, ker je znal sprejeti 
in  razum eti duha večjezične in  večplastne 
Gorice, ker je rad obiskoval naše ustanove, nas 
bodril in  opogum ljal s spodbudnim i besedami. 
Mara Černič, predsednica upravnega odbora 
Slovenskega centra za glasbeno vzgojo Emil 

Komel, je poudarila 
pom en glasbe in  petja 
za rast posam eznikov 
in  skupnosti ter se m u 
zahvalila za njegovo 
odprtost in 
hum anost. Andrej 
Vogrič (ŠZ 01ympia) 
se je spom nil na 
njegov obisk v 
telovadnici, ki je bil 
pravi dogodek za 
otroke. M auro Leban 
se je - v im enu 
Mladinskega doma, 
Skupnosti družin 
Sončnica, slovenske 
duhovnije in  skavtske 
organizacije - toplo 
zahvalil "don Dinu" 
za način, kako se je 
predstavil, za to, kar je 
bil, prej kot za to, kar 
je naredil.

dalje na str. 5

Srečanje s predstavniki slovenskih katoliških organizacij

Msgr. Dino De Antoni/ iskrena 
hvala za skupaj prehojeno pot!
T  'V  obrodošli na škofovem dom u". S 

I  tem i besedam i je apostolski 
1  - J  adm inistrator goriške nadškofije 

msgr. D ino De Antoni v petek,
21. septembra, s toplo 
gostoljubnostjo, ki m u je 
lastna, sprejel predstavnike 
slovenskih katoliških ustanov 
iz Goriške. Slabih deset dni 
pred nedeljo, 30. septembra, ko 
se m u bodo goriški verniki v 
oglejski baziliki zahvalili za 
trinajst let skupaj prehojene 
poti in  se poslovili od njega, je 
srečanje potekalo v t. i. dvorani 
nadškofov, na stenah katere 
visijo slike vseh dosedanjih 
goriških nadpastirjev, od Karla 
M. Attemsa dalje. Tik ob vratih 
je že slika msgr. De Antonija, 
delo akademskega slikarja in  
odličnega portretista Tomaža 
Perka.
Pokrajinski predsednik Sveta 
slovenskih organizacij VValter 
Bandelj se je prvi zahvalil 
nadškofu - tudi v im enu 
deželnega predsednika SSO dr.

Draga Štoke - za opravljeno delo in  darovan čas, 
za pozornost do slovenske narodne skupnosti in 
našega jezika. Poudaril je, da je SSO nastal pred

i križarsko'

Hči stalnega diakona hodi 
na pijačo s komunisti

- C l OVEKE

S to številko  
je z  zan im ivim i 

članki spet izšla  
n aša  priloga  
Bodi človek! 

Priporočam o, 
berite!

Ob 17. uri bo 
v patriarhalni 

bazilik i v Ogleju  
svečan o  slavje  

v zah va lo  in 
pozdrav m sgr. 

Dinu De Antoniju
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SSO /  Prvo vladno omizje je izpolnilo pričakovanja

Vprašanje finančnih 
sredstev terja hiter odgovor

Ob reformah Montijeve vlade

Kaj pa prenova 
političnih strank?

Svet slovenskih organizacij 
izraža zadovoljstvo ob p o 
teku  prvega zasedanja 

v ladnega om izja za iz
vajanje zaščitnega zakona 
38/01, ki je b ilo  24. septem 
bra na no tran jem  m in istrst
vu  v Rim u p o d  vodstvom  
državnega podtajn ika Save- 
ria Ruperta. O dprto  
soočenje s točkam i na dnev
n em  redu ter pripravljenost 
n a  resno  obravnavan je  še 
drugih , prav tako p om em b
n ih  tem , dajeta upati, da bo 
im el ta  o rgan  p o m e m b n o  
vlogo za d o sled n o  in  p ra 
vočasno u resn ičevanje d o 
ločil zaščite.
Svet slovenskih organizacij 
pričakuje, da se bo, prav na 
pod lag i iz rečen ih  ugo tov i
tev, takoj okrepila vez m ed 
vlado  in  D eželo FJK. To je 
k ljučnega p o m e n a  za 
učinkov ito  rešitev  pretoka 
f in an čn ih  dotacij organiza
cijam  in  ustanovam  slovenske 
narodne  skupnosti.
Svet slovensk ih  organizacij 
podpira  nakazano sm er za u re
ditev p rih o d n o sti Prim orskega

Izvršni odbor Sveta sloven
skih organizacij je 19. sep
tem bra zasedal na glavnem  

sedežu v Trstu in  obravnaval vr
sto aktualn ih  problem ov, ki za
devajo celo tno  slovensko sku
pnost v Italiji.
U vodnem u poročilu deželnega 
predsednika Draga Štoke in  
trem  pokrajinskim  poročilom , 
ki so jih  im eli Giorgio Banchig, 
VValter Bandelj in  Igor Švab, je 
sledila poglobljena in  konstruk
tivna razprava o vsebini, podani 
v uvodn ih  poročilih.
Veliko pozornosti je b ilo  v raz
pravi nam enjene problem om  v 
Reziji in  želji, da pride v tej do
lini do ugodnega razpleta glede 
uporabe Kulturnega dom a v Re
ziji, za kar se je pri županu  Ser- 
giu Chineseju večkrat zavzel tu 
di p redsednik  SSO Štoka v so
glasju s somišljeniki v dolin i sa
mi. Prav tako je bil govor o teža
vah, ki so nastale v Kanalski do
lin i v zvezi z nadaljn jim  
delovanjem  društva Planika. 
Glede skupnega in stitu c io n al
nega om izja pri p redsedn iku  
italijanske vlade, konkretneje v 
sklopu Notranjega ministrstva, 
ki je začelo u radno  delovati 24. 
septem bra, so člani Izvršnega 
odbora SSO podčrta li nu jnost 
čimprejšnje rešitve problem a fi
nanciranja naših društev, kakor 
tud i reševanja problem ov okrog 
slovenskih medijev, političnega 
zajam čenega zastopstva, vpra
šanj slovenske šole na Tržaškem, 
Goriškem in  v Špetru ter konk
retn ih  problem ov rezanja oz. za
stoja program ov in  splošne de
javnosti n a  Radiu TS A (pro
gram ski in  časnikarski odsek) 
ter končno problem ov, ki tarejo 
Slovensko stalno gledališče in  
druge skupne ustanove.
O vsem tem  so prisotn i poobla
stili predsednika SSO, člana sku
pnega om izja, da se v Rimu 
konkretno in  dosledno zavzame 
do končne ugodne rešitve om e
n jen ih  problem ov.
Prav tako je bil govor o pripra-

dnevnika, ki m ora dobiti status 
m anjšinskega dnevnika, kot to 
določa nova zakonodaja, ki bo

stopila v veljavo leta 2014. 
Predsednik Šveta slovenskih o r
ganizacij Drago Štoka je tud i iz
razil zadovoljstvo zaradi pozor
nosti v ladnega pod ta jn ika  Sa-

vah n a  deželno konferenco za 
slovensko narodno  skupnost v 
naši deželi, ki jo je za 13. okto
ber sklical v avditoriju v Gorici 
p redsedn ik  deželnega sveta 
M aurizio Franz. Na tej konfe
renci m ora priti do izraza želja 
vseh članic SSO, da se zaradi go
spodarske krize nikakor ne krči 
delovanje n a  terenu, po  vaseh 
in  m estih, tistih  društev in  or
ganizacij, ki so aktivni in  ki si 
prizadevajo za oh ran itev  slo
venske iden tite te  in  slovenske 
n aro d n e  p ripadnosti povsod 
tam , kjer je priso tna slovenska

narodna skupnost.
Na seji so člani sprejeli tudi sta
lišče SSO do izgredov, ki so se 
dogodili n a  za Slovence svetem 
kraju bazovske gm ajne dne 9. 
septem bra letos.
Izvršni odbor Sveta slovenskih 
organizacij je v zvezi z izgredi na 
bazovski proslavi 9. septem bra 
letos, ko je skupina razgrajačev 
izžvižgala in  psovala m inistrico 
za Slovence v zam ejstvu in  po 
svetu gospo Ljudm ilo Novak, 
po  tem eljiti in  globoki razpravi 
sprejel naslednje stališče. 
Predsednik SSO Drago Štoka je

veria Ruperta, ki je m ed drugim  
ugodil prošnji, da se predstav
nika o beh  krovnih  organizacij 

lahko  poslužu je ta  
strokovnjakov za
vprašanji šolstva in  p o li
tičnega zastopstva, ki b o 
sta na vrsti n a  naslednjem  
srečanju  čez p rib ližno  
m esec dni.
Svet slovenskih organiza
cij pa se od ločno distanci
ra od  izjav, ki jih  je sloven
ski televiziji dal Livio Se
m olič, pok rajin sk i p red 
sednik SKGZ in  tajn ik  slo
venske senatorke Tamare 
Blažina. SSO se zaveda, da 
je finančno  stanje sloven
skih organizacij zelo re
sno, ne odobrava pa, da se 
po  p rvem  zasedanju v lad
nega om izja dajejo izjave, 
ki lahko vodijo v zaostro
vanje in  pokvarijo  težko 
doseženo  pozitivno  vz
dušje. SSO tu d i zavrača 

pov ršno  obravnavanje
vprašan ja dvojnikov; to  daje 
zgrešeno p o d o b o  resn ičnega 
stanja slovenske organizirano
sti v  Italiji.

na  proslavi sam i po začetn ih  
p o d lih  izgredih  (žvižgi, kriča
nje, psovke) šel skupaj s p red 
sednikom  Pavšičem do organi
zatorjev (M arino Marsič in  Mi
lan  Pahor) in  naprosil, da se 
prek m ikrofonov utišajo razjar
jeni pro testn ik i. M ilan Pahor, 
predsednik odbora za bazovsko 
proslavo, je to  storil, a protesti 
niso prenehali in  so se v eni ali 
drugi obliki nadaljevali vse do 
konca proslave. Pri tem  ne gre 
n iti om eniti žaljivih napisov na 
gm ajni, izzivalnih un ifo rm  in  
drugih  takih  provokacij.
SSO je zaradi vsega tega zelo za
skrbljen, saj b i se h ru p n a  konte- 
stacija lahko sprem enila v vse 
kaj hujšega in  p o n o v n o  obža
luje, da so ekstrem isti tako gro

bo  napad li slo
vensko m in is tri
co.
U poštevajoč vse 
to, je Izvršni od 
bo r sklenil, da 
SSO ne bo  več v 
takih okoliščinah 
oz. razm erah so
deloval p ri p ri
pravah n a  to  spo
m insko svečano
st. Vabi obenem  
vse odgovorne, 
da se skupaj za
m islim o  n ad  se
danjim  načinom  
spom injanja 
naših  štirih  ju 
nakov in  v ta  n a 
m en predlaga, da 
se pov rnem o  h 
ko ren inam  (v 
d u h u  Stedo) in  

skupaj e n o tn o  in  m nožično  
proslav im o naše n aro d n e  h e 
roje brez vsakega ozkega ideo
loškega ali politikantskega od 
tenka. Štirje bazoviški junaki Bi
dovec, Valenčič, M iloš in  M a
rušič so se borili za pravice naše 
naro d n e  skupnosti, za spošto
vanje svobode misli, besede in  
govora, za strpnost, za dem okra
cijo in  proti d iktaturi katerekoli 
barve, proti nestrpnosti in  tep
tan ju  n a ro d n ih  in  človeških 
pravic in  so s tem i cilji v srcih 6. 
sep tem bra 1930 tu d i junaško 
žrtvovali svoja m lada življenja.

Montijeva vlada si je za
stavila nalogo, da 
preuredi m arsikatero 
področje državne uprave s po 

sebnim  poudarkom  na gospo
darskem in  na področju javnih 
financ in  dela v skladu s sodob
nim i zahtevam i in  razmeram i, 
da se tako om ogočita splošna 
gospodarska rast in  zaposlovanje 
m ladih generacij.
So pa še druga področja, v kate
ra vlada ne m ore neposredno  
posegati, a so potrebne korenite 
prenove v duhu  prilagoditve 
težnjam  sodobnega človeka in  
predvsem  kot državljana, da se 
bo ta zavestno vključil v tvorno 
sodelovanje pri urejanju zadev v 
splošno javno korist in  torej ce
lotne skupnosti. Pri tem  im am o 
v m islih  predvsem  politične 
stranke, ki so v dem okratični 
ureditvi družbe nenadom estlji
vo sredstvo za izražanje misli in 
koristi državljanov v predvide
n ih  institucijah. Na dlani je, da 
so danes politične stranke v Ita
liji v globoki razvojni krizi, ki se 
odraža v nezm ožnosti samokri
tičnega pogleda vase in  v nez
m ožnosti izvesti svojo prenovo; 
spet želijo pridobiti izgubljeno 
ozirom a m očno om ejeno zau
panje volivcev, ki je v zadnjem  
obdobju  doseglo skrb vz
bujajoče razsežnosti. Udeležba 
državljanov na raznih  volitvah 
stalno upada, kar dejansko 
spodkopava temelje demokratič
nega odločanja v javnih  zade
vah.
Prenova političnih  strank v Ita
liji se postavlja kot nadvse nujna 
v luči bližajočih se parlam entar
n ih  volitev spom ladi prihodnje
ga leta, ko bo Montijeva tehnič
na vlada končala svoj m andat in 
bodo volivci poklicani, da de
m okratično izvolijo svoje pred
stavnike v novi parlam ent. V ta 
nam en je potrebno čimprejšnje 
izglasovanje novega volilnega 
zakona, kajti sedanja volilna pra
vila, ki jih je vsilila desnosredin
ska naveza, določajo, da kandi
datne liste za poslansko zborni
co in  senat p redhodno sestavijo 
in  odobrijo vsedržavna tajništva 
strank brez sodelovanja članstva

na terenu. V prim eru, da sedanji 
parlam ent oz. v njem  zastopane 
politične stranke obstoječih pra
vil ne sprem enijo tako, da om o
gočijo volivcem, da na volitvah 
lahko dajejo preferenčne glaso
ve kandidatom  na listah, volilni 
izidi lahko onem ogočijo obliko
vanje po trebnih  večin za stabil

no  vladanje v državi.
Skratka, potrebno je znova vzpo
staviti zaupanje državljanov v 
politične stranke in  dem okratič
no  izvoljene predstavnike. 
Istočasno se m orajo stranke po
vezati, da bodo delovale sklad
no  s splošno sprejemljivimi etič
nim i načeli in  ustrezno skrbele 
za javno in  skupno dobro.
To je eno od tem eljnih pričako
vanj državljanov, nezadovoljnih 
s sedanjim  obnašanjem  strank 
in  n jihovih  predstavnikov na 
raznih  ravneh. V zadnjem  ob 
dobju to  zahtevo stalno p o u 
darja zlasti predsednik republike 
N apolitano, ki zaskrbljeno 
spremlja oddaljevanje državlja
nov od po litičn ih  strank, ki so 
po ustavi poklicane, da organizi
rajo državljane za uresničevanje 
njihovih teženj in  u tem eljenih 
zahtev v okviru pristojnih usta
nov. V enem  zadnjih  takšn ih  
njegovih posegov je politike 
pozval k odločnejšim  ukrepom  
proti širjenju korupcije, vključ
no  tud i v n jihovih  lastn ih  vr
stah, predvsem  pa da korenito 
preuredijo sedanji sistem javne
ga financiranja strank in  politike

nasploh. Očita jim  tudi, da do
slej niso bile sposobne uskladiti 
stališč o novih volilnih pravilih, 
ki bi zagotavljala tem eljna izho
dišča za dem okratično sodelo
vanje zlasti pri izbiri kandidatov 
na volilnih listah brez vsakršne 
diskriminacije ozirom a neupra
vičenega omejevanja te njihove 
pravice.
Pri oblikovanju in  sprejemanju 
novih volilnih pravil im ata kot 
najm očnejši stranki odločilno  
besedo Ljudstvo svobode in  De
m okratska stranka, ki težita za 
tem, da bi si zagotovili na volit
vah čim večje število poslancev 
in  senatorjev bodisi v soraz
m erju s številom prejetih glasov

bodisi na osnovi "nagrade" za 
največje število prejetih glasov. 
To določilo je sicer v veljavi že 
več zakonodajn ih  dob, njegov 
nam en pa je, da se olajša obliko
vanje potrebne večine v parla
m entu  in  s tem  sploh omogoči 
vladanje v državi. Takšen sistem 
porazdelitve m andatov v parla
m entu  sili k povezavi političnih 
sil v ustrezne koalicije za obliko
vanje vlade in  njeno učinkovito 
delovanje.
O odgovorni nalogi po litičn ih  
strank je pred kratkim spregovo
ril tudi predsednik vlade M onti. 
Uvodoma je nam reč dejal, da ze
lo spoštuje politike, a hkrati je 
tudi opozoril na nevarnost ust
varjanja nerea ln ih  iluzij pri 
državljanih z neuresničljivim i 
obljubam i. V preteklih  dese
tletjih - je še dejal M onti - se je 
nam reč redno dogajalo, da so 
politiki skušali z obljubam i za
dovoljiti vse družbene skupine, 
da bi na volitvah pridobili čim 
več glasov. Po njegovem je to na 
koncu pripeljalo državo na rob 
propada. Sedaj se skuša od te ne
varnosti čim bolj oddaljiti.

Alojz Tul

Povejmo na glas

Odločno za ohranitev
C e rečem o odločno za ohranitev pokraji

ne, po tem  im am o  v  m islih  sedanja pri
zadevanja za n je n o  ohran itev  na Go

riškem v  prepričanju, da bi ta pokrajina brezpo
gojno morala ostati. Morala ostati zaradi Go
riške in predvsem  zaradi naše narodne skupno
sti. To v  prvi vrsti zaradi posebnega statuta Fur
lanije Julijske krajine, zaradi katerega nam  ne bi 
sm eli biti odvzeti rajonski sveti, n e  bi sm el biti 
ogrožen obstoj m anjših občin in  slednjič n e  bi 
smela biti ogrožena goriška pokrajina. Zaradi 
posebnega statuta bi m oralo biti območje, na 
katerem živi naša narodna skupnost, iz sedanje
ga krčenja javnih uprav preprosto izvzeto. Res 
je, da t. i. vzhodna m eja že kar nekaj časa n i več  
občutljiva, še bolj pa je  res, da sm o  m i k o t  
m anjšina še vedno tu, kar je  več k o t tehten raz
log, da nas na vseh ravneh upoštevajo, in  sicer 
tudi na ravni javnih uprav, ki so za nas v  nekem  
sm islu  p o m em b n ejše  k o t  za večinski narod. 
Manjšinska narodna skupnost uprave zares p o 
trebuje, zato je  bila že  ukin itev  rajonskih sve
tov  na G oriškem  m o čn o  oškodovanje naše 
m anjšine in  neupoštevanje posebnega statuta 
naše dežele ter duha zaščitnega zakona. S pri
m erno  trdno m režo javnih uprav so m anjšini 
om ogočeni zastopanost, zadovoljivo reševanje 
sprotne problem atike, vidljivost in potrditev. 
Ge sm o to m režo raztrgali, ali celo izrezali, so  
m ožnosti za m anjšino  b istveno okrnjene, če
prav form alno n i n ič  narobe, še kako sporno pa 
je vsebinsko. Se torej oprijem ljem o tistega, kar

je  dobesedno predpisano, se pravi črke, k i je  
mrtva, ali nam  je  m arža  vsebino, za duha stva
ri, torej za življenje, se pravi za resnično razume
vanje m anjšine? V  tej luči zato lahko m irno  p o 
novim o, da je ukinjanje rajonskih svetov, gor
skih skupnosti, manjših občin v  resnici nedopu
stno  in  vsekakor brez posluha, ki ga upravičeno  
pričakujemo. In v  tej situaciji sm o  k o t narodna  
skupnost v  zares nelahkem  položaju, saj im a
m o  m alo vplivnih sogovornikov. Kljub zavzeto
sti predsednika goriške pokrajine Enrica Gher- 
ghette, k i izkazuje vzgledno odločnost za ohra
n itev  pokrajine, n i težko ugotoviti, da je naš p o 
ložaj skrajno nehvaležen. Tu je  goriška občina, 
ki bi ukinila vse uprave razen sam e sebe, in  tu 
je  nedavna izjava kandidatke za predsednico  
Dežele Furlanije Julijske krajine Debore Serrac- 
chiani, da se ji zd i ukin itev pokrajin umestna; 
pričakovali bi prav nasprotno stališče. Edino, 
kar bi lahko sprem enilo sedanje uradno javno  
m nenje, sm o v  bistvu m i sami. Naš nastop je  v  
tem  trenutku sicer razviden in  jasen, o tem  n i 
dvoma, verjetno pa bi morali napraviti še več. 
Naša odločnost in  prepričanje o nu jnosti ohra
n itve  javnih uprav bi se lahko še m očneje pove
zala v  en sam glas, v  takšno poseganje v  javno
st, da bi celoten tukajšnji prostor začutil našo  
strnjenost in  težo naših zahtev: torej skupaj vsa 
naša po litika  in civilna družba z  dobro p ri
pravljenim i zborovanji. V  nasprotnem  prim eru  
bom o pokrajino zagotovo izgubili.

Janez Povše

Zasedanje Izvršnega odbora SSO

Vrsta nerešenih težav

Drago Štoka (foto JMP)
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POGOVOR Prof. Edvard Kovač

"Človeštvo se bo ohranilo, samo če bo sprejelo, 
da je etično razmišljanje začetek razmišljanja"
Prof. dr. Edvard Kovač 

(1950) je m ednarodno 
priznan filozof, teolog, an

tropolog in  esejist. Predava na 
treh  fakultetah ljubljanske u n i
verze, spomladi pa tudi na Kato
liški univerzi v Toulousu v Fran
ciji. Bil je učenec francoskega filo
zofa etike Emmanuela Lčvinasa, 
sedaj je njegov razlagalec in pre
vajalec v slovenščino. Je tudi 
predsednik Odbora pisateljev za 
mir mednarodnega PEN-a in  član 
Slovenskega PEN centra, ki med 
drugim  prireja 24. septembra le
tos simpozij ob 100. obletnici p i
sateljice in  prevajalke Mire M ihe
lič, istega meseca pa še simpozij o 
judovstvu. Zanimajo ga etična 
vprašanja, pojmovanje človeka in 
sodobne dileme, ukvarja se s po
dročji postm oderne družbe in vz
goje. Je strokovnjak za filozofsko 
antropologijo in  sodobno filozo
fijo. Za zbirko esejev Oddaljena 
bližina  je leta 2000 prejel 
Rožančevo nagrado, leta 2007 so 
m u podelili francosko državno 
odlikovanje viteza Reda za zaslu
ge, leta 2006 pa odlikovanje Reda 
um etnosti in  jezikoslovja. Z Dra
ge na Opčinah ga poznam o kot 
iskrivega predavatelja in  prijetne
ga sogovornika.
S polnim  srcem vprašanj sem ga 
obiskal v Frančiškanskem samo
stanu na ljubljanskem "Prešercu", 
kjer je okusni kavi pod M encin
gerjevo poznobaročno "Pom
noži tvij o kruha" sledil razgiban 
pogovor.

Dr. Kovač, današnja družba je 
znana po svoji raztreščenosti 
in radikalni pluralnosti, hkrati 
pa opažamo težnje po enako
sti. Kako sivi razlagate postmo
derni trenutek in današnjega 
človeka, njegovo "različnost" 
in  njegovo "enakost"? 

Današnja dm žba je res paradok
salna. Paradoks se kaže že v  tem, 
da si n i zmogla izbrati svojega 
imena, rečemo ji karpomoderna  
družba: hkrati je in  n i več moder
na. Nadaljuje tehnične in  indu
strijske pridobitve ter zahteve po  
svobodi posameznika. Na drugi 
strani se je ta družba upehala, p o 
stala je zagrenjena in potlačena. 
Ozira se v  preteklost, iz tradicije 
in  izročila jemlje posam ezne ele
m ente ter jih zdm žuje z  m oderni
m i težnjami. To n i sinteza, tem 
več sobivanje novega in  starega. 
Od tu izhaja paradoks, ki ste ga 
omenili: na eni strani velika raz
ličnost in nu jno spoštovanje raz
nolikosti sveta, hkrati pa vidimo, 
da se pojavlja nova ideologija 
enakosti, k i hoče stvari poenotiti. 
Vse ljudi želi meriti z  istim i vatlji. 
Poglejte subkulturna gibanja in  
pom islite: kam orkoli stopamo, 
poslušam o isto glasbo, vidim o  
mlade, k i so enako oblečeni, k i se 
enako izražajo. V ta paradoks se 
sedaj seveda uvršča tudi krščanst
vo.

Kant v  svojem spisu "Kaj je raz
svetljenstvo", pravi, da lahko 
človek izstopi iz nedoletnosti s 
svobodo svojega kritičnega ra
zuma. Ali to pomeni, da vsak 
odloča in določa zase, kaj je 
dobro in kaj ne? Ali je vsakdo, 
od takrat naprej, čisto svobo
den glede svojega ravnanja? 

Im am  občutek, da se je Kantu, v  
obravnavanju njegove dediščine, 
zgodila velika krivica. Kant res go
vori, da je vsak posam eznik spo
soben spoznati, kaj je dobro, prav 
tako pa jasno pove, da mora pri 
tem misliti tudi na druge. "Delaj 
tako, da bo tvoje ravnanje lahko  
zakon za vse ljudi", pravi. Rad se 
pošalim s svojimi učenci in  jim  
pravim, da je bila moja stara m a
ma Kantova učenka, pa sploh ni

vedela, da je Kant obstajal. Rekla 
m i je: "Fant, bodi pameten, saj si 
velik! Pomisli, kaj bi bilo, ko  bi 
vsi tako delali". To je Kantova 
zahteva, pom isliti na druge. Po
misliti, ali bo to, kar delamo, za 
druge prijetno ali pa jim  bo pri
našalo bolečino. Toda vaše 
vprašanje je seveda umestno: že 
krščanski personalisti in  kasneje 
nem ški filozo f Habermas so Kan
tu očitali, da je njegov "svobod
n i"  človek, kljub tem u da misli 
na druge, še vedno osamljen. To 
pom eni: lahko bo prišel do uni
verzalnega moralnega zakona sa
m o  takrat, ko se bo z  drugimi tu
di odkrito pogovarjal.

Pa se vseeno povrniva k razsve
tljenstvu. Ali ne mislite, da je 
razsvetljenstvo zašlo v  krizo? 
Občutek imam, da te etične 
univerzalnosti ni več. Današnji 
človek gleda samo nase, vsak 
želi svoje, individualizem zma
guje.

Imate prav, današnja družba je v  
krizi, toda tudi individualizem, ki 
ga omenjate, preživlja krizno ob
dobje. V krizi je tudi posam ez
nikova težnja, da bi človek sam 
vse spoznal in  bil srečen brez p o 
m oči drugega. Dovolj zgovorna 
je francoska knjiga "Teror 
užitka", k i meri na individualni 
užitek. Že naš pesnik Simon Gre
gorčič je rekel, da srečen ni, kdor 
srečo uživa sam. Današnji post
m oderni trenutek je tej vrsti indi
vidualizma vrgel nezaupnico. To 
n e  pom eni vračanja v  kolektivi
zem  in nekakšno stapljanje v  
čredniško maso. Prav obratno, 
pom eni, da danes človek postaja 
več k o t posam eznik, postal bo 
oseba. Želi imeti osebni odnos do 
drugih. Še naprej se bo ind iv i
dualno uresničeval, hkrati pa bo 
individualizem v  sebi razbijal in  
se opiral na drugega človeka. 
Osebno poslanstvo m u  bo p om e
nilo  uresničenje drugega. 

Posameznik danes odloča za
se, z razumom se je dotaknil 
neba. Kje vidite v  teh časih vlo
go krščanske misli in  take 
življenjske drže, ki upošteva re
ligijo? Ali ni krščanstvo prev
zelo vlogo Sokrata, torej da- 
našjemu človeku ne pusti spa
ti in ga vzmenirja z 
vprašanjem, da vendar prav 
vsega ne ve?

Tu sm o pred novim  paradoksom. 
Če je razsvetljenski človek še m i
slil, da m u  bo razum pomagal do 
sreče, do reševanja družbenih  
problem ov in absolutne vedno
sti, današnji človek ni samo odča
ral svet, je tudi odčaral sebe. Ugo
tovil je, da klasični razum n i do
volj. Priti more do globlje, nove  
modrosti, k i je višja ko t sam ra
zum . Današnji človek išče to m o 
drost v  duhovnosti. Res je, da se 
zahodni človek obrača k  
vzhodnjaški m odrosti, vendar 
išče duhovnost tudi znotraj 
krščanske tradicije. Z anim iv je 
pojav, k i ga opažamo v  Evropi: v  
upadu je  obredno krščanstvo, 
ljudje se torej m anj udeležujejo  
maš, na drugi strani pa se veča za
nim anje za duhovnost. Pomisli
m o  na Francijo ko t najbolj seku- 
larizirano, laično deželo: nedelj
n ikov je malo, a približno 6 m i
lijonov Francozov le tno  opravi 
duhovne vaje in še več se jih p o 
da na kakšno romanje. Tipična 
definicija današnjega vernika je, 
da je postal iskatelj duhovnosti in 
romar, popotnik. Potuje p o  dru
gih verstvih, vendar roma tudi 
doma, v  svoji deželi in  v  svoji ve
ri, se pravi krščanstvu.

Kako pa sedaj osnovati družbo, 
ki bo hkrati različna in hkrati 
povezana? Tu imam v  mislih 
Evropo in njeno medkultumo-

st. Ali mislite, da smo Evropej
ci sposobni živeti skupaj?

Paradoks se kaže tudi pri gradnji 
skupne Evrope. Poskusovzdmže- 
ne Evrope je bilo skozi zgodovino 
veliko, a vedno je šlo za to, da je 
ta prostor združevala ena država, 
en narod. Tudi Napoleon je vsaj 
za kratek čas to storil. Danes smo  
se docela odrekli m odelu, da bi 
neka država sama in p o d  svoje 
okrilje združila vso Evropo. 
Odrekli sm o se tudi ameriškemu  
m odelu talilnega lonca. Poskuša
m o  izpeljati nekaj, kar nikoli ni

obstajalo, poskušam o živeti 
združeni in  hkrati ohranjati svojo 
identiteto. Kaj je tisto, kar nas bo 
združilo in hkrati n e b o  ukinjalo 
naše posamičnosti? Združevati se 
moram o ekonomsko, finančno, 
žal tudi na vojaškem področju, v  
teh dom enah im am o višjo, nad- 
državno avtoriteto. Toda kaj se
daj, ko  padajo državni simboli, 
ko t so nacionalni denar in lastna 
ekonom ska odgovornost? Vse 
države, ki v  svojem šolskem siste
m u  niso zastavile zahteve po  
večjem znanju iz nacionalne zgo
dovine, literature in  jezika, zbe
gano stopajo v  krizo svoje identi
tete. In ravno tu sm o lahko slo
vanski narodi, k i sm o od nekdaj 
živeli onkraj državnih tvorb, velik 
vzor in  navdih združeni Evropi. 
Im am o pogoje, da poudarim o  
našo kulturno in  nacionalno po 
samičnost, ljubosum no jo  lahko 
čuvamo v  javnosti, v  političnem  
življenju in  s tem utrjujemo svojo 
identiteto. Pomislimo, da je slo
venščina ne le jezik m anjšine v  
Italiji, Avstriji in na Madžarskem  
ter državniški jezik RS, slovenšči
na je tudi državniški jezik evroob- 
močja ter je bila skozi p o l leta 
predsedovanja Evropski uniji vo
dilni jezik.

Omenili ste že vprašanje na
cionalnosti, kaj pa menite o 
porastu nacionalizmov? Ali tu
di vi čutite, da postajajo znova 
nasilni?

Zanimivo je, da se nacionalizmi 
okrepijo takrat, ko upeha narodo
va duhovna, kulturna in družbe
na ustvarjalnost. Bombe na Kor
ziki postavljajo tisti, ki ne govo
rijo korziško. Za Baske velja p o 
dobno: takrat, ko  so se ustavili v  
svojem duhovnem  in kulturnem  
prerojevanju, so se odločili za na
silje. Identiteta, ki n i zdravo ust
varjalna in  ki n i odprta, je strašno 
šibka in prav takrat postane na
silna. Identiteta se lahko resnič
no  bogati samo v  dialogu z  drugi
m i kulturami, duhovnostm i, ust
varjalnostmi.

Zakaj moramo v  teh "konkret
nih" časih pogledati tudi onk
raj utilitaristične logike? Se

vam ne zdi, da se Evropa in  
svetovna politika ter ekono
mija odvijajo izključno po  
načelih uspešnosti, uporabno
sti in  pragmatičnosti?

Osebno m enim , da sta v  zahod
nem  svetu dva miselna svetova, 
dve m entaliteti. Na eni strani 
im am o anglosaksonski svet, k i je 
po  svoji naravi pragmatičen. To 
izvira iz nom inalizma srednjega 
veka, ki pravi, da ne vemo, kaj je 
res. Globoka resnica, resnica 
življenja ni dostopna, zato se pač  
dogovorimo in ustvarimo zako

ne, kako bom o živeli. Podobno  
tudi danes pragmatizem nima sa
mostojnega moralnega prem i
sleka, saj etiko enači s pravom. V 
Angliji je m oralno tisto, kar je 
pravno dovoljeno. Dokler an
gleški parlam ent n i izglasoval 
norm  o vprašanjih bioetike (kaj 
narediti z  zarodkom, na primer), 
so tehnični "znanstveniki" n e 
m oteno  - tehtam besede - izvaja
li grozodejstva in  zarodke upora
bljali npr. za izdelavo kozm etič
n ih  izdelkov. Na drugi im am o  
francosko-nemško Evropo. To je 
kontinentalna Evropa in  njena  
posebnost je ta, da v  njeni m enta
liteti obstaja avtonomen moralni 
razmislek. Tudi če pravo nekaj 
dovoljuje, lahko temeljna etika 
stvar prepove in človeka usmerja
v  drugačno obnašanje, tudi takš
no, ki nasprotuje zakonu. Mi p o 
stavljamo etiko na začetek, An- 
glosaksonci pa na konec vzročne 
verige. Tu dajem prav svojem u  
velikem u učitelju Em m anuelu  
Levinasu, k i pravi, da se bo člo
veštvo ohranilo samo, če bo 
sprejelo, da je etično razmišljanje 
začetek mišljenja. Preden nekoga 
spoznam, lahko že čutim zanj od
govornost in sprejmem, da sem  
do njega sočuten.

Ali lahko še nekoliko poglobi
te tezo, da je etično raz
mišljanje začetek razmišljanja? 

Levinas je prišel do spoznanja, da 
sta holokavst in druga svetovna  
vojna nastala, kljub tem u da je 
razsvetljenska misel cvetela. Kako 
je mogoče, da zahodna civiliza
cija n i bila sposobna ustaviti 
takih grozodejstev? Odgovor do
bim o v  izvoru misli same: spreje
ti je potrebno, da se človek ne  
prebuja k  misli samo zato, ker bi 
bil radoveden. Filozofija n i le lju
bezen do modrosti, kar bi lahko 
pom enilo  tudi "rad im eti vedno
st", torej biti radoveden. Toda ra
dovednost n i dovolj za etiko, raz
mišljanje se začne z  empatijo, to 
je občutkom, da drugi lahko trpi. 
Naj nam  pojasni prizor: deklica, 
ki še ne govori in vidi svojo m a
m o  jokati, ji prinese v  tolažbo 
svojo punčko. Ta deklica se pre

buja k  etičnemu mišljenju in etič
n i besedi, k  najgloblji m isli in  
razkriva tem elj mišljenja ter 
osnovo osebnih odnosov. To je 
prava odgovornost, ki je odgovor
nost za bolečino drugega. Ko se 
prebujam k  odgovornosti in vi
dim  solzni obraz dmgega, takrat 
čutim, da m u  moram dati odgo
vor in tudi sam se rojevam k  be
sedi, k  misli. Paradigma mišljenja 
21. stoletja bo morda ta, da je pr
va filozofija etika in da je etika 
začetek človeške misli. To ne p o 
meni, da bom o zanemarili znan

stveno radovednost in da ne bo
m o  hodili več v  šolo, a to rado
vednost bo usmerjala ljubezen in 
odgovornost do drugega.

Kje mislite, da bi danes najbolj 
potrebovali etiko, etični pre
mislek in delovanje? Občutek 
imam, da veliko govorimo o 
etiki, toda v  praksi je je tako 
malo...

Vedno, kadar sm o v  krizi, gremo  
na začetek. Že Descartes je v  spi
su "O m etodi"povedal, da mora
m o  iti na začetek in  v  izbrani 
smeri do konca. Na začetku ugo
tovimo, kako se prebujamo v  od
nosu z  drugim, vendar m edoseb
ni odnos ostane tudi, potem  ko  
nekdo  umre. O dgovornost do  
drugega ima neskončno razsež
nost, k i ne preneha po  smrti. Ta 
temeljni etični odnos lahko razu
m em o z  nekaj ključnim i simboli, 
sam bi m ed  n jim i izbral tri. Naj
prej paradigma odnosa m ed  
m ožem  in ženo. V njem  žena ni 
spoštovana zato, ker prinaša ve
selje in odganja dolgčas, ampak 
zato, ker nam  prinaša novo stvar
nost, novo resničnost, novo  člo
veško skrivnost. Drugi temeljni 
odnos je odnos do otroka. Ta je 
nebogljen, nemočen, obupan, m i 
govorimo namesto njega. Odgo
vornost do otroka n e  p o m en i 
spoštovati ga ko t podaljšek sebe, 
am pak k o t nekaj čisto novega, 
nenadejanega, presenetljivega. 
Tretji temeljni odnos je zam e od
nos do skrajnih revežev, margi- 
nalcev na robu družbe, ki jih ne 
sm em o pustiti propasti. To so tri 
podobe živega Boga m ed  nami, 
saj se tudi po  Dostojevskem ne
skončni Bog razkriva v  ženi, 
otroku in  beraču. Prerok Izaija 
pravi: pomagaj vdovi, rešuj siroto 
in spoštuj tujca, k i je bil takrat 
največji berač. Temeljna etičnost 
stoji v  teh treh temeljnih katego
rijah družbe.

Trije modeli odnosov do 
bližnjega, ki jih predstavljate 
(žena, otrok, berač) so univer
zalni za zahodno krščansko ci
vilizacijo. Kaj se vam pa zdi, da 
je od tega najbolj šibko v  slo
venski družbi?

Če dovolite, bi šel globlje in rekel, 
da najbolj šepa temeljna vredno
ta, da sm o neskončno odgovorni 
za drugega tudi po  smrti. Poglej
te, po  vojni so bili pri nas umorje
n i otroci, žene in “tujci", tujci vsaj 
po  miselnosti, ki niso bili deležni 
spoštljivega pogreba. To je antro
pološka danost, o kateri govori 
Claude Lčvi-Strauss: človek je p o 
stal človek, ko  je  začel svoje 
pokojne pokopavati, se pravi, ko  
je začel biti odgovoren zanje tudi 
po  smrti. Dokler nam  ne bo uspe
lo iti onkraj političnih debat in  se 
vrniti k  temeljni etičnosti, temelj
ni spoštljivosti, bom o težko gra
dili tem eljno družbo. Zdi se m i 
prav, da to uredi še naša genera
cija, saj nim am o pravice tega bre
mena prenašati na m ladi rod. 

Dovolite še, da se ustavim ob 
čisto konkretnih vprašanjih 
bolečine slovenskega krščanst
va, saj našo Cerkev pretresajo 
mariborska afera, izgon 
nadškofa Alojza Urana in ve
liko spremnih komentarjev. 
Kaj bi nam lahko rekli ob teh 
bolečih vprašanjih?

Slovensko krščanstvo je skozi 
zgodovino vedno igralo nadome
stno, a pom em bno  vlogo. Izgubi
li sm o krvno plemstvo, ohranili 
pa sm o duhovno  plem stvo, 
duhovnike. Ker nam je manjkala 
širša laična inteligenca, so sloven
ski duhovniki ustanavljali čitalni
ce in nedeljske šole. Še naprej, ker 
n i bilo politične elite, sm o v  Slo
veniji dobili klerikalno stranko. 
Ob osamosvojitvi Slovenije je p o 
novno  prišla ideja, da slovenska 
država ne bo vsega zmogla (plu
ralno šolstvo, socialno skrbstvo) 
in  da je prav, da bi imela sloven
ska Cerkev po  nem škem  m odelu  
tudi socialne, šolske in kulturne 
ustanove. Mariborski cerkveni 
ekonom ski krog je zato stopil v  
ekonom sko in finančno bitko. Ta 
odločitev je bila zgrešena in  usod
no  zmotna. Prišel je trenutek, ko  
mora slovenska Cerkev pustiti 
slovenskem u laiškemu krogu av
ton o m n o st ekonomskega, fi
nančnega in  političnega  
mišljenja. Drugi vatikanski ko n 
cil je bil jasen: prvenstveno, re
snično poslanstvo Cerkve je nje
na duhovnost. Mislim, da bo slo
venska Cerkev pravi preporod  
doživela takrat, ko bom o vsi, 
predvsem pa cerkveni vrh prizna
li, da je njena vloga čisto drugje 
k o t pa v  delničarstvu. Če bi eko
nom ska pobuda Cerkve v  Mari
boru uspela, bi bilo še slabše, ko t 
je sedaj, ko  je polom ija, saj se 
niko li n e  bi m ogli otresti svoje 
ekonomsko-politične pojavnosti 
in  bi duhovno poslanstvo ostalo 
zamegljeno. Božja previdnost nas 
je tako prisilila k  izraziti evangelj
ski drži, od nas samih pa je odvi
sno, če bom o rekli Bogu hvala tu
di zato.

Razumeli boste, saj v  Ljublja
no prihajam v  imenu Tržača
nov in Goričanov, da vas 
sprašujem, kakšen odnos ima
te do slovenske manjšine v Ita
liji?

M oram vam povedati, da v  
tržaškem in goriškem slovenstvu 
čutim  nekaj zelo dragocenega za 
slovenstvo nasploh. Tudi vaš 
utrip življenja in  mediteranska  
svežina pripadajo slovenski m en
taliteti. V tem  soglašam s prija
teljem, poko jn im  pisateljem  
Marjanom Rožancem, ki se je pre
selil na Kras in  j e  govoril: "Mi, 
M editeranci". Ce bi se matična  
Slovenija bolje zavedala, da njena 
identiteta sega vse tja do Tržaške
ga zaliva, goriških gričev in  vi
demske ravnine, bi tudi naša lju
bljanska srenja bila drugačna, 
boljša. Lažje bi prenašala svojo 
m alenkostnost in  uspelo bi ji 
širše pogledati v  daljavo. Odrekli 
bi se svetobolju, v  katerega na tre
n u tke  zapadamo. Primorska 
sončnost in veselje sta tudi naša 
identiteta. Ko opazujem  m lade  
zamejce na ljubljanskih ulicah, 
imam prijeten občutek, da Trst in  
Gorica segata do Ljubljane.

Jernej Šček
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Prireditve in maša v svetogorski baziliki

90. obletnica prevoza 
zvona na Sveto Goro

Od petka, 28., do nedelje, cu bodo zvon, furm ane in  vse 
30. septem bra, bo  po- prisotne sprejeli pritrkovalci, ki 
tekalo spom insko praz- bodo pritrkavali na svetogorske 
novanje 90. obletn ice prevoza zvonove, 

naj večjega zvona na Sveto Go- Sveta Gora in  njeni zvonovi 
ro. V baziliki bo  v nedeljo ob 17. skozi zgodovino  
u ri upoko jen i koprski škof Sveta Gora je sveti kraj, saj se je

vanja s furlanskim i in na sploš
n o  italijanskim i romarji, k i so 
istočasno rom ali iz  Vidma, da 
sm o se lahko že na p o ti v  Reziji 
srečali in zadnji del po ti p reho
dili skupaj. Kot pravi p o b u d n ik  
Zdenko Jakop, je  ideja uspela in  
trije narodi, k i so se več desetle
tij "grdo gledali", se zdaj 
srečujejo na tej in  podobn ih  p o 
budah, da bi se spoznavali in  
tako gradili prepotreben mir. 
Prej om enjena Jakobova p o t po  
Sloveniji pa se začenja v  Sloven
ski vasi ob hrvaški m eji na Do
lenjskem . Z  ženo  sva jo  preho
dila sredi ju lijske vročine. D o
lenjski gozdovi in  prijazni ljudje 
so nam a bili v  uteho in  spodbu
do, da sva lahko p o  desetih dneh  
m im o  Kostanjevice na Krki, Stič
ne, bele Ljubljane in  njenega  
barja, Vrhnike, Logatca, Predja
m e  in  Nanosa, Podrage in  
Štjaka, skozi Kreplje, Tomaj in  
Repentabor srečno prispela k  
svetem u Jakobu v  Trst. Tudi ta 
p o t ima vodnik, k i si ga je vred
n o  kupiti, saj vsebuje veliko za
n im iv ih  poda tkov o prelepi Slo
veniji. V pripravi je  tudi nova  
veja, k i bo rom arje peljala od  
madžarske m eje do Ljubljane. 
Ob rom anjih se dogaja veliko le
p ih  doživetij, nanje pa ostajajo 
nepozabn i spom in i. Najbolj 
ostanejo vtisnjena v  srce 
srečanja z  ljudmi. Zato romarska 
p o t n i dolgočasna in  nesm isel
na! Vodi do cilja, k i sm o si ga za
stavili. Ta cilj pa n i sam o naš, 
ampak tudi Božji. Zato se p o t na
daljuje v  vsakdanjem  življenju  
in cilji se obnavljajo; rojevajo se 
n ove in  n ove poti. In m i vsi sm o  
zdaj na poti.

Andrej in Ana

Pešromanja zase in za druge

Kje so tiste stezice?
v

Z e desetletje ali več ciklič- h o d ite  p o  njej: in  našli boste n e  srečno dospeli v  goste k  šol- 
n o  razmišljam o preteklo- počitek  svojim  dušam". skim  sestram v  Žabnice. Na Sv.

sti, o tem, kako so naši no- Ker je  nam en  tega zapisa spod- Višarjah so se srečali s slovenski-
no ti hodili p o  tedaj neštetih  ste- bud iti radovednost do pešro- m i "jakobčki", to so romarji
žicah na vsakodnevne opravke, manj, vam bom  povedal nekaj Društva prijateljev po ti svetega
delovna mesta, potovanja in  n e  m isli z  raznih rom anj vnaša sve- Jakoba iz Slovenije, k i so oživili
nazadnje na romanja. Toda že  tišča. Ta pešačenja z  nahrbt- in  popisali p o t iz  Ljubljane, m i-
nekaj le t ti spom in i iz  m ladosti n iko m  niso le športni podvigi, m o  Brezij na Sv. Višarje; ob tej
m ojih  n o n o to v in  stricev ter sta- dokazovanja vzdržljivosti ali kaj priložnosti so jo  tudi uradno od-
rejših občanov nasploh se po- podobnega, so tudi in  predvsem  prli v  cerkvici sv. Jakoba v  Rib-

stopom a vračajo k o t oživ ljene kontem placija , spoznavanje, n em  pri Bledu, kjer je  potekala
blagoslovitev ob prisot
nosti metropolita dr. A n 
tona Stresa. Prespali so 
na Sv. Višarjah v  sloven
skem  do m u  Rafaelove 
družbe. Obe rom anji sta 
se končali na Mali šma
ren, v  soboto, 8. septem 
bra, s skupno  zahvalno  
večjezično m ašo  v  cerk
vici Višarske Matere. Sle
dilo je  doživeto srečanje 
za cerkvijo, ko  sm o se vsi 
romarji z  roko v  roki p o 
slovili s pesmijo, mislijo, 
m olitv ijo  in  izm enjavo  
priznan j ter daril. Lep 
sončen dan, pog led  na 
Julijce, blagoslov Brez
m adežne in  Božji do tik  

so dogodku dali nepre- 
doživetje. Ko sm o  na poti, po- cen ljiv  pečat bratskega prija-
slušamo, prem išlju jem o, razi- teljevanja m ed  narodi Evrope,
sku jem o! Hoja napo ln i naše Drugo p o m e m b n o  rom anje se
življenje, ker se ob naporu fizič- je  zgodilo ob 30. srečanju treh
n o st spaja z  duhom . Potem je še dežel na Sv. Višarjah, k o  so
čudovita narava in  ljudje ob po- rojaki iz  Notranjske in Vipavske
ti, so vasice, mesta, zgodovina, p eš  rom ali od  Svetogorske do
um etnost. Vse v  "prim ežu" in  Višarske Marije. Tudi to romanje
režiji Boga! je  sad medsebojnega prijatelje-
Najprej bi vam  ho te l 
predstaviti našo, lahko  
bi rekli zam ejsko pot, k i 
iz  Ogleja vodi na Sv.
Višarje. Nastala je pred  
sedm im i leti, tudi na p o 
budo  društva M ost, za 
katerega je  tedaj skrbel 
Kazimir Cernic. Sedaj je  
ta p o t popisana. Izdan je  
bil vodnik. Veliko ljudi 
je  že rom alo p o  njej, 
tako skupinsko ko t posa
m ezno. Letos so p o  njej 
hodili romarji Bratovšči
ne sv. Jakoba iz  Italije in  
so preko Furlanske n iž i
ne, m im o  Stare Gore, 
dolin Beneške Slovenije,
Rezije in  Kanalske doli-

razglednice preteklosti!
Pred sedm im i leti sva z  ženo  pr
v ič  romala iz Ogleja na Sveti 
Višarje; po tem  sva se vsako leto  
nekam  odpravljala; lani sva šla 
v  Santiago in  letos pa p o  Jako
bovi p o ti na slovenskih tleh.
V rokah držim  vo d n ik  p o  slo
venskem  Caminu, ki sta ga napi
sala in  izdala zakonca Rigler iz  
Ljubljane. Navdušena nad  špan
sko srednjeveško po tjo  v  Santia
go  de Compostella v  Galiciji, sta 
se zavestno lotila raziskovanja, 
popisovanja in  označevanja p o 
ti, k i je  k o t vse druge evropske 
veje, skozi današnjo S lovenijo  
vodila v  Rim, Santiago de C om 
postella in  v  obratni smeri tudi v  
Sveto deželo! V  p o zn e m  
srednjem  veku so naši predniki 
rom ali predvsem  v  bližnja sve
tišča, ko t so Sv. Višarje, Stara Go
ra, Vitovlje ipd. Jeremija (6,16) 
lepo osm isli prizadevanja ro
m arjev n eko č  in danes: “Ustavi
te se na p o te h  in  se razglejte, 
vprašajte p o  stezah starodavnih  
časov, kje je  p o t k  dobremu, in

Duh je plaval nad vsemi

Prepletanje

Gospod Bog se je odločil, 
da bi bilo dobro, če bi de
lal malo pokore. Tako 
sem se nepričakovano znašel na 

UKC v Ljubljani. Takoj prvi večer 
je bil zanimiv: nastanitev v tripo- 
steljni sobi, vsak bolnik s svojim 
značajem in s posebno tegobo. 
Proti večeru izvem, da bom  n a
slednji dan operiran, pa vzdih
nem: "O, ljubi Bog"! in grem spat. 
Zunaj vročina, da je veselje, in štr
bunk se začne: ali naj bo okno od
prto ali ne. Če bo odprto, klima 
ne bo delala. Zopet vzdihnem: 
"Kako smo si različni, o moj Bog"! 
"Pa ti veruješ u Boga"? prileti od 
okna. "Seveda"! "A ja u Alaha". Še 
ne izgovorjeno, ko se oglasi še 
tretji: "Jaz sem pravoslavec". Vsi 
trije čakamo na pomoč sočloveka
-  zdravnika, vsak s svojo tegobo, 
vsi pa častimo istega Boga!
V operacijski sobi: "Ste duhov
nik"? "Da"! "Pristanete na tran
sfuzijo"? "Ja, kaj pa to sprašujete, 
če sem tu"? "Kaj jaz vem, če niste 
jehovec"! "Veste kaj, če bi vi bili 
moja dijakinja, bi vam z užitkom 
zabrusil trikrat cvek"! -  in  vzela 
me je noč.
Ob prebujanju sem čutil, da me 
vozijo nekam "gor". Znašel sem se 
m ed zavesami. Bolničar mi je 
urejal aparate. Ob sebi zagledam 
dve osebi: "Vidve pa nista od tod",

rečem. "Ne, ne", odgovorita in 
odideta. -  Kako je to zanimivo: 
prvo srečanje po narkozi z žu- 
pljankama, in to tu! Gospod, zaz
namoval si me in  uklenil med ti

ste, ki si mi jih postavil. Duhovnik 
-  župnija! -  Bog in  človek sta drug 
ob drugem kot zlato in prstan, če
prav prstan ni zlato, četudi sta 
objeta v prstanu oba.
Ko sem se po operaciji skobacal na 
noge, so mi naročili, naj pred 
spanjem trikrat prehodim hodnik. 
Oddelek se je umiril. Tišina, ne-

m oli knjigo duhovnega avtorja 
Tardifa! Vzame mi sapo, pa se 
skušam izlizati: "Ja, to pa je 
nekaj"! "Da, gospod, nekaj, kar 
nam  daje dnevno novo pot do 
Življenja". Gospod: "Tu med tem 
trpljenjem si nekdo nabira moč 
ob Tardifu, da jo bo delil nam  ne
močnim, ki smo prišli sem, hvala 
Ti za takšne ljudi"!
Burja s suhim listjem o Cerkvi na 
Slovenskem. Po srečanju z "L" v 
spodnjem nadstropju mi prihiti 
misel: Učenci so vprašali učitelja:

verjetna, prijetna tišina. Za nekim 
računalnikom ob telefonu sloni 
mlajši bolničar in  čaka, če bi ga 
kdo poklical, ter bere knjigo. Mi
mogrede ga nagovorim. "Ni lepo 
brati kakšen roman o ljubezni, da 
noč hitreje mine? Je snov zanimi
va"? "Seveda"! in  mi pod nos po-

"V čem je skrivnost modrosti"? 
Odgovoril jim je: "Ko sedim, se
dim; ko stojim, stojim; ko hodim, 
hodim". Učenci so začudeno gle
dali in  menili, da jih ni razumel. 
Zato so vprašanje ponovili: "Uče
nik, kaj je skrivnost tvoje modro
sti"? On pa je odgovoril enako kot

prej. Učenci so postali nestrpni in 
zasitnarili: "Učenik, kar praviš, to 
počnem o tudi mi, a smo še zelo 
daleč od tvoje modrosti". "Ne"! je 
dejal Učenik. "Ko sedite, ste že 
vstali, ko stojite, že hodite, ko ho
dite, ste že prišli"! Enako bo po 
vsem tem  listju tudi zate, dragi 
moj "L".
Veterinar je že trikrat izpadel iz ul
trazvoka in  potožil: "Če bi bil 
mlad, bi z očetom kosil travo s ko
so na Vremščici. Ste kdaj bili 
tam"? "Ničkolikokrat". "Poglejte, 
kaj so napisali", in  m u pom olim  
pod nos časopisni članek z mast
nim  naslovom: "Na Vremščici 
volkovi kradejo ovce"! Rafal ... 
"Seveda, pastir, predstojnik Vete
rinarske fakultete -  saj so oni last
niki teh ovac -, je na dopustu. Na
mesto da bi ovce čuval, je mednje 
pripeljal osle, češ da se njih volko
vi bojijo..." "Kje so hodili v šolo ti 
cepci"!
"Gospod, novi časi, nova spoz
nanja, novi napredki, nova odk
ritja... " "Ma, kakšna odkritja! Osel 
je osel"! "Vidite, tako je” ! "Ja, moj 
oče je rekel, da naj vsako leto na
ročim mašo za vso našo šolajočo 
se mularijo na čast Sv. Duhu. Če bi 
to delal tudi ta brihtnež, bi ne pri
peljal tja oslov"! -  Zvečer je bila v 
bolniški kapeli maša na čast Sv. 
Duhu za naše univerzitetne profe
sorje ... Začutil sem, kako je Božji 
Duh plaval nad vodami, nad pro
fesorji, nam i bolniki in  celo nad 
o s li...

AmbrožKodelja

msgr. M etod Pirih ob som aše
vanju  duhovn ikov  daroval 
m ašo ter po njej blagoslovil ob
novitvena dela v zvoniku. Do
godek bodo organizirali D rušt
vo za oživljanje lokavškega iz
ročila (DOLI) iz Lokavca pri Aj
dovščini, svetogorski frančiška
n i in  Goriški muzej ter tako po 
nudili podoživetje dogodka. Pri 
celotnem  projektu bo aktivnih 
m ed 600 in  700 sodelavcev, sko
raj vsi prostovoljno.
V petek, 28. septembra 2012, ob 
19.30, bo pred  solkansko žu 
pnijsko cerkvijo koncert 9 pev
skih zborov (2 iz zamejstva): 
vsak zbor predstavlja po  eno de
setletje. Vsak zbor bo zapel dve 
skladbi o tem i zvonov in  Device 
Marije.
V soboto, 29. septembra 2012,
ob 19.30 bo  v župnijski dvorani 
v župniji Nova Gorica - Kristus 
Odrešenik okrogla m iza z naslo
vom  O dnos S lovencev do  zvo 
nov. Sodelovali bodo  
strokovnjaki s področja zvonar- 
stva. S ku ltu rno  točko bo nasto
pil kvartet Trnovci. Okroglo m i
zo bo vodila dr. Mojca Kovačič, 
ki je pripravila disertacijo s po 
dročja pritrkavanja.
V nedeljo, 30. septembra 2012, 
ob 9.30 bo s Travnika v Gorici 
krenil sprevod za prevoz replike 
svetogorskega zvona z osm im i 
pari konj. Dogodek se bo začel s 
ku ltu rn im  program om , na ka
terem  bo  zbrane nagovoril žu
pan  Gorice Ettore Romoli, žu
pn ik  M arijan M arkežič pa bo 
blagoslovil navzoče. Sprevod bo 
im el ob 10.30 prvo postajo na 
Trgu Evropa - Transalpina s kul
tu rn im  program om , za katere
ga bodo poskrbeli pritrkovalci iz 
Lokavca in  kvartet Trnovci. 
Zbrane bo  nagovoril novogo
riški župan  Matej Arčon. Ob 
11.30 se bo  sprevod ustavil na 
drug i postaji n a  solkanskem  
placu, kjer bodo furm ani vpre
gli peti par konj, ob 12.30 pa bo 
na tretji postaji oddih  in  vprega 
šestega para konj. Ob 13.30 bo 
n a  Prevalu če trta  postaja, kjer 
bo  kosilo za furm ane. Vpregli 
bodo še sedmi in  osm i par konj. 
Ob 16.30 je predviden  p rihod  
na Sveto Goro, kjer bodo žene v 
n aro d n ih  nošah  postregle fur
m an o m  z v inom , k ru h o m  in 
soljo, p riso tne  pa bo  sprejel 
msgr. Pirih. Ob 17. uri bo m aša 
v slovenskem in  italijanskem je
ziku, pri kateri bodo sodelovali 
pevci iz vipavske in  goriške 
dekanije, zd ružen i v pevski 
zbor, sestavljen za ta  praznik. 
Vodila ga bo Nadja Bratina. So
delovali bodo tud i pritrkovalci 
iz Lokavca s svojimi m in ia tu r
n im i zvonovi in  Tam burjaši iz 
Vipave. Vprego bodo  po poti 
spremljali pritrkovalci, ki bodo 
zvonili in  pritrkavali na zvono
ve v cerkvenih zvonikih in  na 
m in ia tu rn ih  zvonovih. Na kon-

v letu 1539 dvanajstletni pastiri
ci Urški Ferligoj iz Grgarja prika
zala Marija in  ji naročila: "Povej 
ljudstvu, naj m i tukaj hišo zida 
in  m e m ilosti prosi". Ljudje so 
na ta  kraj m nožično rom ali in  1. 
1541 sta jih  začela sprem ljati 
zvonova. L. 1544 so zgradili 
cerkev in  1. 1666 se je pridružil 
še tretji zvon, ki je bil tudi naj
večji. Zvonovi so bili obešeni na 
železno konstrukcijo, ki je stala 
poleg cerkve. Svoj pravi dom  so 
dobili leta 1626, ko so zgradili 
zvonik. V začetku leta 1786 je 
bila z državno reform o ukinjena 
božja po t na Sveto Goro, zvono
ve pa je kupila občina Solkan za 
svojo župnijsko cerkev. N aj
verjetneje so ljudje kljub p repo
vedi rom ali na Sveto Goro, saj 
je leta 1793 cesar Sveti Gori po 
daril zvonova, ki sta prispela 
skupaj z M arijino podobo. Leta 
1804 se jim a je pridružil še tretji 
zvon, težak 1.500 kg. Takrat so 
n a  stari podlagi sezidali nov 
zvonik iz rezanega kam na. Leta 
1870 je obm očje Svete Gore z 
združitvijo  Italije sodilo  v 
ozemlje papeške države. Ljudje 
so v podporo  tak ra tn em u  p a
pežu h odili n a  t. i. Pijeve proce
sije in  2. septem bra 1872 je v ta 
nam en  n a  Sveto Goro prirom a
lo 40.000 romarjev. V spom in 
n a  ta  dogodek in  to likšen  dar 
rom arjev so v livarni Alberta Sa- 
massa v Ljubljani ulili štiri nove 
zvonove. Skupna teža zvonov je 
b ila 9.800 kg. S prvo svetovno 
vojno so se sprem enili zvonovi 
in  svetogorsko svetišče v ruševi
ne. Po vojni so iz razbitin  izko
pali za 800 kg ostankov zvonov 
in  iz n jih  v livarn i Broili u lili 
m anjša zvonova. 1. avgusta 
1922 so ju  pripeljali n a  Sveto 
Goro in  ju obesili n a  preprosto 
konstrukcijo , ki je stala sredi 
razbitin . Tja so postavili tud i 
m a jh n o  podo b o  Svetogorske 
Kraljice. 28. junija 1921 so v li
varn i Broili v V idm u ulili štiri 
bronaste zvonove s skupno težo 
11.113 kg. Najm anjši iz te garni
tu re  je počil. Zvonove so 24. 
septem bra 1922 s tovornjakom  
iz Vidma pripeljali v Gorico. Na 
Sveto G oro so jih  z vozom  in  
konjsko vprego vozili fu rm an  
Gašper Hvalič in  njegov sin 
Franc ter ostali pom očniki. Naj
m anjša zvonova so peljali z de
setim i konji, drugi, najtežji b ro
nasti zvon so peljali s štirinajsti
m i konji; največjega, težkega 
4.355 kg, ki je tud i največji b ro
nasti zvon v Sloveniji, so peljali 
s šestnajstim i konji. Pot je bila 
težka in  zelo naporna, saj je tisti 
dan  m očno  deževalo. Ker zvo
n ik  še n i bil postavljen, so zvo
nove obesili n a  železno ogrodje. 
Zvonova, ki sta zvonila do tiste
ga trenu tka, so shran ili. Leta 
1927 je bil zgrajen zvonik in  
zvonovi so dobili svoje pravo 
dom ovanje.
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MIRENSKI GRAD| Kvatrnica: praznovanje ob 100-letnici prihoda očetov lazaristov

Pomembno duhovno središče 
goriškega dela in cele koprske škofije

S 1. strani

Msgr. Dino De Antoni, iskrena 
hvala za skupaj prehojeno pot!

mn M l Program prihoda nadškofa Redaellija

"Kot pastir, ki stopa iz 
templja naproti ljudem"

Tajnik krožka A nton Gre
gorčič Ju lijan  Čavdek je 
om enil nelahke trenutke 
za politiko in  Cerkev v Italiji in  

S loveniji te r p o d črta l p re 
p o treb n o  angažiranost k rist
janov za lepšo p rih o d n o st naše 
zem lje. P redsednik  Združenja 
cerkven ih  pevsk ih  zborov 
Dario Bertinazzi se je nadškofu 
- tud i v im enu  številnih m lad ih  
sodelavcev - zahvalil za to, 
da m u  je slovenska 
s tva rnost prirasla  k srcu. 
P redsednica Zveze
slovenske katoliške
prosvete Franka Padovan 
se m u  je zahvalila za pris
o tn o st n a  najrazličnejših  
p rired itv ah  Zveze in  ga 
prosila, naj še naprej m oli 
za nas. Franka Žgavec se je 
kot predsednica K ulturne
ga cen tra  Lojze Bratuž 
sp o m n ila  50. ob le tn ice  
cen tra  in  n jegov ih  u s
tanoviteljev, goriških  
duhovnikov , ki so 
postav ili trd n e  tem elje 
raznolikem u delovanju v 
današnjem  zelo živahnem  
središču. Zahvalila se m u 
je za priso tnost in  m olitve 
ter zaželela še veliko srečnih let, 
p o ln ih  m iru.
Msgr. De A ntoni je povedal, da

ga je škofovska služba v Gorici 
p red  13 le ti p resenetila , saj 
naših  krajev n i poznal, rad pa je 
p rišel z o d p rtim  in  iskren im  
srcem  m ed ljudi. Patriarh Mar- 
co Ce in  nekdanji nadškof An- 
drea Pangrazio sta ga že p red  
nastopom  službe opozorila, naj 
se nauči slovenskega jezika. 
Priznal je, da m u  to m orda ni 
uspelo, kot bi želel. Razumel pa

je, da lahko le prek jezika spoz
na in  razum e stvarnost in  kul
tu ro  ljudi, ki so m u  bili zau 

pani. Pred p rih o d o m  v  Gorico 
je v sprem stvu zanesljivih m en 
torjev  p repo toval Slovenijo, 
spoznal n jene kraje in  kuhinjo, 
več pa je odnesel od  Kacinove 
slovnice, ki je še veliko let po 
prvi izdaji po  njegovem  m n e n 
ju od ličen  in  nadvse koristen  
učben ik . O hran jan je  lastne  
iden tite te  in  u trjevanje n jen ih  
tem eljev sta nu jn o  po trebna za

zdravo soočanje z drugim i, je 
dejal. Zato je navzoče še enkrat 
spodbudil k zvestobi jezikovn

im , k u ltu rn im  in  verskim  ko
ren inam , da bi vredno nadalje
vali svoje delo za slovensko nar
odno  skupnost, odp rti tu d i za 
ita lijansk i in  furlansk i svet. 
Spoznal je tudi, "kolikšen delež 
je dala slovenski ku lturi krščan
ska vera: brez tega, kar so 
naredili prim orski duhovn ik i v 
teh  krajih, b i odm anjkal velik 
del slovenske zgodovine in  kul
tu re". Zato je p o m em b n o , da 
m o lim o  za d u h o v n e  poklice, 
saj italijanski duhovniki, ki se 
n aučijo  slovenskega jezika, 
kljub vsej dobri volji ne zm ore
jo u je ti najg lob ljih  vzgibov 
slovenske duše. P risotne je še 
srčno spodbudil, naj Slovenci 

go jim o lastno  istovet
nost na tak način, da ra
zlike ne bo d o  razdva
jale ljudi, tem več jih  še 
bolj povezovale in  
združevale. To prizade
vanje naj bo  vzajem no. 
O svoji "hum anosti" je 
povedal, da jo je pode
doval od  staršev, 
nalezel se je je v družini 
rib iča iz Chiogge, saj 
"sm o otroci m orja, kjer 
veje d u h  o d p rto sti in  
sprejem anja". Na k o n 
cu je še povedal, da je že 
položil na srce svojem u 
nasledniku, msgr. Car
lu  M arii Redaelliju, to, 
kar sta priporočila n je
m u patriarh  Ce in  m s
gr. Pangrazio... "Po 

m ožnosti m u  podarite Kacino
vo slovnico"!

Danijel Devetak

Z e bežen pogled na spored 
prihoda novega goriškega 
nadškofa v Gorico pove 
marsikaj o tem, s kakšnim i na

m eni prihaja iz M ilana v mesto 
ob Soči msgr. Carlo Roberto Ma
ria Redaelli. "O n sam je želel na
stopiti novo službo na nov 
način", je v petek, 21. septem 
bra, povedal na tiskovni konfe
renci v palači škofijskega ordina
riata msgr. Adelchi Cabass. "Kot 
pastir, ki stopa iz templja in gre 
naproti ljudem".
Sobota, 13. oktobra: ob 15. 
uri se bo na trgu Republike 
v Tržiču srečal z delavci, in 
to ne le s tistim i, ki imajo 
opraviti s krajevnimi indu
strijskimi obrati, tem več z 
vsemi, ki delajo na kate
remkoli področju, v druži
ni, na km etih, v civilni 
družbi, tudi prostovoljno, je 
podčrtal g. Franco Gisma- 
no. Ob 20. uri se bo v stol
nici v Č ervinjanu srečal z 
mladimi, "njim  je nam enje
na ena prvih besed novega 
nadškofa", je povedal g. Ca
bass. "N obene pridige ne 
bo, tem več poslušanje in  
dialog".
Nedelja, 14. oktobra: okrog 
9.20 se bo srečal z redovni
cami v inštitu tu  Rosa Misti- 
ca v Krminu (tam jih je "na 
počitku" okrog 150), torej: 
pozornost do ostarelih in  tr
pečih. Nato bo obiskal inšti
tu t za psihopedagoško po 
moč Villa Santa Maria della 
Pace v Medeii, kjer se bo 
srečal z m ladim i s posebnim i 
težavami. Ob 15. uri je na spore
du besedno bogoslužje v Ogleju: 
msgr. Redaelli bo v baziliki poča
stil relikvije oglejskih mučencev, 
zmolil ter prejel prstan in  križ, 
ki ju je Marija Terezija poklonila 
prvem u goriškemu nadškofu At
temsu. Gre za sim bol kontinui
tete goriških nadškofov. Na nje
govo izrecno željo bodo tam  pri
sotni tud i predstavniki drug ih  
verstev, poseben prostor bo po
svečen bolnikom . Sprevod bo 
nato krenil proti Gorici.
Ob 16.45 je predviden prihod v 
m esto. Pred stolno cerkvijo ga 
bo v im enu meščanov pozdravil 
župan Ettore Romoli. Ob 17. uri 
slovesna sv. maša: prebrali bodo 
papeževo bulo, s katero je Bene
dikt XVI. im enoval msgr. Re
daellija za goriškega nadškofa, 
apostolski adm inistra tor msgr. 
De Antoni pa m u bo podelil zgo
dovinsko pastirsko palico, ki se 
uporablja samo za velika slavja. 
Novega nadškofa bodo pozdra
vili predstavniki duhovščine, 
dekani, diakon, redovnica, re
dovnik in družina. Prisotni bodo 
tud i verniki iz Lombardije, so- 
m aševali bodo škofje iz vsega 
Triveneta, Slovenije, Avstrije ter 
d rug ih  krajev, ki izhajajo iz 
oglejske Cerkve. Na trgu pred

stolnico bo na razpolago zbrani 
m nožici tud i velik ekran. Ob 
19.30 se bo novi nadškof v pa
lači škofijskega ordinariata srečal 
s predstavniki oblasti in  krajev
n ih  javnih uprav.
Ponedeljek, 15. oktobra: zjutraj 
se bo nadškof v duhovniškem  
dom u v Semeniški ulici v Gorici 
srečal z duhovniki in  osebjem. 
Ob 11.30 bo šel h  kapucinom , 
ki upravljajo m enzo za revne: 
kosil bo z njim i, s kapucini in 
prostovoljci, ki tam  redno skr

bijo za revne. Ob 15. uri bo obi
skal Zavod Svete Družine, kjer se 
bo srečal z gostjami, s slovenski
m i redovnicam i, m ladim i in 
družinam i, ki obiskujejo to slo
vensko ustanovo. Ob 16. uri bo 
nadškof obiskal goriško bolniš
nico Sv. Janeza od Boga, kjer se 
bo v kapeli ustavil v m olitvi, 
srečal se bo z vodstvom  zdrav
niške strukture, osebjem in bol
niki.
Msgr. De Antoni je povedal, da 
bo še nekaj časa ostal v Gorici, 
da bo pospremil msgr. Redaellija 
na njegovih prvih korakih. Pre
pričan  je, da bo  novi nadškof 
našel dobre sodelavce. Med dru
gim  to ni prvi ugleden Mi
lančan, ki prihaja v naše krajev. 
"Njegov predhodnik  sv. Ambrož 
je prišel v 4. stoletju iz lom bard
ske predstolnice v Oglej, kjer je 
vodil pom em ben koncil".
Msgr. Carlo Roberto Maria Re
daelli se je rodil 23. junija 1956 
v Milanu. Dne 14. junija 1980 ga 
ja kard. Carlo Maria M artini po
svetil v mašnika, 5. junija 2004 
pa ga je kard. Dionigi Tettaman- 
zi posvetil v škofa. Dne 28. ju
nija 2012 je bil im enovan za 17. 
goriškega nadškofa in  m etropo
lita. Dotlej je bil generalni vikar 
in  pom ožni škof v m ilanski 
nadškofiji. / DD

Otočec 2012
Prebudim o Slovenijo
Zbor kristjanov in drugih ljudi dobre  volje 
Sobota ,  13. ok tobra  2 0 1 2 ,  od 9 .3 0  do 1 3 .3 0  
športn i ce n te r  Otočec
Matija Ogrin: O srednje  p redavanje  o slovenskih razm erah  
France Cukjati: Politika, kaj je  to?
Jože Ramovš: Dober kristjan, p oš ten  državljan 
Ivo Kerže: Kriza družine - mati vseh  kriz 
Vlasta Sagadin : S lovensko šolstvo, kje s i?
J a p e c  Jakopin: Pogled na slovensko  g ospodars tvo  
Ivan Kukar: Pravo in go spodars tvo
H elena Jaklitsch: S lovensko zgodovinopisje m ed  znanost jo  in 
ideologijo
Vinko Vasle: Psihopatologija slovenskih medijev 
Miha Movrin: Med ljubeznijo in kritičnostjo do Cerkve 
Berta  Golob: Materni jezik - kruh n a š  vsakdanji

Več info na  www. prebudimoslovenijo. si in na www. facebook .  
com /prebud im osloven ijo

J

Msgr. J. Bizjak, msgr. D. De Antoni in vizitator g. P. Novak (foto DPD)

slavile 50-letnico svojega p riho
da na to postojanko. V svojem 
nagovoru je nato  povedal, da je 
spom in n a  Žalostno M ater 
Božjo tud i spom in na vse brid
kosti, ki so Sveto Devico zade
vale, ker je postala Mati Rešitel
ja ne samo na telesnem , temveč 
tudi na duhovnem  področju, saj 
je vse preizkušnje svojega Sina 
izkusila tud i ona od rojstva v 
betlehem ski votlini do križa na 
Kalvariji. Kristusovega trpljenja 
in  sm rti "se ne spom injam o z 
nam enom , da bi n am  to jemalo 
sm elost in  pogum , temveč z na
m enom , da okrepim o in u trd i
m o svojo potrpežljivost in  vztra
jnost za prenašanje naših vsak
dan jih  križev in  težav". Prav 
tako se g renkih  bridkosti 
Blažene Device spom injam o z 
nam enom , "da se vadim o po 
en i strani v sprejem anju p re
senetljivih Gospodovih izzivov 
in  preizkušenj, po drugi 
strani pa v izkazovanju sočutja 
in  prizanašanju ter odpuščanju 
sovražnikom . V obeh  sm ereh 
nam  je Blažena Devica s svojim 
'zgodi se m i po tvoji besedi' 
privlačen vzor in  svetel zgled".

DD
(Več fo to g ra fij na: w w w . noviglas. eu)

Praznovanje letošnje Kvatr- 
n ice na M irenskem  
Gradu, ki poteka vsako 

tretjo nedeljo v mesecu septem 
bru  ob godovnem  dnevu 
Žalostne M atere Božje, je b ilo  
posebno slovesno, saj se je z njo 
začelo obenem  praznovanje ob 
100. obletn ici p rihoda lazaris
tov v M arijino svetišče.
V petek, 21. septem bra, je bil 
koncert sakralne glasbe, na 
katerem  so nastopili baritonist 
Zdravko Perger, orglavec Gregor 
Klančič in  dram ski igralec Zo
ran A. More. V soboto zvečer je 
bila m ladinska maša, ki so jo 
oblikovali mladi z Gradu v sode
lovanju z m lajšo skupino 
Vipavskih tamburašev. Po maši 
so pripravili procesijo z lučkami 
ter peli litanije Matere Božje. V 
veliki dvorani bližnjega 
Gnidovčevega dom a duhovnih

vaj je sledilo odprtje razstave Fo- 
toko m ladih, na kateri je petna
jst m lajših fotografov predstavi
lo čudovite utrinke iz sveta n ar
ave.
Višek praznovanja je pom enila 
svečana evharistična daritev, ki 
jo je v nedeljo, 23. septem bra, 
ob som aševanju skoraj 20 
duhovnikov  daroval goriški 
apostolski adm inistra tor msgr.

radi skupaj srečujejo v Celju, ki 
velja za njihovo m aterno  hišo. 
Zdaj niso lahki časi, a gledati 
m oram o naprej, je dejal g. 

Jernej.
Škof msgr. Jurij 
Bizjak se je v 
hom iliji ob stolet
nici podpisa 
izročilne listine (1. 
novem bra 1912) 
in  ob začetku 
praznovanja sto
le tn ice p rihoda 
lazaristov iskreno 
zahvalil Misijonski 
družbi in  vsem  
njen im  članom  za 
njihovo b lagode
jno  p riso tnost v 
škofiji, za zvesto 
službo krajevni 
Cerkvi, za p le

m en ito  delo, ki ga skrbno in  
vestno opravljajo za rast in  šir
jenje Božjega kraljestva. "M iren
ski Grad je postal pom em bno  
duhovno  središče goriškega 
dela in  cele koprske škofije pred
vsem po zaslugi patrov lazaris
tov". Svoj delež so s svojo nav
zočnostjo, s svojimi m olitvam i 
in  žrtvam i prispevale tudi sestre 
usm iljenke, ki so lansko leto

D ino De A ntoni v priso tnosti 
koprskega škofa msgr. Jurija Biz
jaka. O bred je sprem ljalo ču 
dovito petje cerkvenega zbora, 
ki ga je vodil Andrej Budin.
Kot je uvodom a povedal vizita
tor slovenske province M isi
jonske družbe Pavle Novak, ki je 
pozdravil škofa, sobrate, sestre 
usm iljenke in  številne navzoče 
vernike iz M irna in  okoliških 
vasi, je visoki jubilej priložnost 
za spom in na vse misijonarje, ki 
so z veliko požrtvovalnostjo in 
m očno vero postavili na noge 
pom em bno  duhovno središče, 
hkrati pa tudi priložnost za nov 
začetek. Msgr. De A ntoni je 
izrazil veselje, da se je lahko 
udeležil praznovanja v svetišču, 
ki ga je njegov p redhodn ik  
Frančišek Borgia Sedej pred sto 
leti zaupal očetom  lazaristom , 
duhovnim  sinovom  sv. V incen

cija. Zahvalil se je za prijazno 
gostoljubje, ki ga nudijo  tudi 
m lad insk im  skupinam  iz 
goriške nadškofije. Pozdrav je 
prinesel tudi predstavnik avstri
jske province Alexander Jernej, 
ki je povedal, da je bila slovens
ka provinca do prve svetovne 
vojne del avstrijske, pa čeprav je 
Misijonska družba nastala prej 
na slovenskih tleh. Še vedno se
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Kratke
W alter Bandelj: goriška Trgovinska zbornica ne 
črpa iz zaščitnega zakona 38/2001
VValter Bandelj, občinski svetn ik  SSk na goriški občini in član 
razš ir jenega  o d bo ra  goriške Trgovinske zbornice, j e  nedav no  
postavil pisno vprašan je  glede pomanjkanja  projektov, ki bi na 
gospodarskem  in trgovinskem področju črpali sredstva iz zakona 
3 8 /2 0 0 1 .  Pismo je  naslovil na predsednika Trgovinske zbornice 
Emilia Sgarlata. Bandelj s e  navezuje na sklep št. 1 3 8 7  Dežele FJK, 
s  katerim so  bila dodeljena sredstva iz zakona 3 8 / 2 0 0 1  za javne 
uprave . Pri tem  ugotavlja, da  goriška  Trgovinska zborn ica  ni 
predstavila niti enega  projekta, ki bi lahko črpal d ena r  iz dotacij, ki 
jih predvideva zakon 38 .  N aspro tno  je  o b n a š a n j e  Trgovinske 
zbornice v Trstu, kije predstavilo kar nekaj projektov in za te  prejelo 
skupno 6 0 .5 0 0  evrov. Projekti tržaške zbornice zadevajo dvojezično 
o k e n c e ,  t e č a je  s lo v e n sk e g a  jez ika ,  p revo de  in publikacije  v 
slovenščini.
Bandelj svetuje predsedniku Sgarlati, naj o tem  seznani celoten 
odbor, ki m ora  preučiti p o m en  tovrstn ih  projektov za goriški 
čezmejni prostor in jih nadalje obvezno razvijati. Denarja v ta nam en 
ne primanjkuje. /  JČ

Pevma /  Končno odprtje gradbišča
■ • » v vza parkirišče

V petek, 21. sep tem b ra  dopoldne, so  goriški občinski delavci začeli 
pripravljalna dela za odprtje gradbišča, kjer bodo zgradili parkirišče 
za slovenski otroški vrtec v 
Pevmi. Delavci so  najprej 
uredili dostop na pločniku, 
naslednji teden  pa bodo š e  
d e ln o  o d s t r a n i l i  m režo .
Ostalo bo verjetno uredilo 
p o d j e t j e ,  k a t e r e m u  bo 
o b č in a  G o r ic a  p o v e r i la  
n a lo g o ,  d a  zg rad i toliko 
p r i č a k o v a n o  p a rk i r i š č e .
Kmalu po začetku del so  
pa prišle na d an  nekatere  
tehnične  napake, ki s ta  jih 
županu že v soboto  pokazala občinska svetnika Marilka Koršič in 
VValter Bandelj z nekdanjim  predsednikom  krajevne skupnosti 
Lovrencem Persoglio. Ob začetku tega  tedna  so  s e  zato sp e t  srečali 
z izvajalci del in funkcionarjem Ussaiom ter uspešno  uredili zadevo. 
Vprašanje o parkirišču pri otroškem vrtcu v Pevmi s e  vleče že vrsto 
let. Zahteve po primerni ureditve prihoda in odhoda otrok so  podali 
rajonski svet in občinski svetniki. V prejšnjem m andatu  je  zadevo 
spremljal svetnik SSk Silvan Primožič, večkrat je  v zvezi z nujno 
potrebo po parkirišču posegla tudi svetnica SSk Marilka Koršič. Svoj 
zadnji p o se g je  opravila tudi 10. in 11. s ep tem bra  letos.

Krvodajalci /  Baklada v D oberdobu
Združenje  prostovoljnih krvodajalcev iz D oberdoba  organizira 
tradicionalno baklado, katere izkupiček bo nam enjen  hospicu Via 
di Natale izAviana. Baklada se  bo začela v soboto, 29. sep tem bra , 
ob 1 9 .3 0  pred sedežem  občinske uprave v Doberdobu. Povorko bo 
spremljala godba na pihala Kras, po bakladi pa bo večer v župnijski 
dvorani popestrila vokalna skupina Bodeča neža z Vrha Sv. Mihaela. 
Sledi družabnost. Toplo vabljeni!

Romanje v Mec ugorje
Letošnje je sensko  romanje bo od 5. do 8. oktobra. Za potovanje je 
p o treb n a  veljavna o s e b n a  izkaznica. Romarji s  Tržaškega po 
dogovoru vstopijo v avtobus na Kozini. Vpisovanje pri g. Darkotu v 
Gorici, tel. (+39) 0 4 8 1 8 8 2 3 9 5  ali (+39) 0 4 8 1 3 2 1 2 1 ;  pri ge. Ani 
(SLO): 0 5 -3 0 2 2 5 0 3 ;  pri župniku v Zgoniku, tel. 0 4 0  2 2 9 1 6 6 .  Pred 
odhodom s e  priporoča molitev devetdnevnice.

Ob 50-letnici Kulturnega centra Lojze Bratuž v Gorici

Zlati jubilej bodo 
prežarjali zvoki operete

V le tošnjem  letu K ulturni 
center Lojze Bratuž, nek
danji Katoliški dom , 

praznuje 50 let neprekinjenega 
delovanja. L. 1962 je bilo  n a m 

reč slovesno odp rtje  Ka
toliškega dom a, ki je bil zgrajen 
v n e lah k ih  povo jn ih  časih ob 
velik ih  žrtvah  in  vztra jnem , 
požrtvovalnem  delu nekaterih  
gorišk ih  zanesenjakov -  v ož
jem  odboru  za njegovo gradnjo 
so b ili p redsedn ik  dr. A nton  
Kacin, ta jn ik  dr. Kazim ir H u
mar, blagajnik Maks Komac in  
upravnik  Ciril Koršič - s prosto
vo ljn im i prispevki p rep ro stih  
ljudi in  dobro tn ikov  iz tujine, 
predvsem  Slovencev v Ameriki, 
za kar im a nedvom no  zasluge 
dr. Karel Bonuti. Tem našim  za
služn im  k u ltu rn ik o m  sm o 
Slovenci, ki se prepoznavam o v 
krščansk ih  v red n o tah ,
ne izm ern o  hvaležni, saj sm o 
tak ra t dob ili lepo dvorano, v 
kateri se je zvrstilo  ničkoliko 
raznolik ih  prireditev. Ob n jeni 
do tra janosti so b ili n u jn i o b 
novitveni posegi; p ri tem  delu 
je zelo zaslužen g. M arijan 
Markežič. Po tem eljiti obnovi 1. 
1996 se je Katoliški d o m  
preim enoval v K ulturni center

Lojze Bratuž, po  skladatelju in  
zborovodji Lojzetu Bratužu, 
svetli žrtvi fašističnega terorja. 
Letošnjega 25. februarja, ravno 
na  dan, ko je b ilo  pred  petdese

tim i leti 
slovesno 
odrt j e Ka
toliškega 
dom a, je 
b ila  v ve
liki dvo
ran i Kul
tu rnega 
centra Lo

jze Bratuž slovesnost, po im eno
vana Teh naših  p e td e se t let. 
Pod istim  naslovom  so pevci, ki 
pojejo v razn ih  zbo rih  na 
Goriškem , in  m e d n aro d n i

orkester ArsAtelier, ki deluje v 
Slovenskem cen tru  za glasbeno 
vzgojo Emil Komel, p o d  vod
stvom  m ladega dirigenta Patric
ka Q uaggiata, zapeli njegovo 
kantato  n a  besedilo pesnika in  
u rednika našega tednika Jurija 
Paljka, ki je v strn jen ih  verzih 
p reh o d il petdese tle tno  p o t in  
zaželel K ulturnem u cen tru  Lo
jze Bratuž še toliko ustvarjalnih 
dn i. M ed pesm ijo so se takrat 
oglašali nagovori slavnostn ih  
gostov in  p redsedn ice KCLB 
Franke Žgavec.
Že u sta ljena navada pa skoraj 
veleva, da ob okroglih obletn ic
ah  tega našega ku ltu rnega h ra
m a ali Zveze slovenske katoliške 
prosvete društva, ki so včlanje
n a  v Zvezo, s skupnim i m očm i 
postavijo n a  oder kakšno vedro 
spevoigro oz. opereto. Pred de
setim i leti, ko je KCLB prazno
val 40-letnico, se je na njegov
em  o d ru  p reše rno  oglasila 
spevoigra Kovačev š tu d e n t  Vin
ka Vodopivca. Letos ob zlatem  
jubileju pa bo  na odru  KCLB za
živela, in  sicer prvič v slovenšči
ni, opereta Pomladanska para
da, ki je nastala  1. 1964 izpod 
peresa avstrijskega glasbenika 
Roberta Stolza. Iz nem ščine je 
lib re to  prevedel tržaški rojak, 
pesnik  Ivan Tavčar.

/s tr . 8 
Iva Koršič

Nekaj besed o avtorju
Robert Stolz s e j e  rodil v Gradcu 25. avgusta 1880 
kot d v a n a js t i  o trok  s k l a d a te l j a  in š o l s k e g a  
g lasben ega  ravnatelja Jakoba  in pianistke ter 
glasbene učiteljice Ide Bondy. Z 
glasbo in klavirjem se  je Stolz 
srečal že v otroških letih. Študije 
je  opravil na Dunaju in tam  
diplomiral I. 1 8 9 6 .  Tri leta 
kasneje  je  postal kapelnik v 
m a r ib o r s k e m  m e s tn e m  
gledališču, potem  pa je, po 
manjšem postanku v Brnu in 
M an h e im u ,  I. 1 9 0 5  po s ta l  
k a p e ln ik  v d u n a j s k e m  
gledališču Theater an der Wien, 
kjer je ostal do 1.1917. Med prvo 
svetovno vojno je služil vojaški 
rok kot kapelnik  reg im enta  
Deutschmeister. L. 1924 se  je 
preselil v Berlin, I. 1926  pa na 
Dunaj, kjer je  nadaljeval s  skladanjem operet in 
muzikalov. Ker ni odobraval nacističnih idej, s e  je 
preselil v ZDA in tudi tu nadaljeval svojo glasbeno 
dejavnost. Po končani drugi svetovni vojni s e j e  vrnil 
na Dunaj in njegove operete so spet oživele in z njimi 
tudi njegova slava. Stolz je  umrl v Berlinu 27. junija 
19 75 ,  s t a r  9 5  let, in je  pokopan  na g lavnem

dunajskem  pokopališču. Po mnenju glasbenih 
kritikov je zadnji veliki mojster dunajske operete. 
Njegova dela so zelo priljubljena in znana po vsem 

svetu. Njegov opus obsega eno opero, 
šestinšestdeset operet, dve spevoigri, 
š e s t  m u zika lov  in m n o g o  p e sm i 
najrazličnejših zvrsti. Med njegovimi 
o p e r e t a m i  je  tud i P om ladanska  
parada, kije bila sicer prvotno glasbeni 
film; posneli so ga I. 1934. Film je bil 
nagrajen z zlatim odličjem na bienalu v 
Benetkah. L. 1940 so ga spet posneli v 
ZDA, I. 1 9 5 5  pa v nemški inačici s  
protagonistko Romy Schneider. Ker je 
delo na filmskem platnu doživelo tak 
uspeh, se je  Stolz odločil ga prenesti na 
o d rske  d e ske .  Libreto je  po sm rti 
Ernesta Marischkija dokončal Hugo 
Wiener. Krstna uprizoritevje bila marca 
I. 1 9 6 4  v d u n a j s k e m  g le d a l i š č u  

Volksoper pod Stolzovim vodstvom. V repertoarju 
gledališča je nato ostala enajs t let. Gledalce je 
navdušila predvsem glasba z živahnimi ritmi, nežne 
melodije, tu pa tam  prežete s  strastjo, pa tudi 
koračnice. Stolz je namreč v njej obudil orkestralno 
tradicijo slovitega vojaškega orkestra, ki ga je 
ustanovila cesarica Marija Terezija 1.1741.

Posnetek zbora, ki g a  sestavljajo pevci iz 
raznih goriških sestavov, s prve vaje na 

velikem odru KCLB v  Gorici

Društvo goriških upokojencev

Zbor stopa v novo sezono
V ospredju političnega dogajanja

Kakšna bo prihodnost 
Goriške brez pokrajine?Po uspešno izvedenem izle

tu  v M iram ar in  družab
nem  srečanju naKoprskem 

ter po avgustovskem prem oru se 
je kmalu začela nova sezona vseh 
dejavnosti, predvsem pevskega 
zbora. Od prvih dni septembra se 
pospešeno nadaljujejo vaje društ
venega Ženskega pevskega zbora, 
ki ga čaka vrsta nastopov. V ne
deljo, 23. septembra, je bila v Ko
pru  tradicionalna pevska revija 
Zlata jesen. Drugi izziv, ki čaka 
Ženski pevski zbor, je Festival za 
tretje življenjsko obdobje oz. 
Državno srečanje pevskih zborov 
v Cankarjevem dom u v Ljubljani, 
ki bo 2. oktobra popoldne. Letos 
bodo organizatorji Zveze društev 
upokojencev Slovenije pripravili 
ob 11. uri srečanje z ministrico za 
Slovence v zamejstvu in po svetu, 
go. Ljudmilo Novak, v Sloven
skem etnografskem muzeju v Lju
bljani. To bo lepa priložnost za 
m edsebojno spoznavanje, 
druženje in  tudi ogled stalne raz
stave v muzeju. Popoldne bo 
Državno srečanje 12 pevskih zbo
rov iz Slovenije in  zamejstva. Go
riški društveni zbor bo nastopil 
tudi 19. oktobra v Kulturnem do
m u v Gorici, ko bo društvo prire

dilo slovesnost ob 30-letnici ob
stoja. Ob tej priložnosti bo skupi
na ljubiteljskih likovnih um etnic 
razstavila svoja novejša dela. 
Umetnice S. Stantič, E. Mask, S. 
Milanič, A. Pintar, K. Rusjan in L 
Škorjanc se že več let posvečajo 
slikarski dejavnosti in  imajo za sa
bo veliko razstav. Pomembna pri
reditev bo tudi koncertna revija 
Starosta mali princ, ki jo vsako le
to popoldne organizirajo Pok
rajinski zvezi DU Slovenije in 
krožek Krut v sodelovanju z 
upokojenskimi društvi v enem od 
štirih obm ejnih mest, v Gorici, 
Novi Gorici, Trstu in  Kopru. Le
tos bo prireditev v Kulturnem do
m u v Novi Gorici, zjutraj pa bo 
spominska slovesnost pri spome
niku v Šmartnem v Brdih. Na tem 
srečanju nastopijo štirje zbori 
om enjenih  mest in  zbor, pova
bljen kot gost. Organizatorji na
vedenih prireditev skrbijo, da se 
ohrani naša pevska tradicija, ki 
ima edinstveno vlogo pri povezo
vanju ljudi, ki se s požrtvovalno
stjo in vnem o predajajo pevski ter 
glasbeni umetnosti, ki plemeniti 
in bogati. Naša kulturna dedišči
na je bogata in na nas je, da se oh
rani in raste še naprej. / (ed)

Obstoj goriške pokrajine v  
ospredju
V prejšnjem tednu je v političnih 
pogovorih izstopalo vprašanje 
pokrajin v deželi Furlaniji Julijski 
krajini. S to tem o se ukvarja po
sebna paritetna komisija v dežel
nem  svetu. Vse bolj živo pa je to 
vprašanje tudi med ljudmi. Glede 
na nove kriterije italijanske vlade 
in  na zmedo med deželnimi po
litičnimi silami je v največji ne
varnosti goriška pokrajina. Dne 
1. oktobra bo om enjena deželna 
komisija predala dela deželnemu 
svetu FJK, ni pa še znano, ali bo 
predložen enoten dokument. Za
to je deželni svetnik SSk Igor Ga
brovec napovedal, da bo stranka 
SSk vložila poseben zakonski 
osnutek.
Za obstoj pokrajine se je zavzel 
tudi predsednik goriške pokraji
ne Enrico Gherghetta, ki je sku
paj z gibanjem II m ondo nuovo  -  
N ovi svet organiziral javno 
srečanje v tržiškem Kinemaxu. 
Nabito polna dvorana je pričala, 
da se veliko ljudi zaveda po 
m em bnosti vm esne ustanove

m ed deželo in  občinami. Bolj pri
m erno bi bilo preurediti pristoj
nosti in  prenesti izvršne kompe
tence od dežele na pokrajino. 
Podpredsednica goriške pokraji
ne Mara Černič in  predsednik 
tržaškega pokrajinskega sveta 
Maurizio Vidali 
sta podčrtala, da 
pokrajine Slo
vencem  zago
tavljajo visoko 
raven predstav
ništva. V prim e
ru njihove uki
nitve bi bili Slo
venci oškodova
ni.
Debora Serrac- 
chiani je obiska
la Gorico
Deželna volilna 
kampanja se jev  
soboto dotakni
la Gorice. V pokrajinsko glavno 
m esto je prišla kandidatka De
mokratske stranke Debora Serrac- 
chiani, ki se je z javnostjo srečala 
v Kulturnem domu. Najprej je bi
lo srečanje z upravitelji Demok

ratske stranke, kam or so bili va
bljeni tudi občinski svetniki SSk 
VValter Bandelj, Marilka Koršič in 
Božidar Tabaj. Sledilo je javno 
srečanje z občani. Na obeh 
srečanjih je glavna tem atika za
devala p rihodnost Goriške. V 
svojem nagovoru je kandidatka 
za predsedstvo dežele poudarila 
problem  zdravstva, tožilstva, 
boljšega čezmejnega sodelovanja 
in  večjo učinkovitost logističnih 
struktur. V politiki pa je napove
dala posege za korenite spre
membe.

Zasedal je goriški občinski svet
V ponedeljek je spet zasedal go
riški občinski svet. Na dnevnem  
redu so bili svetniška vprašanja 
županu in  odbornikom  ter spre
membe v občinskem proračunu,

ki so potrebne zaradi nižanja jav
n ih  prihodkov. Svetniška 
vprašanja so postavili tudi sloven
ski svetniki. Marilka Koršič (SSk) 
in  David Peterin (DS) sta obrav
navala bližnje Okuse ob meji. Pe
terin je tudi opozoril, da je treba 
obnoviti slovensko konzulto. 
Božidar Tabaj je menil, da bi bilo 
prav dati na Okusih ob meji večjo 
pozornost goriškim povrtninam  
in še posebno t. i. sorti radiča go
riška roža. VValter Bandelj se je 
zahvalil za popravila na začetnih 
delih parkirišča pri slovenskem

otroškem vrtcu v Pevmi ter od
bornika za urbanistiko opozoril, 
naj v občinsko komisijo vključi 
slovenskega predstavnika, kot to 
določa zaščitni zakon 38/01.

JČ

Udeleženci SSk na javnem srečanju v  Kinemaxu
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Velika enogastronomska prireditev bo potekala od 27. do 30. septembra

Veliko pričakovanje 
na Okuse ob meji!

I V  / T  anifestaciie ra_
\  / I  stejo ali pa zam- 

.1. V A rejo. Okusi ob 
meji so velika prireditev, ki se iz 
leta v leto krepi in veča". To je v 
četrtek, 20. septembra, poudaril 
goriški župan Ettore Romoli ob 
koncu tiskovne konferen
ce v enoteki II Vinattiere v 
palači Strassoldo na Trgu 
sv. Antona v Gorici, kjer so 
najvišji zastopniki organi
zatorjev in  sponzorjev 
spregovorili o bližnji eno- 
gastronom ski pobudi, ki 
bo v m estnem središču po
tekala od 27. do 30. sep
tembra.
Problemov s spomeniškim 
varstvom, o katerih je v 
prejšnjih dneh pisal dnev
nik, ni, je zatrdil župan, saj 
so "njihove skrbi tudi naše 
skrbi"; vse je bilo in  bo na
rejeno tako, da zaradi ve

like gneče (letnih obiskovalcev je 
več kot 100.000!) ne bodo utrpe
li škode ne prenovljeni Travnik 
ne drugi objekti v mestnem  sre
dišču. Župan sosednje občine 
Šempeter-Vrtojba M ilan Turk je 
tudi v im enu kolegov povedal, da

se je šest slovenskih obm ejnih 
občin (Nova Gorica, Šempeter-Vr
tojba, Renče, Miren-Kostanjevica, 
Brda in  Kanal ob Soči) odzvalo na 
vabilo z velikim navdušenjem. V 
upanju, da se bo sodelovanje v 
prihodnje še nadaljevalo, je orga

nizatorjem zaželel veliko uspeha. 
Predsednik goriške Trgovinske 
zbornice Emilio Sgarlata je poh
valil organizacijski aparat, ki se iz 
leta v leto boljša, in  dodal, da 
ustanova, ki jo on  predstavlja, ra
da podpira Okuse ob meji, ki vz
bujajo daleč naokrog vedno več 
zanimanja. Odv. Sergio Orzan je 
obrazložil, da Fundacija Carigo, 
ki ji je podpredsednik, ponavadi 
financira pretežno kulturne pri
reditve in  prostovoljno delo, hk
rati pa rada ohranja dobre odno
se s krajevnimi upravami in  skrbi 
za razvoj okolja. Zaradi količinske 
in kakovostne rasti prireditve so 
zato prav radi prispevali svoj de
lež. Župan v Gradišču ob Soči 
Franco Tommasini je prepričan, 
da bodo Okusi ob meji tudi tokrat 
poželi velik uspeh. Posebno po
srečena je po njegovih besedah 
zamisel, da z goriško občino sode
lujeta tudi njegova in  krminska; 
skupaj so nam reč sestavljale nek
danjo goriško grofijo. Župan Me
stne občine Nova Gorica Matej 
Arčon je povedal, da občanke in

N a kmetiji Simona 
Komjanca na Valerišču 
se je v nedeljo, 16. sep
tembra zvečer, zbralo okrog tride

set sedanjih in  prihodnjih članov 
Dramske družine F. B. Sedej.
Prvi je spregovoril Simon 
Komjanc, naj starejši član dram 
skega ansam bla in  dolgoletna 
duša števerjanskega dramskega 
ustvarjanja. Izrazil je zadoščenje 
zaradi številne udeležbe in se zah
valil režiserju, igralcem, tehnični 
ekipi in  vsem sodelujočim za 
uspešno opravljeno delo. Nato je 
predal besedo Jasmin Kovic, ki je 
spregovorila o napredku, ki ga je 
skupina pokazala od leta 2004, ko 
se je sama pridružila ansamblu. 
Od takrat se je skupina predstavi
la publiki s kar nekaj produkcija
mi. V sezoni 2004-2005 z eno
dejanko Klausa Sandlerja Povsem 
navaden dežv  režiji Franka Žerja
la, v sezoni 2006-2007 z gleda
liško uprizoritvijo um etniškega 
ustvarjanja goriškega skladatelja 
in  narodnega buditelja Lojzeta 
Bratuža, Ti iz oči ljubezen je sijala, 
v režiji in  na besedilo Jasmin Ko
vic, v sezoni 2007-2008 in s po
novitvami v sezoni 2008-2009 s 
Črno kom edijo  avtorja Petra 
Shafferja v režiji Franka Žerjala, v 
sezoni 2009-2010 z gledališko fi-

občani Nove Gorice čutijo Okuse 
ob meji za svojo prireditev, saj po
vezuje ljudi obeh mest. Poleg še
stih slovenskih občin bo sodelo
vala tudi O brtna zbornica. Pre
pričan je, da "bo čudovito, vsi se 
bom o veselili". Njegove besede je 
potrdil Romoli, ki je poudaril, 
kako pom em bno je, da se del sej
ma dogaja v Novi Gorici. "To pri
reditev m oram o uresničiti prav 
na meji; če ne letos, še bolj na
slednje leto".
Občinski odbornik za kulturo Ro- 
dolfo Žiberna je podčrtal, da je v 
času splošne krize in  vedno sk
rom nejših prispevkov veliko za

doščenje uresničiti tako od
mevno prireditev z vedno bo- 
gatejšo ponudbo. Prejeli so 
nam reč več kot 350 prošenj 
za udeležbo, ugodili pa so 
lahko žal samo dvestopetde
setim: toliko bo letos stojnic 
na površini dveh kvadratnih 
kilometrov. V naslednjih le
tih  bi razstavišče lahko tudi 
razširili, vsekakor postopoma. 
Glavno in  "institucionalno" 
središče bo seveda na Trav
niku, kjer bodo imele sedež 
občine nekdanje grofije. Od
bornik je z veseljem povedal, 
da bo s trga pred občinsko 
stavbo v Novi Gorici vse do 
Semeniške ulice v Gorici vozil 

vlakec. Veliko parkirnih mest bo 
na razpolago na trgu pri Rdeči 
Hiši, od koder bo brezplačni avto
bus vozil v center vsakih 4-5 mi
nut. Bogata bo tudi kulturna po
nudba, saj bodo sodelovali Kine- 
max s filmi o okusih in  o meji, pa 
še knjigarna Libreria editrice gori- 
ziana in  najrazličnejša združenja 
s plesi in  glasbo. Na trgu, posveče
nem  prostovoljnim  krvodajal
cem, bo 12 x 8 m  velik oder, na 
katerem se bo zvrstilo skoraj 30 
glasbenih skupin. Kdor ima t. i. 
pam eten telefon, bo lahko na 
brezplačni aplikaciji Let's Go 
našel vse potrebne informacije. 
Svoje bodo z vzporednimi dejav
nostm i prispevali tudi trgovci, je 
dodal Beni Kosič kot predstavnik 
Confcommercio: pobudo občin
ske uprave, ki je dosegla odlično 
raven, podpirajo, čeprav jo je m o
goče še bolj izboljšati.
Vsi torej vabljeni na uradno od
prtje Okusov ob meji, ki bo v če
trtek, 27. septembra, ob 18.30 na 
Travniku.

DD

gurativnim  prikazom  senčnega 
gledališča Povodni m o ž  s scena
rijem in režijo Jasmin Kovic, ko
reografijo Monike Zajšek in  inter
pretacijo Aleksija Pregarca, v se
zoni 2010-2011 s komedijo Har- 
vey  angleške pisateljice Mary 
Chase v režiji Franka Žerjala, s ka
tero je skupina prejela prvo nagra
do ex-aequo na 9. festivalu zamej

skih amaterskih dramskih skupin 
vM avhinjah. V sezoni 2011-2012 
pa se je publiki predstavila kar z 
dvema produkcijama. Najprej je 
uprizorila komedijo Limonada  
slovenica Vinka Moderndorferja 
v režiji Franka Žerjala s scenogra-

Obvestila
Prispevke za Slovenski center za gla
sbeno vzgojo Emil Komel v spomin na 
ravnatelja jirof. Silvano Kerševana 
lahko nakažete na bančni tekoči račun: 
Banca di Chridale (Via Kugv, 2, Gorica) 
IBAN IT 30 C 05484 1240^ Č03 570 
036 225; SW1FT
S pripisom: za SKLAD SILVANA KERSE- 
VaNA. Informacije na tajništvu SCGV 
Emil Komel, l e l A  0481 532163 ali 
0481 547569.
AŠZ 01ym pia o b v e šč a ,  d a  s e  
oktobra vtelovadnici na Drevoredu 
20. septembra v Gorici začenjajo 
treningi gimnastičnih in plesnih 
skupin. V ponedeljek, 1. oktobra, 
ob 16. uri: prvi trening za mlajšo 
skupino ritmičark (vrtec in 1. razred 
OŠ); ob 17. uri: prvi t ren ing  za 
starejšo skupino ritmičark (od 2. r. 
OŠ dalje); ob 16. uri: prvi trening za 
mlajšo skupino orodnih telovadcev 
(vrtec, 1. in 2. r. OŠ); ob 17. uri: prvi 
trening za starejšo skupino orodnih 
telovadcev (od 3. r. OŠ dalje). V 
torek, 2. oktobra, ob 14.45: prvi 
t r e n in g  s k u p i n e  G ym play 
(predšolska motorika). Oktobra se  
pri AŠZ Olympia začenjajo tudi 
treningi plesnih skupin. Urniki, 
informacije in vpis pri trenerki 
Damijani na tel. 3 3 5 /5 9 5 2 5 5 1 .  
Slovenska skupnost sporoča, da 
bo v mesecu oktobru pokrajinski 
sedež  (Drevored 20. sep tem bra  
118, Gorica) od prt za javnost vsak 
p onede ljek  od 16. do 18. ure. 
Goriški občani bodo tako lahko 
o b č in s k im  s v e tn ik o m  SSk 
izpostavili o d p r ta  v p ra š a n ja  v 
odnosu do občine. Za informacije: 
0481-549161.
Tudi letos v oktobru SKRD Jadro 
prireja enkrat na teden začetni in 
nadaljevalni tečaj slovenščine za 
odrasle. Organizacijsko srečanje 
bo na sedežu društva v Romjanu v 
ponedeljek, 1. oktobra, ob 20. uri. 
Informacije tudi v ronški knjižnici 
in v mladinskem informativnem 
središču v Tržiču.
Klekljarski odsek društva Jadro je 
začel letno dejavnost  ob torkih 
p o p o ld n e  na s e d e ž u  d ru š tv a .  
Vpisovanje in informacije na tel. 
0 4 8 1  776123.
SCGV Emil Komel sprejema vpise 
za š o l s k o  le to  2 0 1 2 / 1 3 .  
Informacije na tajništvu v Gorici od 
ponedeljka do petka od 8. do 13. 
in od 15. do 18. ure (tel. 0 4 8 1  
5 3 2 1 6 3  email. info@emilkomel. 
eu). V septem bru nudi šola tudi 
b r e z p l a č n e  p o s k u s n e  lekc i je

fijo Jasmin Kovic, posnetki Hija- 
cinta Jusse in  video režijo Jana 
Leopolija. Marinka Černič je s to 
komedijo v regijskem delu tek
movanja Linhartovega srečanja 
prejela nagrado za najboljšo žen
sko stransko vlogo za vlogo Roza- 
lije. V regijskem program u 
Linhartovega srečanja je skupina 
nastopila kar dvakrat: prvič v 
Rudniški dvorani v Idriji, drugič 
pa v veliki dvorani SNG v Novi 
Gorici. Druga produkcija lanske 
sezone je bila zborovska komedija 
Grozdi so dozoreli v režiji in bese
dilu Jasmin Kovic z avtorsko gla
sbo Adija Daneva pod glasbenim 
vodstvom dirigentke Aleksandre

Pertot. Predstava je nastala ob 
praznovanju 60. obletnice MePZ 
F. B. Sedej, ki je z dramskim an
samblom sooblikoval predstavo. 
V osmih letih je bil na igralskem 
področju napredek res očiten. V 
zadnji sezoni je Dramska družina

instrumentov.
Iščem  d elo  kot p o m o č n ic a  v 
gospodinjstvu (likanje, čiščenje, 
kuhanje) ali negovalka starejših 
oseb. Tel. 003865-3001328 . 
Nudim varstvo otrok na svojem 
domu, lokacija Miren. Starost: 0  
m esecev  - 5 let. Več informacij: 
0 0 3 8 6  40  700111.
Nudim likanje in  čiščenje. Tel. št. 
0 0 3 8 6  41885539 .
Nudim likanje in  čiščenje. Kličite 
na tel. 0 0 3 86 40 15 32 13 .
Po poklicu  se m  ek on o m is t .  Z 
v e se l je m  bi nud ila  p o m o č  pri 
pisarniških delih. Kličite na tel. 
0 0 38 64 01 53 21 3 .
Iščem  d elo  kot g o s p o d in js k a  
pomočnica za čiščenje in likanje. 
Tel. 00386-31449311 .
Prijazna in  zanesljiva m lajša  
gospa z izkušnjami nudi čiščenje in 
likanje ali nego starejših in bolnih 
ter pomoč pri gospodinjskih delih. 
Tel. št. 0 0 3 8 6  70777512.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 28.9.2012 do 4.10.2012)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
n a  u l t r a k r a tk e m  valu  s  
frekvencami za Goriško 97.5,91.9 
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 103 .9  
Mhz; za Kanalsko dolino 95 .7 ,  
99 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
1 0 3 .6  Mhz; na in ternetu  www. 
ra d i o s p a z i o l0 3 .  it. S lovenske  
oddaje so na sporedu vsak dan, 
razen ob sobotah, od 21 .30  do
22.30. Ob nedeljah od 14.30 do
15.30. Spored:
Petek, 28. septembra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z naših kulturnih prireditev-Glasba 
iz studia 2.
Nedelja, 30. septembra (vodi Ezio 
G o sg n ac h ) :  Okno v Benečijo :  
o d d a j a  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek, 1. oktobra (v s tud iu  
Andrej Baucon): Narodno-zabavna 
in zabavna g lasba - Zanimivosti 
doma - Humor.
Torek, 2. oktobra: (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 3. oktobra (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v d u šo  in svet: 
Prijatelj Slovencev Ezio Martin II. 
del. - Izbor melodij.
Četrtek, 4. oktobra (v studiu Andrej 
B a u c o n ) :  P o le tn a  g l a s b a  - 
Zanimivosti po svetu - Humor.

uvedla bralne vaje in pred vsakim 
nastopom še vaje za izgovarjavo, 
sprostitev in koncentracijo. Igral
ci, kot ugotavlja Kovičeva, so v 
zadnjih letih postali bolj točni, re
sni in  skrbni. Dobro delovanje 
tehnične ekipe, ki je uvedla šte
vilne novosti, kot npr. računal
niško upravljanje zvoka in video 
posnetkov, je omogočilo zanesljiv 
in  lažji način uporabe multime- 
dijskih pripomočkov. Skupina se 
v zadnjih letih vedno znova pom 
lajuje in  izpopolnjuje na igral
skem ter tehn ičnem  področju. 
O hranjanje kakovosti in  pom 
ladka, je povedala Kovičeva, pa je 
pogoj za dobro delovanje skupi
ne.
Kovičeva je na večeru nato preda
la besedo Franku Žerjalu, ki je 
skupino pozdravil in  izrazil pre
senečenje zaradi tako številne 
udeležbe. Tudi sam je povedal, da 
je napredek igralcev bodisi v in
terpretaciji kot izgovarjavi v 
zadnjih letih hvalevreden. Pohva
lil je delovanje gledališkega an
sambla in  se poglobil v pogovor o 
izbiri novega dramskega teksta za 
naslednjo sezono. Med številni
mi predlogi so se člani Dramske 
družine končno odločili za nov 
tekst, ki naj za sedaj ostane skriv
nost.
Večer se je zavlekel pozno v noč; 
večerji je sledila še torta. V prijet
nem  vzdušju si je skupina lahko 
ogledala tudi album z najlepšimi 
trenutki zadnjih osm ih let delo
vanja in ob kapljici vina obujala 
spomine na čudovite dni, ki so jih 
njeni člani preživeli skupaj.

M

DRUŠTVO ARS 

Vljudno vabi na odprtje likovne razstave

VESNA BENEDETIČ 
POTI /  PERCORSI

Umetnico bo predstavil pesnik in novinar Jurij Paljk

Galerija Ars na Travniku, Gorica 
Četrtek, 27. septem bra 2012 , ob  18. uri

PD ŠTANDREŽ

Abonma 
ljubiteljskih 
gledaliških skupin
PROGRAM PREDSTAV:

- Nedelja, 7 .1 0 .2 0 1 2 , 
ob 17. uri
KUD Dolomiti -  Dobrova 
Robert Anderson 
VEŠ, DA TE NE SLIŠIM,
ČE TEČE VODA
in
Karl Valentin 
OBISK V GLEDALIŠČU
Režija: Franci K ončan

- Nedelja, 4 .1 1 .2 0 1 2 ,  
ob 17. uri
Ta boljTeatr KPD “Josip 
Lavtižar", Kranjska Gora 
Gregor Čušin 
NA SLEPO
Režija: G regor Čušin

- Nedelja, 9 .1 2 .2 0 1 2 ,  
ob 17. uri
AG VRBA Vrbje in KD Galicija 
Dario Fo
SEDMA ZAPOVED: KRADI 
MALO MANJ
Režija: Gojmir Lešnjak Goje

- Sobota, 5 .1 .2 0 1 3 ,  
ob 20 . uri
AGD K ontrada  -  Kanal 
Georges Feydeau 
ODLIKOVANJE
Režija: Emil A b e ršek

- Sobota, 2 6 .1 .2 0 1 3 ,  
ob 20 . uri 
Premiera

- Nedelja, 2 7 .1 .2 0 1 3 ,  
ob 17. uri
Abonm ajska predstava
PD Š ta n d r e ž  - d ram sk i  
o d s e k
Vinko Moderndorfer 
ŠTIRJE LETNI ČASI
Režija: Jože Hrovat

Vse predstave b o d o  v župnijski dvorani 
Anton G regorčič v Standrežu

P ro da ja  a b o n m a je v , vs to p n ic  in re z e rv a c ija  se de ža : pri blagajni 

7. oktobra, od I I .  do 12. ure in eno uro pred predstavo 

In fo rm a c ije : Božidar Tabaj 0481 20678 

Abonma 5 predstav 30,00 evrov, znižono 25,00 evrov*; 

posamezne predstave 7,50 evrov, znižano 6,00 evrov*

*šludenti, osebe starejše od 7 0  let, društvene in družinske skupine

V a b lje n i!

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

Dramska družina F. B. Sedej Števerjan

Srečanje sedanjih 
in prihodnjih igralcev
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Zlati jubilej 
bodoprežarjali...

Beseda dirigenta Hilarija Lavrenčiča
Hilarij Lavrenčič nam je povedal, da vStolzovo izvirno lahkotno glasbo 
ni nič posegel. Dejal je, da imajo njegove operete nadih muzikala, saj 
se  je avtor s  tem žanrom soočal v ameriškem glasbenem okolju; 
Stolzova instrumentacijaje zelo barvita. V njej je  zaznati dunajskega 
duha, pa tudi že dekadenčne sence, predvsem v prizoru, v katerem 
nastopa Franc Jožef. V Stolzovi glasbi je tudi dosti ritmike; v tem se

čuti njegov stik z ameriškim 
songom. Ker je Pomladanska 
parada nas ta la  kot filmska 
glasba z različnimi prizorišči, 
j e  velik  izziv za  o d rs k o  
postavitev. Zaradi tega bodo 
popolnom a izkoristili veliki 
o d e r  KCLB. Pri t e m  je  
Lavrenčič omenil Alessandra 
Starca, ki dela v Verdijevem 
gledališču in je zadolžen za 
s c e n o g r a f i j o  o p e r e t e .  

Lavrenčič je tudi dejal, da so v izvirniku prizorišče dogajanja razni 
dunajski predeli, prvi prizor je  npr. v Praterju med vrtiljaki, pri goriški 
postavitvi pa je zgodba prenesena v naše mesto, v avstrijsko Nizzo, 
okoli I. 1900, ko je Franc Jožef obiskal Gorico. Prvi prizor bo na 
goriškem Travniku v vrvežu sejma sv. Andreja. V opereti, pri kateri je 
vrsta enakovrednih vlog, kijih bodo v glavnem izrisali domači pevci 
in igralci, je  precej komičnih trenutkov. Za sedaj orkester ni imel še  
vaj, pevci pa ob spremljavi klavirja s  korepetitorkama Beatrice Zonta 
in Nevo Klanjšček vadijo že kak mesec.

Vse b in a  se k o t v v seh  
o p e re ta h  la h k o tn o  vije 
ob  lju b ezen sk i zgodb i 

s p redv id ljiv im  koncem . Vse
ga seveda v  te m  zap isu  n e  b o 
m o  razkrili; naj zap išem o  le, 
kar sta n am  povedala  d irig e n t 
H ilarij Lavrenčič, ki se je prav  
s to  o p ere to  srečal p red  leti v 
g ledališču  Verdi v  Trstu, kjer 
je, kot z n a n o , zap o slen  in  so 
d e lu je  tu d i o b  p o s ta v itv a h  
o p ere t, in  ig ra lec  SNG N ova 
G orica Jože H rovat, ki ga pri 
nas  d o b ro  p o z n a m o  kot režij
skega v o d jo  d ram sk e g a  o d 
seka PD Š tandrež in  k a terem u  
je v o d stv o  KCLB za u p a lo  
režijo operete. Scenograf Ales- 
sa n d ro  S tarc p a  je de ja l, da 
m o ra  posk rb e ti za devet scen-

Julija Kramar, ena  izmed protagonistov v  opereti

Tabaj, G o ran  Ruzzier, D avid 
M ugerli, M ojca  D o lin šek , 
E gon C ijan , M arko  B rajn ik , 
M arjan  Breščak, pa še godba 
n a  p ih a la  iz R icm anj z Aljošo 
T avčarjem . P o leg  o d ra s lih

pevcev  n a s to p a  še OPZ Ve
seljaki iz D oberdoba.
Kako se b o  to  zap le ten o  ko le
sje u te k lo  in  p risp e lo  do  cilja, 
b o m o  lah k o  spoznali n a  p re 
m ie ri 12. o k to b ra  2012.

Jože Hrovat

sk ih  m e n ja v  n a  n e  ra v n o  
o b š irn e m  od rskem  p ro sto ru , 
ki se še zm an jša  zarad i o d p r
teg a  p re d n je g a  dela , n a 
m en jen e g a  orkestrsk i "jam i". 
N a o d ru  m o ra jo  im e ti svoj 
p ro sto r tu d i baletke (Veronika 
T erp in , Ivana Fajt, Lara D eve
tak , S an ja  V ogrič iz go riške 
p le sn e  šo le  G ise llle  in  Ja n a  
Tabaj iz šo le Tersicore), ki jih  
vodi C aro lina  Bagnati, "stara" 
z n a n k a  p r i p o s ta v itv a h  go- 
r išk ih  o p e re t. N aj za k o n ec  
n aš te jem o  še n as to p a jo če  so 
liste in  igralce: Ju lija  Kramar, 
N iko la j P in ta r, M ojca M ilič, 
S ebastjan  Podbregar, A lessan
d ra  S chettino , M anuel P in tar, 
M a rtin  S rebrn ič , M arko Č er
n ič , M arinka  Č ern ič, Božidar

Jože Hrovat je  dejal, da je z veseljem sprejel ta  režijski izziv in se  tako 
prvič pobliže srečal s t o  umetniško zvrstjo. Povedal je, da ima prvič 
v življenju pri izkušnjah sodelovanja z ljubiteljskimi gledališkimi 
skupinami različne pomočnike, ena  izmed njih je Katja Dorni, tudi 
v vlogi šepetalke, zraven nje bo to nalogo opravljala še  dolgoletna 
zvesta šepetalka pri dramskem odseku PD Štandrež Marinka Leban. 
Hrovat je  naglasil, da je režijska težava predvsem v veliki množici 
nastopajočih (preko sto ljudi); usklajevati in obvladati toliko ljudi na 
odru ni lahko. S temi težavami se  prvič spoprijema. Glavne vloge 
imajo pevci, sam o igralskih delov ni veliko. Med pevkami je tudi Julija 
Kramar, v zadnjem času  ena  izmed najbolj popularnih pevk v 
S loven i j i ;  kot ig ra lk a  je  
d eb i tan tk a ,  a s e  v vlogi že 
dobro znajde in obvlada tekst.
Samo igralske vloge so sicer 
obrobne ,  epizodične, in jih 
bodo izvajali igralci raznih 
goriških gledaliških skupin.
Glavne vloge imajo namreč 
pevci. Kot vsaka  opere ta  je 
tudi ta  zahtevna, saj je  v njej 
d o s t i  p e t j a ,  p le s a ,  
koreografskih gibov. V tekst so 
posegli le nekaj malega, razen tega, da se  vse dogaja na Goriškem 
in da so protagonisti tukajšnji ljudje -  celo Furlan je med njimi; 
nekaj besed bo zato tudi v furlanščini - ,  pomladili so Franca Jožefa 
in Marika, ena izmed protagonistk, prihaja iz Doberdoba. Prvo vajo 
na odru so pevci imeli ravno v torek, 18. septembra, ko smo jih 
obiskali. Delno je bila scena  že vidna: zelo lepa perspektiva Travnika 
v barvah s ta re  razglednice. Hrovat je  dejal, da so  po sam ezne  
skupine nastopajočih stopile na oder že po štirih bralnih vajah. Tudi 
on je priznal, da je zgodba sicer bolj plehka, a glasba je čudovito 
spevna in “gre hitro v uho“. Nekaj problemov imajo s  kostumi, ker 
jih potrebujejo veliko, recimo avstro-ogrskih vojaških uniform.

Novi deli Tine Kodre
Zgodba o vitezu in pravljica o tovarni
N ovinarka  in p isa te l j ica  Tina Kodre j e  n a  g ra d u  K rom berk  
p red s tav i la  svoji av to rsk i  deli , z go do v insko  krim ina lko  Beli 
m orsk i p e s ,  vitez v postelji in pravljico Tovarna m a r m e la d e .  
Tino K odre in njeni novi deli j e  širši j a v n o s t i  p re d s tav i la  
te lev iz i jska  n o v in a rk a  M a te ja  Po ljšak . G ra jsko  v z d u š je  je  
bilo v eč  kot p r im e rn o  za b e s e d o  o m lad i u s tvarja lk i ,  ki s t a  
jo  izo b l ik o v a l i  c e l i n s k a  p r e f i n j e n o s t  in m e d i t e r a n s k a  
s p r o š č e n o s t .

Foto Leo Caharija

Z g odov insk i  ro m a n  b ra lc a  p re k o  p r ip o v e d o v a n ja  g lav n e  
ju n a k in je  p o p e l je  n a  o dk r iv an je  sk r ivn os t i  g ra d u  Lože pri 
Vipavi. B is tra  in proniclj iva a k t e r k a  s e  po p s ih ič n e m  in 
f iz ičnem  zlom u v vlogi a n g le š k e  t a j n e  a g e n tk e  u m a k n e  v 
zav e t je  d o m a č ih  krajev. P reko  n e k a k š n e  in te rak c i je  b ra lcu  
odkriva  razm iš l jan je  m la d e ,  u s p e š n e  ž e n sk e ,  ki s e  preživlja 
kot no v inarka .  A n jeno  s o d o b n o  fem in iz irano  s r c e  v e n d a r le  
o s t a j a  u j e t o  v v i t e š k o  r o m a n t i č n o s t  in s e  i z r a ž a  v 
n e n e h n e m  isk an ju  p o p o ln e  s r e č e ,  ki jo  lah ko  u te le s i  le 
pravi m oški.
Kot j e  ugotov ila  vodite lj ica  v e č e ra ,  si j e  K odre tova  m e d  
p rv e n c e m ,  krim ina lko  O b ra č u n ,  ki j e  izšla le ta  2 0 0 8 ,  in 
p r a v k a r  i z d a n o  z g o d o v i n s k o  k r i m i n a l k o ,  p r i v o š č i l a  
“m a l ic o ”. Gre za pravljico T ovarna  m a r m e l a d e ,  ki m a jh n e  
in m a lo  v eč je  o t ro k e  p o p e l je  v d e h t e č e  b re s k o v e  n a s a d e .  
N ajbo ljše  m a r m e l a d e  zad iš ijo  tud i g o s p o d u  Pridan iču ,  ki si 
od njihove p ro d a je  o b e t a  b r e z s k rb n o  in z a b a v n o  življenje. 
Le-to s e  k o n ča ,  ko tud i v n a jm a n jš ih  piskrih  v la d n e  p a la č e  
z m a n jk a  z latih  cekinov. Tedaj j e  re š i tev  le e n a .  I lustrac ije  
za  pravljico j e  p r ispeva l Matija Kete.
Zdi s e ,  d a  Tini ravno  isk an je ,  raz isk o v a n je  življenja o k rog  
s e b e ,  o d n o s o v  m e d  m o š k im  in ž e n s k o ,  ki že  t i s o č l e t j a  
p o ra ja jo  n e š t e to  v p ra š a n j ,  d a je  nove  in nove  ideje ,  ki jih 
s p r e t n o  p r e l i v a  v z g o d b e .  M e d  u s t v a r j a l n o s t j o  s e  
v s a k o d n e v n o  p o d a ja  iz n o v in a r sk e g a  v p isa te l jsk i  sve t ,  kjer 
reža  m e d  e n im  in d rug im  ni nikoli p o p o ln o m a  d o lo č e n a .  
P r e p l e t a n j e  o b e h  vlog: n o v in a rk e ,  ki z iz r e d n o  intuicijo  
p r e i s k u je  g o s p o d a r s k a  in p o l i t i č n a  o z a d ja  s v e t a ,  ki jo  
o b d a ja ,  t e r  p isa te l j ice ,  ki z g o d b e  p le m en it i  z neu sah l j iv o  
domišlji jo , jo  u re s n ič u je  in zadovo lju je  n jeno  n ep o teš l j ivo  
željo  po  raz isk o v an ju  in v e d e n ju .  O b e n e m  ji n o v in a r sk o  
d e lo  in n je n a  iskrivos t  pri v s a k o d n e v n ih  s re č a n j ih  n u d i ta  
b o g a to  z a k la d n ic o  zgodb ,  ki jim na  e l e g a n te n  n ač in  p reko  
p is a te l j s k e g a  p e r e s a  v d a h n e  novo življenje.

P rev a ja lsk e  z a g o n e tk e

Fabrobikoborska afera

Polagom a m e je ta grafo- 
loška telovadba utrudila: 
prem agala m e je skušnja

va iskanja bližnjic kar tako, za 
nosom , kot takrat, ko kdaj iz go
lega pustolovskega veselja zata
vam  po kraških brezpotjih ; in  
spet sem zdrknil v m linček sa
m odejnega preigravanja variant 
z nak ljučn im  ribarjen jem  v 
varljivih m očvarah spom ina in 
v tem n ih  globinah podzavesti. 
Spet sem se sam odejno izposta
vil sugestivnem u žarčenju zve
ze z afero. Kakšne so, za vraga, 
sploh lahko afere?! Nemara ero
tične? Ja, biki, pač! Misel m i je 
po  plehki asociaciji poletela k 
Černigojevi sin tagm i o "paro- 
brodski prostituciji" v njegovi 
pesniški lepljenki iz časov, ko se 
je siromak, izgnan iz Jugoslavije 
v fašistično Italijo z a ra d i... raz
pečevanja kom unističnih  tisko
vin, m oral preživljati s p le 
skanjem  ladijskih bokov čezo- 
ceank z m inijem  v tržaški ladje
delnici ... Pred leti m i jo je po 
sredoval prijatelj Matjaž Vipot
nik. Je m ogoče parobrodsko  
prostitucijo  in  fabrobikoborsko  
afero združiti v  fabrikruhobor- 
sko afero? Skušnjava ni bila 
m ajhna, a m oral bi poseči v do
tlej "nesporen" sredinski od lo
m ek skovanke. Skovanke? Kdo 
pa pravzaprav pravi, da gre za 
skovanko? A jim  je bil Srečko 
sploh naklonjen? No, tu  pa tam  
se kakšna res že najde: tisti 
"etroplan", denim o, iz "Srca v

alkoholu". A še zanjo ne vem, 
če si je ni izposodil pri Aleksan
dru  Bogdanovu in  njegovem  
u topičnem  rom anu Rdeča zvez
da.
In ko sem se tako vrtel v začara
nem  krogu in  se tankovestno 
spraševal, ali nem ara ne stopam 
še sam v svoji iskateljski vnem i 
predaleč, ali ne tvegam, da priš- 
tejem  še sebe m ed Srečkove bolj 
ali manj nedolžne "ponarejeval
ce" ("falzifikatorje", so mi pri ti
sti priči prišepnili h ipertrofični 
zrcalni nevroni dvotirne poklic
ne deformacije sim ultanega to l
mača). Tedaj me je nenadom a 
prešinilo.
Kaj pravim ? Falzifikatorje? Pa 
m enda ja ne!? Falzifikatorskif 
Ali pač? Čakaj, čakaj! Poglejmo: 
kaj pa ... falzifikatorska afera? A 
bi to mogoče šlo? 15 črk! Arit
m etika bi se za silo izšla. Smem 
že zaklicati "Heureka! "? Kaj pa 
grafično? Hja, težje...

Pa sm iselno? No, ja. Čisto n e 
m ogoče ravno ni. Ponarejanje 
pač lahko prerase v afero. Ze sa
m o preurejanje arhivskih listin 
lahko kdaj prerase v afero, kaj 
šele n jihovo  ponarejanje. Bil 
sem pač pod vtisom  aktualnega 
dogajanja (z jezika m i sili -  bla
tenja) v ožji (joj, kako preozki, 
včasih!) dom ovini.
Ustrašil sem  se prenagljenosti 
avtosugestije. Stopil sem previd
no do Miklavža in  m u pom olil 
listič v beli mapici. Zazrl se je v

Srečkov rokopis in  po teh tal p o 
nujeno  rešitev. Nato je dvignil 
pogled k m eni in  se mi nasm eh
nil:
"Ja, seveda, zveni smiselno. Pre
pričljivo. Le kako je mogel Oc
virk iz tega izsesati fabrobiko
borsko  skrpucalo ...! Pa bog ve 
koliko je še tega! Ko opravim  z 
Detelo... "
Lahko tebi -  sem si mislil -  stre
sati iz rokava dešifrantsko vešči
no, ko pa se pri dopisovanju s 
prijatelji še vedno otepaš vsakrš
ne tipkovnice in  zahtevaš od 
n jih  pravo grafološko akroba
cijo. Pokojni Taras je, če že ne 
po  računaln išk i tipkovnici, 
udrihal vsaj po pisalnem  stroju, 
da se je po kraški gm ajni okrog 
Avbra prasketaj e v nedogled raz
legalo in  iskrilo ... A n im am  kaj, 
Miklavž: če se n im am  zanesti na 
tvoj pesniški občutek, na čiga
vega naj se?
Toplo sem se m u zahvalil za 
spodbudo in  tolažbo. A obetal 
sem si, da pridem  stvari do dna 
še z drugega konca. Kosovel pač 
n i flancal kar tja v en dan. Kam 
je pravzaprav meril s to falzifika- 
torsko afero? Sintagm a se mi je 
zdaj že zdela povsem  domača. 
Saj: kaj pa naj drugega sproži 
ponarejan je , če ne ... afero? A 
ponarejanje česa, pravzaprav? 
Doma sem se še isti večer spra
vil k ... računalniku. Guglat poz
no  v noč, kajpak. Zadetkov za 
falzifikatorsko afero je bilo kar 
nekaj. O dločno več kot za zago
netno  fabrobikoborsko, saj se ta 
pojavlja izključno v zvezi s "Kr
vavečim vrelcem " v Ocvirkovi 
transkripciji. Iskanje sem  nato  
om ejil na Kosovelova zrela leta

in  prišel do presunljive, m eni 
dotlej povsem  neznane politič- 
no-valutne goljufije m ednarod
n ih  razsežnosti, ki je izbruhnila 
o Svetih treh  kraljih leta 1926 in 
odm evala v evropskem m erilu. 
Za kaj je pravzaprav šlo?
Kraj T rianon zveni še danes 
m adžarskem u ušesu tako ali še 
huje kot slovenskem u kraj Ra
pallo. V versajski palači Grand 
Trianon so zmagovite an tan tne  
sile -  tiste, ki so Slovence ob 
istem  času, kot bi rekel Srečko, 
"raztrojile" na Avstrijo, SHS in 
Kraljevino Italijo -  4. junija 
1920 vsilile Madžarski "m irov
no  pogodbo", ki n i le n jen ih  
meja odrinila daleč od kvarner
skih in  dalm atinskih obal Jadra
na, pač pa tudi pustila nad 3 m i
lijone M adžarov zunaj n jen ih  
m eja. M im ogrede: tud i Slove
nija je v okviru SHS k im periali
stični požrtiji pristavila svoj sk
rom ni lonček ... No: po krva
vem  zatrtju kratkotrajne sovjet

ske republike pod vodstvom  Be
le Kuna so v Budimpešti v naj

višjih v ladnih  krogih spet zače
li pogrevati m isel na m ašče
vanje in  na ponovno ustoličenje 
Habsburžanov na cesarski pre
stol. Leta 1925 so si om islili ve
likopotezno malverzacijo: Fran
cijo naj bi preplavili s ponareje
nim i franki in  jo tako gospodar
sko kot politično destabilizirali 
(slišati je domače: kdo se še spo
m inja vdora v prim arno emisijo 
d inarjev  konec leta 1990?). A 
enega od kovčkov -  nosil ga je 
neki Jankovicz -  je nizozemska 
policija v Haagu (današnji no- 
m en -  om en) prestregla. Na dan 
so prišla visoko doneča im ena. 
Izb ruhn ila  je afera evropskih 
razsežnosti. Tudi slovensko ča
sopisje se je o njej v nadrobno
stih razpisalo.
A zakaj ne bi prepustil besede te
danji popu larn i ilustrirani p ri
logi lista D om ovina  pod naslo
vom  "Tedenske slike" (leto I, št. 
7, v Ljubljani 15. januarja 1926 
-  deset dni po izbruhu afere)?

Čez celo stran udarni naslov: 
Svetovna sramota Madžarov, ki

so ponarejali franke -  Madžar
ski p lem en itaši, dosto janstve
n ik i in  visoka duhovščina k o t  
zločinski ponarejevalci denarja. 
-  Ves svet se zgraža nad n jih o 
vim  početjem , kakršnega ne  
pozna zgodovina.
Nato pa:
V dopolnilo  k  našem u poročilu, 
ki ga prinašamo v  današnji "Do
m ovini", priobčujem o tu vrsto 
slik iz madžarskega ponarejeval
skega škandala, ki sedaj razburja 
ves svet. Na čelu ponarejevalske 
bande, ki je v  vojaškem  karto
grafskem  zavodu v  Budim pešti 
na debelo tiskala krive franco
ske tisočake, so stali sam i pro 
padli plem iči, visoki dostojan
stven iki in politikuječi škofje. S 
ponare jen im i francoskim i ti
sočaki, katerih so izgotovili že  
za 33 m ilijo n o v  frankov, so h o 
teli v Evropi povzročiti denarno  
zm edo  ter zo p e t na prestol spra
viti tiranske Habsburžane, za 
katerim i silno žalujejo.

/dalje 
Ravel Kodrič

S vetovna sram ota  M adžarov, ki so  ponarejati franke
Madžarski piemenllaSI. dosl<i]ans'.vc=:'il t l  U sula duhovlilaa k it zl.4m .ki pjnarcjcvalc-l denarja. — Ves svet se zzraia nad oB-

h. im početjem, kakrinesa ne pozna zgodovina.
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Fotoklub Skupina75
14. Fotosrečanje v Kulturnem dom u v Gorici
Goriški fotoklub S kupina75  (www. skupina75 . it) že štirinajstič 
pripravlja srečanje s  fotografijo in fotografi v Kulturnem domu v Gorici 
s  predstavitvijo avtorjev različnega geografskega in kulturnega 
porekla. Na razstavi s e  predstavljajo: dva slovenska avtorja, Borut 
Peterlin z nizom fotografij, izdelanih s  prvobitno tehniko mokrega

ko lo d i ja ,  in Rajko 
Ž b og ar ,  m o j s t e r  
digitalne kompozicije; 
Pordenončanka 
F ran c esca  Cristin, ki 
obdeluje avtoportret in 
predstavlja  an a lo g n e  
p o v e č a v e  v e l ik e g a  
f o r m a ta ,  T h o m a s  
O r to la n  iz V e n e ta  s  
slikami, ki na svež in 
i r o n ič e n  n ač in  
p re v r e d n o t i jo  s v e t  
m o d e ,  M a s s im o  
Marchini izSenigallies 
svojimi "cianotipijami” 
s  s t a r o d o b n i m  
p r io k u s o m ,  kot 
predstavnik Fotokluba 
S k u p i n a 7 5  pa Enzo 
Tedeschi iz Krmina s 
svo j im i sv e to v i ,  ki 
lebdijo med metafiziko 

in nadrealizmom. Letošnji gostje mednarodnega kulturnega dogodka 
so člani fotokrožka Circolo dell’lmmagine “La Loggia” iz kraja Motta 
di Livenza z obsežn im  izborom fotografij. Odprtje le tošnjega  
Fotosrečanja Skupine75 bo kot vsako leto v Kulturnem domu v Gorici, 
v soboto, 29. septembra, ob 18.30. Razstava je sad  sodelovanja s  
Kulturnim domom, Glasbeno matico in ZSKD. Pokrovitelji so goriška 
pokrajina in občina ter slovenska fotografska zveza FZS. Večer bo 
uvedel predsednik fotokluba Silvan Pittoli, gojenci Glasbene matice 
pa bodo z glasbenimi utrinki popestrili kulturni dogodek.
Podatki fotografov in predstavitve kritičarke Lorelle Klun in nekaj 
reprodukcij del so zbrani v obsežnem katalogu, ki so ga uredili člani 
Skupine75, oblikoval g a je  Igor Škorjanc, za prevode pa je poskrbel 
Vili Prinčič. Razstava bo odprta do 13. oktobra, ob delavnikih od 
10.00 do 13 .00  in od 16.00 do 18.00 ter ob prireditvah.
Dodatne informacije: marko@skupina75. it; info@skupina75. it; www. 
skupina75. it

Poslušajm o... z branjem
Bob D ylan -  T em pest (C olum bia, 2012)
Tam, na  vznožju griča stoji m e s te c e ,  kjer govorijo nerazum ljiv  
jezik . To j e  š k r la tn o  m e s to ,  kraj s e d m ih  č u d e s  s v e ta ,  kjer 
d o b ro  in s l a b o  s o b i v a ta  n a  p r a š n ih  u licah .  P o m is l i te  na  
pionirje a m e r i š k e  g la s b e  in im en a ,  kot s t a  Henry Lee e  Omie 
W ise. S te  že  kdaj pos lu ša l i  s e n c e  n e k e g a  d ru g e g a  č a s a ,  ki 
jih je  f i lm ograf  Harry S m ith  na  te r e n u  p o sn e l  m e d  leti 1 9 2 7  
- 1 9 3 2  in s o  
izšli v š e s td e ln i  
z v o č n i  z b i r k i  
“A n t h o l o g y  o f  
A m e r i c a n  fo lk  
m u š i c ” l e t a  
1 9 5 2  pri  
an to log is t ičn i 
S m i th s o n ia n  
F o lk a w a y s?  Če 
š e  ne , p a  da jte :  
t o  s o  d r o b c i  
ru r a ln e g a  
f o l k a ,  z v o k  
p r a š n e g a  wild 
w i ld  v v e s t a ,  
b o g a s tv o  
ne izm e rn ih
razsežn os t i .  Bob Dylan s e j e  rodil t a m ,  v t e m  m e s te c u ,  lahko 
r e č e m o  'v tej plošči'. “Rodil s e m  s e  t a m .  Zdaj, po nevihti,  je  
to  le kraj š k r la tn e  lepo te" .  S c a r l e t  to w n  j e  h im na .
Bob Dylan s  svojo  poezijo  v g la s b e n i  obliki po tu je  po sv e tu  
že pol s to le t ja .  V č a s u  p o p u l i s t ič n e  h ip i jade  j e  postavil na  
n o g e  v z p o re d n i  tir, k je r  j e  n a m e s t o  u t a p l j a n j a  v “ž u p i ” 
s a m o d e s t r u k t i v n e  p rogres ivnos t i  d e k lam ira l  svo jo  resn ico ,  
“ r e f o r m i s t i č n o "  v iz i jo  d r u ž b e n e  a n g a ž i r a n o s t i  p o d  
i m e n o v a l c e m  p a c i f i z m a ,  č l o v e k o v i h  p r a v i c ,  z d r a v e  
k o n trak u ltu re .  Če to  kaj p o m en i ,  p re l is ta j te  Dylanovo s t r a n  
n a  Wi ki p e d  ij i in j a s n o  v a m  b o ,  č e m u  j e  p o s v e t i l  s v o je  
ž iv l j e n j e .  K a n t a v t o r  m e d  k a n t a v t o r j i ,  e n a  i z m e d  ikon  
g lo b a l i z i r a n e g a  s v e t a ,  j e  s v o je  iz razo s lo v je  u tem elj i l  na  
c o u n t r y /b lu e s u ,  g o sp e lu ,  rock a n d  rollu, rockabillyju, j azzu  
in sw ing u ,  za  ka te r im i sto ji jo  p o ln o p o m e n s k i  te k s t i .  Bob 
Dylan j e  d e k la m a c i j a  in a k u s t i č n a  k itara .  Č ep rav  j e  težko  
p r ič a k o v a n a  p lo šča  T e m p e s t  š e  m ars ik a j  d ru g e g a ,  je  s a m o  
to  sk u p n i  im en o v a lec ,  p rafak tor ,  p ra p o č e lo  D y lanovskega  
sv e ta .
1 0  novih s k l a d b  v n e v ih tn e m  a lb u m u  je  najavil 17. julija 
le tos ,  n a  p ro d a jn e  police  pa  s o  g a  postavili 1 1 .  s e p t e m b r a .  
Pravo mrzlico in a priori evforijo n a d  novo m ojs trov ino  s o  
p o d ž g a le  b e s e d e  o nas lovn i sk lad b i ,  ki naj bi t r a ja la  n a d  14  
m in u t  ( tako  tud i je), sh u f f le  s in g le c a  D u q u e s n e  VVhistle pa 
j e  umirila in p rep r iča la  š e  z a d n je  dvomljivce. Velikan pe t ja  
z g o d b  s t o p a  na  vrh n o v e g a  t i s o č le t j a  s  p lo ščo ,  ki n e  bo 
z a k o p a n a  v glavnini dy lanovsk ih  s tvaritev . Kljub t e m u  d a j e  
g la s b e n ik o v  d a n e s  v eč  kot po s lu ša lce v ,  je  Bob Dylan e d e n  
redkih , č e  n e  edin i,  ki lahko  s red i  2 1 .  s to le t ja  poje  ta k o ,  kot 
j e  n eko č .  In hkrati novo.
Bob Dylan vam  bo povezal d e s n i  in levi m o ž g an sk i  del. 
Neprecenlj ivo!

Jernej Šček

Pilonova galerija Ajdovščina

Slikarska razstava 
Milana Klemenčiča

bili predstavljeni Klemenčičevi 
goriški motivi, v avli današnje 
dvorane Prve slovenske vlade v 
Ajdovščini pa so se motivom  iz 
Goriške in  Vipavske doline pri
družili tudi portreti domačinov. 
V letu 1976, ob retrospektivni 
razstavi Slikar in  lutkar M ilan 
Klemenčič 1875 -  1957 v Go-

JOLKA MILIC TU JI P E S N IK I O  N A ŠIH  K R A JIH  IN  L JU D E H

Irene Navarra

Prediren s Kostanjevice

Prediren s Kostanjevice 
ob strogem zvenu s Svete Gore 
je odmev, ki se razlega, 
ko  zadonijo zvonovi.

S karm inom  in zlatom  na licih, 
kakor list m ed  trtnim i listi, 
se usklajujem k o t kristalna oktava 
z  očarljivo harmonijo.

Trume vran. Škorci

Trume vran. Škorci, 
prepodeni z  dreves zlatih jabolk, 
divje prhutanje peruti.
Besni kriki se izmenjavajo s tišino. 
Gosti oblaki k o t vroč in  kipeč skrilavec 
pa naelektren svinec se spentljajo 
razvežejo curljajo v  težkih kapljah 
na presušeno rast, k i plam ti 
ko t zam aknjeni amarant.
Masivna zgradba Kostnice

je k o t p latno za ptičja telesa.
Kot sekire vklesane v  kamen.

O avtorici
Italijanska pesnica in 
literarna kritičarka Ire
ne Navarra se je rodila 
v Gorici 3. septembra 
1948, kjer tudi živi in 
je do upokojitve 
poučevala italijanščino 
in  latinščino na 
tamkajšnjih srednjih 
šolah. Izdala je štiri pe
sniške zbirke: Esclusio- 
ni (Izključitve), za ka
tero je prejela nagrado 
Cesare Pavese, nekaj 
let kasneje pa Gli occhi 
del fratello (Bratove 
oči), ki je bila deležna 
m ednarodne nagrade 
Mesta Ancone; leta 2002 je izdala zbirko 
Margini (Obrobja) in  tri leta kasneje Detta- 
gli (Podrobnosti). Istega leta 2005 je uredi
la antologijo m ladih italijanskih pesnikov 
iz Julijske krajine z naslovom La vita e' so-

gno -  Microcosmi di poesia (Življenje je 
sen -  Pesniški mikrokozmosi), v njej pa so 
zastopane pesmi, ki so bile napisane v nje

n ih  Delavnicah kreativ
nega pisanja. Leta 2009 
je izšla monografska 
knjiga pesnice in  slo
venskega slikarja Ro
berta Faganela La terra, 
la visione (Zemlja in 
prividi) s številnimi re
produkcijami slikarje
vih del in  z nizom  nje
n ih  pesmi, nekatere od 
njih so prevedene v 
furlanščino in  slo
venščino. Nalašč za No
vi glas prevedeni pesmi 
sta iz te naravnost 
razkošne zbirke, tudi 
po oblikovni plati 
izjem no lepe. Izšla je 

na Goriškem pri založbi Edizioni della La
guna, ki je daleč naokrog znana po zelo 
skrbno izdanih publikacijah.

Prevedla iz italijanščine in napisala beležko
Jolka Milič

Irene N avarra  (foto JMP)

riškem muzeju, je Klemenčičev 
slikarski opus doživel prvo 
strokovno izčrpno obravnavo s 
strani um etnostnega zgodovi
narja Marka Vuka.
V preteklih petih letih je bilo Kle
menčičevo slikarsko, fotografsko 
in  lutkarsko delo večkrat pred
stavljeno javnosti: v novem bru 

2007, ob 50 letnici 
umetnikove smrti, 
je Pilonova galerija 
pripravila pregled
no razstavo Milan 
Klemenčič 
1875-1957, slikar, 
fotograf, lutkar, ter 
z njo zajela vse tri 
medije ustvarjanja 
človeka, ki je s 
svojim delom zapi
san v slovenskem 
slikarstvu, fotogra
fiji in  lutkarstvu. V 
lanskem  letu je 
Lutkovno gleda
lišče Ljubljana iz
dalo m onografijo 
M ilan Klemenčič. 
Iskalec lepote in  
pravljičnih svetov, 

dram aturga Matjaža Lobode, ki 
se je posvetil Klemenčičevemu 
lutkarskemu opusu. Pilonova ga
lerija je letos že v drugič počasti
la Klemenčičevo slikarsko ust
varjanje - v mesecih od aprila do 
junija je OŠ Šturje Ajdovščina v 
svojih prostorih  že im ela v go
steh razstavo z izbranimi deli iz 
donacije.
Tokratna razstava predstavlja Kle
menčičeve slike in  risbe, ki jih je 
Pilonova galerija v preteklih 
dveh letih prejela v dar od um et
nikove hčerke. Donacijo sestavlja 
19 slik v oljni tehniki na različ
n ih  nosilcih (platno, lepenka ali 
les), m ed njim i sta dve še v zača
sni zbirki, ter 17 risb s tušem  ali 
svinčnikom na papir, zajetih tu 
di iz skicirke. Ti risarski utrinki, 
m ale razpoloženjske "vinjete", 
predvsem duhovito in  proniclji
vo v karikaturo zajeti "portreti" 
ljubljanskih meščank, pa tudi se
cesijsko zasnovane risbe ter mest
ne vedute, zarisane s svinč
nikom , kljub svoji časovni od
daljenosti in  zato nostalgični no 
ti nekako dopolnijo in  osvežijo 
spom in na Klemenčiča, zapiso
valca takratnega življenja in  ča
sa.
Spremljajoči katalog (z besedi
lom  Tanje Cigoj ter obliko
vanjem Primoža Breclja) vsebuje 
tudi podroben seznam podarje
n ih  Klemenčičevih del.

Slikarska razstava del Milana 
Klemenčiča je na ogled do 
28. septembra 2012 znotraj 

urnika galerije (od torka do petka 
od 8.00 -  16.00, zunaj urnika je 
ogled za skupine m ožen po 
predhodni najavi). Dne 21. sep
tembra je bil v galerijskih prosto
rih  ku ltu rn i večer, posvečen 
slikarjevi hčerki Mojci Kle
menčič.
Pilonova galerija je želela s slikar
sko razstavo Milana Klemenčiča 
izraziti hvaležnost Mojci Kle
menčič za podarjene slike in  ri
sbe njenega očeta ter izkazati 
spoštovanje um etniku, ki je s 
svojo ustvarjalnostjo na področju 
slikarstva, fotografije in  lutkarst
va oplem enitil in  obogatil ne le 
naše kraje, temveč tudi širšo slo
vensko deželo. Klemenčičev 
slikarski in  risarski opus nam  na 
iskren in  odkrit način orisuje po
dobo takratnega časa in  ljudi, 
obenem  pa predstavlja dragocen 
dokum ent življenja in  dela same
ga umetnika.
M ilan Klemenčič je bil rojen 7. 
marca 1875 v Solkanu pri Gorici 
materi domačinki Ani Verdikon 
ter očetu Štefanu, ki ga je skozi 
življenje spremljal tudi likovni ta
lent. Milan, drugo- 
rojenec m ed štirim i 
otroki, je že v rani 
mladosti postal sirota 
in zanj je potlej skrbe
la njegova nona Kata
rina Verdikon. G im
nazijo je obiskoval v 
Gorici (1885-1889), 
kjer se je tudi prvič 
srečal z lutkami, ter v 
Trstu (1890). Bil je 
eden redkih prim or
skih um etnikov pred
vojne generacije, ki 
so študirali tudi na 
italijanskih likovnih 
akademijah - najprej 
na beneški slikarski 
akademiji (1891), na
slednje leto pa še na 
akademiji Brera v Mi
lanu (1892). Leto 
pozneje je vpisal študij na Kralje
vi bavarski akadem iji upoda
bljajoče um etnosti v M unchnu 
ter v mestu, po Jakopičevem pre
pričanju "zbirališču vseh m edna
rodn ih  um etnikov", obiskoval 
tudi gledališki tečaj pri Karlu Lau- 
tenschlagerju. Po študiju je Kle
m enčič stopil v m ornarico  ter 
odslužil vojaški rok kot enoletni 
prostovoljec. L. 1899 se je poročil 
z Josipino (Pepco) Lorencuti iz

Solkana. V naslednjih treh letih 
se je družina povečala za dva čla
na - sinova Milovana (1900) ter 
Sava (1902). Klemenčič je kot 
sodniški uradnik  služboval v 
Bovcu in  Gorici, v  letu 1901 pa je 
obiskoval še letn i semester na 
slikarski akademiji v M unchnu. 
Leta 1903 je nastopil službo sod
nega kanclista v Ajdovščini in  
poln ustvarjalnega zagona začel 
plodno slikarsko obdobje. Kle
m enčiča slikarja je v njegovih 
"šturskih časih" občudoval m la
di realčan Veno Pilon, ki je po
stal njegov sodelavec pri lutkah, 
pozneje pa m u kot študent na 
akadem iji poročal iz Prage o 
lutkovnem  gledališču. 22. de
cem bra 1910 je Klemenčič iz
peljal krstno predstavo svojega 
Malega m arionetnega gledališča 
in  Šturje so tako postale rojstni 
kraj izvir
nega slo- Milan Klemenčič,
venskega Lastna podoba, 1906,
marionet- olje/platno
nega gleda- (foto Primož Brecelj)

Kle- 
menčič, tu 
di avtor prvih barvnih posnetkov 
na Slovenskem iz leta 1910, je 
svoje fotografije opremljal z vso

hišo na šturskem  placu. Kle
m enčič je bil po izbruhu vojne 
1914 poklican kot črnovojnik v 
vojsko, žena pa se je z otroki zara
di njihovega šolanja v Gorici pre
selila v Solkan. Po koncu vojne 
se je z družino najprej naselil v 
Domžalah, nato pa v Ljubljani. V

natančnostjo, dosleden je bil tu 
di pri podnaslavljanju slik - od 
tod tudi zanim ivo in  stvarno 
soočanje s časom, saj je zapisal 
tudi dan, ko je bilo delo 
dokončano. L. 1913 je bil Kle
menčič potrjen kot učitelj risanja 
na obrtno-nadaljevalni šoli in  
takrat že petčlanska družina - le
to poprej, 10. decembra 1912, se 
jima je v Šturjah rodila še hčerka 
Mojca -, se je preselila v Šaplovo

prestolnici se je Klemenčič spet 
posvetil lutkam; ustanovil in  vo
dil je Slovensko m arionetno gle
dališče, nekaj časa pa je opravljal 
tudi službo šefa oprem e obeh 
osrednjih  slovenskih gledališč, 
Drame in  Opere. Po prenehanju 
delovanja m arionetnega gleda
lišča v letu 1924 je svoje ustvarjal
ne moči spet nam enil slikarstvu. 
Umrl je v Ljubljani, 5. februarja 
1957.
Klemenčič v času svojega 
življenja ni doživel samostojne 
predstavitve svojega slikarskega 
opusa, in  je, kljub prigovarjanju 
prijateljev, naj priredi razstavo, 
nekako stal v ozadju. Mogoče je 

bil vzrok te- 
Milan Klemenčič, ga tudi dej-
Pepca Klemenčič roj. S tV O , da je
Lorencuti, 10.2.1906, bil Kle-
olje/platno menčič
(foto Primož Brecelj) malce

osamljen 
um etnik, ki 

se nikoli ni vključeval v kako sku
pino. Zvesto in  dosledno zapisan 
realizm u je sicer spremljal ust
varjalnost sodobnikov, a s kon
servativnimi zadržki, čeprav sta 
se ga bežno dotaknila tudi impre
sionizem ter neoimpresionizem. 
Na pobudo Vena Pilona je leta 
1970 Goriški muzej, ki danes hra
ni del Klemenčičevega opusa, 
pripravil spom insko slikarsko 
razstavo: na gradu Kromberk so
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Kratke
Romanje v Med ugorje
Letošnje je sen sk o  romanje bo od 5. do 8. oktobra. Odhod v petek 
zjutraj iz Rožne Doline, prihod na romarski kraj zvečer istega dne. 
Na romanju bodo vsakodnevna večerna  sv. m aša ,  vzpon na hrib 
Križevac, molitev na Hribu prikazovanj, ob isk  “C enacolo"  in 
Majčinega sela. Vrnitev domov bo naslednji ponedeljek v večernih 
urah. Za potovanje je  potrebna veljavna o sebna  izkaznica. Romarji 
s  Tržaškega po dogovoru vstopijo v av tobus na Kozini. Vpisovanje 
pri g. Darkotu v Gorici, tel. (+39) 0 4 8 1  8 8 2 3 9 5  ali (+39) 0 4 8 1  
3 2 1 2 1 ;  pri ge. Ani (SLO): 0 5 -3 0 2 2 5 0 3 ;  pri župniku v Zgoniku, tel. 
0 4 0  2 2 9 1 6 6 .  Pred odhodom s e  priporoča molitev devetdnevnice.

SSG /1 1 0  okusnih let
Pred javno predstavitvijo programa letošnje s ez o n e  je  Slovensko 
s ta lno  gledališče poskrbelo za duhovit uvod v jubilejne dogodke 
s  predstavo 11 0  Okusnih let, ki je  bila premierno uprizorjena v 
sredo, 19. sep te m b ra ,  v gledališču Franco in Franca Basaglia pri 
Sv. Ivanu. Produkcija, ki je  n as ta la  po zamisli in v režiji Sabrine 
Morena, s p a d a  v skupni projekt Pokrajine Trst in tržaških gledališč

“T e a tr i  a T e a t ro . . .  
A spettando  Next”. V 
s k l a d u  z l e t o š n j o  
te m o  expoja NEXT je 
“p r e h r a n a ” p os ta la  
rd e ča  nit fes tiva la ,  
z a t o  j e  t u d i  SS G  
i s k a l o  n a v d ih  v 
kuhinji, kjer je  našlo 
tu d i  s e s t a v i n e  za  
prvi p o k lo n  1 1 0 -  

le tn ic i  u s t a n o v i t v e  D r a m a t i č n e g a  d r u š t v a  v T rs tu ,  ki bo 
zaznam ovala  celo sezono. Režiserka je  sodelovala z igralko SSG 
Laro Komar in izvedenko za kraško kuhinjo Vesno Guštin in jima 
napisa la  tekst,  v ka terem  vsaka  lahko igra seb e .  Na odru s ta  
Vesna in Lara te ta  in nečakinja, ki v z au pn em  in d išečem  ozračju 
kuhinje po m eša ta  pogovore o gledališču, ljubezni, starih tradicijah 
in novih težn jah  za bolj ali manj o k u sn e  recep te .  S e s tav in e  
p reds tave  so  raznolike in tudi jezik je  m e šan ica  italijanščine, 
s l o v e n š č i n e ,  k r a š k e g a  in t r ž a š k e g a  n a r e č j a  s  k a n č k o m  
francoščine. Predstava je  doživela premiero v dvojezični različici, 
s lo v en sk a  različica pa bo do konca novem bra  g ostova la  po 
društvih tržaške, goriške in videm ske pokrajine kot prijetno vabilo 
k abonm aju .  Od 2. oktobra dalje bo nam reč  ogled p reds tave  
dopolnila predstavitev programa nove gledališke sezo ne  SSG z 
možnostjo vpisovanja abonmajev.
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Slovenska prosveta in Radijski oder / 15. Gledališki vrtiljak

Z vilami in škrati v začaran 
svet gledališča

Letošnja tiskovna konferen
ca nove sezone Gledal
iškega vrtiljaka je potekala v 

prav posebnem  okolju: sicer ne 
zaradi lokacije (bila je nam reč v 
tradicionalnih prostorih
Slovenske prosvete 
na Donizettijevi uli
ci), temveč zaradi 
okrašenosti sejne 
dvorane, na stenah 
katere so prireditelji 
otroške gledališke 
ponudbe, to sta Radi
jski oder in  Slovens
ka prosveta, razobe
sili vse dosedanje bar
vane plakate Gledal
iškega vrtiljaka. Štiri
najst jih je bilo 
doslej! Nova sezona, 
petnajsta po vrsti, je 
zato na pol jubilejna.
Uspešnost gledališkega dogodka 
se je v teh letih ohranila, ali bolje 
rečeno, večala zaradi sprotne 
svežine in  kakovosti ponudbe, or
ganizacij ske ustaljenosti in 
navsezadnje tudi poslanstva. O 
tem je na tiskovnem srečanju na
jprej spregovoril predsednik RO 
Marijan Jevnikar. "Radijski oder je 
že pred leti čutil potrebo, da se po
leg z rednim  delovanjem tudi na 
drugačen način posveti negovan
ju lepega slovenskega jezika", je 
dejal. Jevnikar je obenem poudar
il, da je prirediteljem, kljub

splošni finančni stiski, uspelo 
ohraniti iste cene abonmajev kot 
v prejšnjih letih: to tudi zaradi fi
nančne pomoči RS in  dežele FJK. 
Osrednja duša Gledališkega vrtil
jaka Lučka Susič je nato podrob-

obiskovalce oziroma njihove voz
ičke.
Druga predstava bo v sklopu Ko
roških kulturnih dnevov na Pri
morskem 21. oktobra, ko bo 
Lutkovna skupina KPD Šmihela

Lučka Susič, Marijan Brecelj in Marij M aver (foto IG)

neje prikazala letošnji repertoar, 
ki ga bo -  kot je že nekaj let tradi
cija -  uvedla predstava 
udeležencev Male gledališke šole 
Matejke Peterlin. V prvih poletnih 
dneh so mladi igralci v Finžgar- 
jevem dom u na Opčinah namreč 
vadili predstavo z naslovom Sonč
na vila in njen zlati plašč, ki ga je 
v verzih spesnila Lučka Susič. V 
nedeljo, 30. septembra, bodo igro 
ponovno predstavili občinstvu v 
Marijinem domu pri Sv. Ivanu (ul. 
Brandesia 27). Kot je poudarila 
Lučka Susič, je ta prostor 
prim eren tudi za najmljašje

uprizorila igro Hruške gor, hruške 
dol. 18. novem bra bo nastopil 
ansambel SNG Nova Gorica z igro 
Zajtrk. Miklavževanje malčkov 
GV bo letos, 2. decembra, 
popestrila priljubljena skupina 
Kukuc iz Lendave z igro Vsi otro
ci sveta. 20. januarja 2013 se bo 
na oder Marijinega dom a vrnil 
ljubljanski Mini teater s predstavo 
Troglavi zm aj in  princeske, 
Lutkovnemu gledališču iz Marib
ora pa so prireditelji zaupali pred
stavo 17. februarja; tržaškemu 
občinstvu bo prikazal vedno do
brodošlo Rdečo kapico. Sklepna

predstava letošnje sezone bo 17. 
marca. Takrat bodo mlajši igralci 
RO v t. i. Slovenskem odru (to je 
ime, ki ga je svojčas prof. Jože Pe
terlin nam enil svoji prvi gledališ
ki skupini) nastopili z igro Jurček. 
Pa še nekaj tehničnih oziroma or
ganizacijskih informacij. 
Dolgoletni oblikovalec sporedov 
Matej Susič je letos nekoliko spre
menil podobo plakatov in abon
majev: abonenti abonm aja Vila 
bodo spremljali predstave ob 16. 
uri, abonenti abonmaja Škrat pa 
ob 17.30. Prvi član bo plačal abon
ma v celoti (35 evrov), drugi otrok 

ali spremljevalec bo 
plačal 25 evrov, abon
maji za ostale 
družinske člane pa so 
brezplačni. Za pred
stave bo mogoče 
kupiti tudi
posamezne vstop
nice, vendar bodo 
precej dražje. Zato 
prireditelji vabijo 
zainteresirane, naj 
abonmaje rezervirajo 
ozirom a kupijo na 
sedežu Slovenske 
prosvete na ul. 

Donizetti 3 (040370846) od 
ponedeljka do petka od 9. do 17. 
ure ali pred predstavo v Marijinem 
dom u. Naj še dodamo, da je v 
letošnjem abonmaju spet navede
no sodelovanje ŠC Melanie Klein, 
katerega članice bodo pred vsako 
predstavo poskrbele za krajšo an
imacijo. Organizatorji razpisujejo 
obenem  tudi likovni natečaj za 
domišljijsko risbo z naslovom Moj 
najljubši gledališki junak: ob zad
nji predstavi bodo risbe nastopa
jočih razstavljene, najboljše pa tu
di nagrajene.

IG

Iz zgodovine naših krajev

Trije dogodki iz preteklosti 
devinskega gospostva

V letu, ki je pred nam i, bo
m o obeleževali 300-letni- 
co tolm inskega ali p ri

morskega punta, kot bi bilo bolj 
pravilno zapisati, saj je tedaj ta 
p u n t dosegel tudi druge kraje na 
Primorskem, m ed drugim i De
vin. Ob tej bližnji okrogli oblet
nici je pred kratkim obnovljeni 
Jus Devin v sodelovanju z devin- 
sko-nabrežinsko občinsko upra
vo v petek, 21. septembra, v stari 
devinski šoli, kjer so že skoraj tri 
desetletja učilnice Jadranskega 
zavoda Združenega sveta, prire
dil izredno lepo obiskano dvoj
no predavanje zgodovinarja 
Aleksandra Panjeka, izrednega 
profesorja in  raziskovalca Pri
morske univerze iz Kopra. Po 
uvodnem  pozdravu predsednika 
jusa Vladimira Merviča in  odbor
nice za kulturo Marije Brecelj je 
prof. Panj ek predaval v slovenšči
ni in  italijanščini in  v obeh pri
m erih pred nabito polnim  razre
dom  osvetlil tri dogodke, ki go

vorijo o upornosti tedanjih pre
bivalcev tukajšnjih vasi.
Zgodbe, ki jih je orisal, je strnil 
pod naslov Sum  o uporu -1635, 
mačja godba -1651 in upor iz 
leta 1713. Prva zgodba je iz le
ta  1635, ko je bil na Sloven
skem velik kmečki punt, ki je 
zajel zlasti Štajersko, pa tudi 
širše področje na Postojn
skem. Tedaj so na Devinskem 
gradu zaslišali Ivana Simoneto 
iz Zgonika, kot osebo, sez
nanjeno z dogodki, saj so zbi
rali vesti o dom nevnih pripra
vah na upor podložnikov de
vinskega gospostva. Iz zapi
snika je razvidno, da so se 
kraški km etje dogovorili, da 
na god sv. Janeza Krstnika, ko 
je bil v Štivanu velik verski 
praznik in  znameniti sejem, se 
pravi na dan, ko je tudi javno 
zasedalo prvostopenjsko so
dišče, ki m u je predsedoval de
vinski gospod, izrazijo zaskrblje
nost in  nezadovoljstvo ob vse

večjih davkih in  
om ejitvah ter višjih 
m itn in ah  pri trgo
vanju. Dogovorili so 
se, da bo v Štivan 
prišel po en predstav
nik na km etijo in  da 
bo posebna delegacija 

vaških županov stopila pred gro
fa in  uradno zaprosila za om ili
tev davkov ter ohranitev  starih 
navad glede prom eta z blagom.

uvedejo preiskavo o sumu upo
ra. Prav gotovo so se bali zaostri
tev, saj se je le kak teden prej zgo
dila znana bitka m ed kmečko 
vojsko in  hrvaškimi krajišniki pri 
Šilentabru, ki se je za km ete 
končala s h ud im  porazom  in 
težkimi kaznimi.
Druga zgodba iz leta 1651 je tudi 
izšla iz branja sodnih zapisnikov. 
Govori pa o tem, kako je štivan- 
ska fantovska zam an zahtevala

Iz razpoložljivih virov ni znano, 
kako jim  je uspelo, jasno pa je, 
da so se na gradu odločili, da

svojo 'pravico', se pravi, da jim 
vdovec dr. Zorzi Baldigaro, ki je 
bil očitno ugleden vaščan in  je v

hiši im el tudi trgovino, ob po
novni poroki z veliko mlajšo do
mačinko plača fantovščino. Po
sredovanje vaškega župana ni 
obrodilo zaželenega uspeha, zato 
so priredili 'm ačjo godbo '. Se 
pravi protestni sprevod z ropo
tanjem  in uprizarjanjem vojaške
ga korakanja pred hišo. Precej 
pustno obarvano javno smešenje 
novoporočenca se je izrodilo v 
pravi napad na ženinovo hišo. 

Fantje so m u razbili okna in 
vrata ter povzročili veliko ško
do. Po posredovanju žensk se 
je spor ublažil, fantje so dobi
li za pijačo in  m alico, n a 
slednjega dne pa je imel dogo
dek še neroden epilog pred žu
pnikom, ki je najprej dosegel 
spravni dogovor, zaradi enega 
prenapeteža pa se je stvar po
novno zapletla. Glavni pobud
niki 'mačje godbe' so morali 
pred sodnika in  tisti, ki niso 
zbežali na beneško stran, se 
pravi v Tržič, so bili tudi ob
sojeni.
Zadnji dogodek iz leta 1713 je 
gotovo najbolje raziskan. Prof. 
Panjek je sicer m enil, da je 
verjetno pretiran podatek, da 

se je 6. m aja 1713 pred Devin
skim gradom  zbralo od 5 do 7 ti
soč ljudi, ki so zahtevali urbar in

'staro pravdo'. Gotovo pa je bila 
pred gradom  velika množica. Vi
ri govorijo, da je grof Jožef Thurn 
najprej skušal pomiriti upornike, 
nato je odredil topovsko slavo, 
naslednji strel je zadel kamen, ki 
se je raztreščil in  ranil več ljudi. 
Kmetje so takrat napadli grad, 
grajski so odgovorili s streljanjem 
in pobili od 4 do 6 ljudi. Besni 
kmetje so nato v vasi uničili več 
poslopij, ki so bila povezana z 
gradom, in  posekali grajski vino
grad, češ da je rasel na srenjski 
zemlji.
Razprava, ki jo je vodila odbor
nica za kulturo Marija Brecelj, je 
pokazala, da je m ed ljudm i ve
liko zanimanje za zgodovino va
si, v kateri živijo, in  da radi pri
sluhnejo  zgodbam, ki osve
tljujejo dogajanja, ki so zaznamo
vala naše kraje, o katerih pa zla
sti italijanski sovaščani bolj malo 
vedo. Razveseljivo pa je tudi, da 
Jus Devin že razmišlja, da bi v 
p rihodn jih  m esecih priredil še 
kako podobno srečanje o pretek
losti Devina in  okolice.
Na večeru so uvodom a nastopili 
tudi Fantje izpod Grmade, ki so 
pod vodstvom  H erm ana Anto
niča zapeli Puntarsko in  Pobrati- 
mijo.

M.T.

Glavni moto Peterlinovega festivala

Predstavitev raznolikih dejavnosti 
slovenskih društev

Prejšnji teden je otroška 
igralska skupina "Tamara 
Petaros" izvedla predstavo 

Torta za m am o št. 4 v režiji 
Manice Maver na tretjem 
četrtkovem srečanju 
Peterlinovega festivala. 
Popoldanski otroški predstavi, 
na kateri je zadišalo po 
čokoladni torti, je sledila 
gledališka delavnica za 
višješolsko mladino.
Helena Pertot vodi skupino, ki 
jo sestavljajo nekdanji višješolci 
oziroma univerzitetni študentje.

Prav ti so jo prosili, da bi 
nadaljevali delo kot doslej. 
Mentorica je v to privolila. Ker 
pa je vedno več igralcev, se 
sprašuje, ali naj tako številno 
skupino razcepi. Patrizia Jurinčič 
in Maruška Guštin vodita 
devetčlansko skupino 
srednješolcev, katerim se bodo 
letos pridružili še trije 
zainteresirani. Kot sta dejali 
mentorici, je najpomembnejše, 
da igralci prihajajo in  odhajajo 
veseli. Seveda je pom em bno 
tudi, da odnesejo kaj zase in da

se postopom a izboljšujejo, 
vendar je na ljubiteljski ravni 
najbolj pom em bno to, da se 
zabavajo. Na delavnici so igralci 
uprizorili del predstave Soba št. 
13, ki jo je lani napisala Helena 
Pertot, sledila je debata z nasveti 
in m nenji igralcev. Skupini 
delujeta v Slovenskem 
kulturnem  klubu in  društvu 
Mladi v odkrivanju skupnih 
poti.
Poglavje zase je bil tečaj za 
pritrkovalce. Tečajniki so se na 
prvem srečanju spopadali s

teorijo, tokrat pa so se vživeli v 
konkretno pritrkovanje. No, 
pritrkovanja v resnici ne 
izvajamo le na cerkvenih 
zvonovih. Za vajo lahko le-te 
nadomestijo pravilno uglašene 
steklenice, napolnjene z vodo, 
kar predstavlja za začetnike že 
lep izziv. Tudi tokrat se je v 
Finžgarjevem dom u na povabilo 
Zveze cerkvenih pevskih zborov 
zbralo veliko obetavnih 
pritrkovalcev, od osemletnega 
fantiča do m ladih in  odraslih 
zrelih let. M entor tečaja Martin 
Tul je prisotne razdelil na "štiri 
zvonike", vsak je imel mali, 
srednji in  veliki zvon, na tablo 
pa je napisal notni zapis v 
simbolni obliki, to je s križci in 
krogci. Vsak tečajnik je prejel 
osnove za viže, da je dosledno 
"tenkljal" na m entorjev ukaz.

Praktične vaje s pravimi zvonovi 
bodo v naslednjih dneh na 
Repentabru, m edtem  ko bo prva 
skupina nastopila na zgoniškem 
prazniku v popoldanskih urah. 
Zvečer so prisotni prisluhnili 
zborovskemu koncertu; 
program je povezovala Urška 
Šinigoj. Na odru Finžgarjevega 
doma sta nastopila Dekliški 
pevski zbor Kraški slavček, ki 
deluje v Slovenskem kulturnem  
društvu Igo Gruden v Nabrežini, 
tokrat s pevkami dekliškega 
zbora Krasje iz Trebč, in Mešani 
pevski zbor Jacobus Gallus iz 
Trsta. Vodstvo pevskega zbora iz 
Nabrežine je lani prevzela 
mlada, obetavna zborovodkinja 
Petra Grassi, ki je dekleta 
popeljala do zlatega priznanja in 
prvega mesta na italijanskem 
državnem tekmovanju

"Franchino Gaffurio" v Lodiju 
pri Milanu. V letošnji sezoni pa 
nastopa Kraški slavček skupaj z 
dekleti zbora Krasje.
Mešani zbor Jacobus Gallus 
deluje v zamejskem prostoru že 
več kot dvajset let in  skrbi za 
ovrednotenje slovenske tržaške 
zborovske glasbe. Nastopal je v 
Sloveniji, Italiji, Nemčiji, Avstriji 
in  Madžarski. Pod vodstvom 
Marka Sancina je predstavil 
skladbe La' c 'e ' i lm io a m o r  
Ambroža Čopija, Mamca, 
pošljite m e po  vodo v priredbi 
Mateje Petelin, Polka je ukazana 
Ubalda Vrabca in Preuozke so 
stazice v priredbi Hilarija 
Lavrenčiča. Zaradi bučnih 
aplavzov je zbor zapel še 
dodatne pesmi, s katerimi je 
ugodil željam občinstva.

Metka Šinigoj
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E l M j a v n a  skupščina slovenskih izvoljenih predstavnikov

Pokrajine naj imajo večje 
pristojnosti!

N a skupščini slovenskih 
izvoljenih predstavni
kov v javnih upravah, ki 
sta jo deželna svetnika Igor 

Gabrovec (SSk) in Igor Kocijančič 
(Zveza levice) sklicala v ponedel
jek, 17. septem bra, v Grudnovi 
hiši v Nabrežini, so prisotni na 
podlagi številnih dejstev zagovar
jali potrebo po ohranitvi pokra
jinskih upravnih enot. 
Kocijančič je bil dokaj črnogled 
kot član paritetne ko
misije deželnega sveta, 
ki se ukvarja z vprašan
jem reorganizacije po
krajin, prav zaradi ne
posrednega politične
ga utripa, ki ga je bil od 
polovice avgusta de
ležen v sklopu te ko
misije. "Moje bojazni 
so se nam reč izkazale 
za upravičene", nam  je 
povedal v sredo, 19. 
septembra, dan za tem, 
ko je predsednik pari
tetne komisije Antonio 
Pedicini (Ljudstvo svo
bode) povedal sinteze 
komisije glede prihod
nosti pokrajin v FJK.
Njegovi izsledki bodo 
nam reč podlaga, na 
kateri bo deželni svet 
začel razpravo o reformi pokra
jin v začetku oktobra.
Nove pokrajine naj bi po stališču 
Pedicinija postale zgolj 'časten in 
posvetovalen' organ brez de
janske upravne moči. Pokrajins
ki svet naj bi sestavljala skupšči
na krajevnih županov, ki naj bi 
vsaka dva meseca izvolili pred
sednika in  podpredsednika or
gana. Obseg novih  enot naj bi 
odgovarjal sedanji področni in 
ku ltu rn i ter družbeni h o m o 
genosti pokrajin. Adm inistra
tivne stroške bi izničili tako, da bi 
pristojnosti pokrajine (glede npr. 
prostorskega načrtovanja, p re
voznih servisov, šolstva in  
delavskega vprašanja) prenesli na 
neko novo strukturo v deželnem 
direktoratu za lokalne avtonom i
je. Predlog predvideva obenem  
iztek sedanje zakonodajne dobe 
in  p rehodno obdobje, m ed ka
terim  bi izredni komisar (najbrž

sedanji predsedniki pokrajinskih 
uprav ali pa drugi upravitelji z 
dolgoletno izkušnjo) pripravil 
podlago za novo strukturo. 
"Smernice, ki jih je nakazal pred
sednik paritetne komisije, segajo 
dlje od nam ere Montijeve vlade 
odpraviti ozirom a poenotiti 
pokrajine", nam  je povedal Ko
cijančič. "V tem  prim eru  bi se 
sicer znašli v nekem  paradoksal
nem  položaju, ki bi bil vsaj z nar-

lagi negativnih izkušenj ob uki
nitvi Kraške gorske skupnosti je 
Igor Gabrovec na nabrežinskem 
večeru poudaril, da je z narod
nostnega vidika ohranitev obsto
ječega upravnega ustroja edino 
jamstvo, da se raven zaščite m an
jšine ne zniža. In prav na temo 
narodnostne razvejenosti in  
jezikovnega bogastva naše dežele 
velja pritiskati, saj "že danes 
lahko trdimo, da je na avdicijah

Igor Kocijancic in Igor Gabrovec (foto IG)

odnostnega vidika Slovencem 
naklonjen: če vzamemo v poštev 
prihodnjo strukturo tržaške po 
krajine, bi v novi skupščini bili 
kar dve tretjini slovenskih župa
nov... ", nam  je povedal deželni 
svetnik, ki je še enkrat poudaril 
nasprotovanje sedanjemu pokra
jinskem u ustroju največjih 
strank, se pravi Ljudstva svo
bode, Demokratske stranke in  
UDC-ja.
Čeprav Pedicinijev predlog 
postavlja neke okvirne smernice 
za reorganizacijo pokrajin, de
janskih jasnih stališč, kako se 
sm otrno lotiti tega vprašanja, ni. 
Govor je o m orebitni združitvi 
tržaške in  goriške pokrajine ter o 
ustanovitvi velike furlanske 
pokrajine, obenem  nekateri 
predlagajo tudi razdelitev goriške 
pokrajine m ed Furlanijo in  delo
ma Trstom, ki bi postal mestna- 
metropolitanska občina. Na pod-

posvetovalne komisije z več 
strani (ne le Slovencev) prišel na 
dan pom en pokrajin pri zaščiti, 
razvoju in  promociji večjezične
ga in  večkulturnega značaja naše 
dežele, ki svojo "posebnost" 
danes m orda bolj kot kdaj koli 
prej utem eljuje na zgodovinski 
prisotnosti jezikovnih in  narod
n ih  m anjšin", je dejal deželni 
svetnik SSk. Slovenska narodna 
skupnost je v sedanjem  u p 
ravnem  ustroju kvalitetno in  
kvantitetno m očno prisotna, kar 
posredno in  neposredno vpliva 
na njeno zaščito. V tem  vidiku se 
ni strinjal s stališčem slovenske 
kom ponente Demokratske 
stranke, po m nenju katere zašči
ta m anjšine ni vezana na obstoj 
pokrajin. Gabrovec je tako pov
abil DS in njeno slovensko kom
ponento, naj skupno premislijo 
to vprašanje, "saj smo prem ajh
ni, da bi vsak delal zase... " Zato

vzbuja skrb stališče kandidatke 
na prihodnjih  deželnih volitvah 
Serracchianijeve (DS), ki razmišl
ja o "premostitvi pokrajin in  se 
obenem  loteva tud i m ajhn ih  
občin".
Reforma krajevnih uprav, v tem  
primeru pokrajin, pa mora oben
em odgovarjati tudi skladnosti z 
italijansko upravo, sama reorga
nizacija pokrajin pa bo tako ali 
drugače vplivala na ostale u p 
ravne enote (občine in  deželo). 
Kaže namreč, da so sami juristi 
na avdicijah posvetovalne 
komisije izrekli pomisleke glede 
ustavne vzdržnosti vladnega 
predloga o ukinitv i pokrajin. 
Vprašanje je vse prej kot prepros

to, javno m nenje pa se pod 
vplivom  posplošenega pro- 
tipolitičnega vdušja vse bolj 
nagiba k odpravi teh  institu
c ionaln ih  organov. Vsakršni 
stroški nekaterih javnih uprav, 
zlasti takih, ki jih  občani ne 
čutijo blizu, postanejo v tem  
prim eru  le alibi, ki ne zdrži 
teže utemeljitev. "Krči se tam, 
kjer ljudje ne reagirajo", je de
jal Kocijančič v Grudnovi hiši 
in  obenem  poudaril, da je 
dežela svoj čas že oklestila 
stroške pokrajin glede sejnin 
in  števila članov uprav. Strinjal 
se je, da je reorganizacija 
pokrajin potrebna, ta pa mora 
nastati na podlagi večanja 
pristojnosti pokrajinskih enot, 
ne pa z njihovo odpravo. Igra 
bo torej na deželi zlasti poli
tičnega značaja; v prim eru, da 

bi večina obsodila pokrajine na 
drugorazredne upravne enote, bi 
to zanje preprosto pom enilo  
um iranje na obroke. Poleg tega 
je Kocijančič načel tudi vprašan
je prekvalifikacije pokrajinskih 
uslužbencev, ki bi morali svojo 
službeno pot nadaljevati na obči
nah ali na deželi. Deželni svetnik 
Zveze levice se načelom a strinja 
z DS, češ da zaščita manjšine ni 
vezana na obstoj pokrajin, je pa 
prepričan, da bo  brez podpore 
največje stranke na levici težko 
obdržati pri življenju pokrajinske 
enote take, kot jih  poznam o 
sedaj.
Podpredsednica goriške pokra
jinske uprave Mara Černič je prav 
glede neutem eljene gonje zoper 
proračunsko težo pokrajin
povedala podatek, da te enote 
brem enijo za pičlih 1,5 % 
državno blagajno. Preustroj 
javnih uprav v državi bi m oral

Obvestila
S loven sk a  V in cen cijeva  
konferenca prireja v četrtek, 27. 
s e p t e m b r a  2 0 1 2 ,  d u h o v n o  
obnovo pri Šolskih sestrah  pri Sv. 
Ivanu (ul. Del le Doccie 34 )  in 
p o č a s t i t e v  sv. V in c e n c a  
P ave lsk ega .  Ob 16. uri bo sv. 
m a š a ,  po m a š i  pa d r u ž a b n o  
srečanje.
Dom Jakob Ukmar bo v soboto, 
2 9 .  s e p t e m b r a  2 0 1 2 ,  imel v 
g o s t e h  MePZ iz R a d e č  pri 
Zidanem mostu. Zbor bo nastopil 
ob 20. uri vcerkvi vškednju. Pred 
koncertom bo sv. maša.
Radijski oder obvešča, da bo v 
n e d e l jo ,  3 0 .  s e p t e m b r a ,  na  
spo red u  G ledališkega vrtiljaka 
p rv a  p r e d s t a v a  v le t o š n j e m  
abonmaju: “Mala gledališka šola 
Matejke Peterlin” bo izvedla igro 
S ončna  vila in njen zlati plašč. 
Prva predstava bo ob 16. uri (red 
Vila), druga ob 17.30 (red Škrat). V 
dvorani Marijinega doma pri Sv. 
Ivanu, ul. Brandesia 27.
Društvo slovenskih izobražencev 
in z a lo ž b a  M lad ik a  v a b i t a  v 
ponedeljek, 1. oktobra, ob 20 .30  
v P e te r l in o v o  d v o ra n o ,  
Donizettijeva 3, na prvi večer v 
letošnji sezoni. Prof. Marija Cenda 
bo predstavila Peterlinov zbornik. 
Na o g le d  bo tu d i  r a z s t a v a  
fotografij iz življenja in dela Jožeta

Peterlina.
Združenje "Prijatelji srca - Cuore 
A m ico  ONLUS" iz Milj, s  
pokroviteljstvom občine Dolina, 
prireja v petek, 5. oktobra 2012, 
Dan Srca na občini Dolina, kot je 
v n a v a d i  že  n e k a j  le t .  O b isk  
občanov  je  že v preteklih letih 
p o k a z a l ,  k ak o  p oz i t iv n o  
sprejemajo to pobudo. Dan srca 
se  začne ob 8. uri in se  konča ob 
12.30. Predvideva krvne izvide, 
m e r j e n j e  k rv n e g a  t l a k a  in 
r a z d e l je v a n je  in fo rm a t iv n eg a  
gradiva; vse to za preprečevanje 
bolezni srca in ožilja. Kot je  znano, 
n e p r a v i ln e  k rv n e  v r e d n o s t i ,  
predvsem količina holesterola in 
trigliceridov, p rek om erna  teža, 
visok pritisk, cigaretni dim kvarno 
vplivajo na delovanje našega srca. 
To je sporočilo Dnevov srca, ki jih 
organizacija Prijateljev srca prireja 
v upanju, da bi pomagala ljudem, 
ki n am erav a jo  sp rem en it i  svoj 
življenjski slog.
Nudim likanje in čiščenje. Kličite 
na tel. 0 0 3 8 6 4 0 1 5 3 2 1 3 .
Po poklicu  se m  e ko no m is t .  Z 
v e se l je m  bi nudila  po m o č  pri 
pisarniških delih. Kličite na tel. 
0 0 3 8 6 4 0 1 5 3 2 1 3 .

Darovi
Za rojansko glasilo Med nami 
daruje Lidija Godnik 20  evrov.

zato tem eljiti na jasni podobi 
splošne upravne razčlenjenosti 
posam eznih  upravnih  eno t in  
njihovih kompetenc: ob tem  se 
je Mara Černič vprašala, zakaj v 
tem  kočljivem trenutku razpravl
jajo le o javnih upravah, ki jih 
oblikujejo volivci, ne duha ne 
sluha pa ni o vseh ostalih 
državnih institucijah, ki veliko 
stanejo, ki krojijo usodo državl
janov in  niso pod nadzorom  vo
lilne presoje. Debata o pokraji
nah  je po njenem  m nenju poli
tične narave, sedaj pa se o tem  ne 
da debatirati trezno in 
strokovno, saj to pogojujejo 
deželne volitve.
Predsednik tržaškega pokra
jinskega sveta Maurizio Vidali je 
podčrtal vprašanje usode osebja 
v prim eru ukinitve pokrajin in 
ponudil nekaj podatkov, m ed 
drugim  je povedal, da stane cel 
pokrajinski svet letno prav toliko 
kot en senator - 120 tisoč evrov. 
Predsednik vzhodnokraškega ra
jonskega sveta Marko Milkovič je 
predlagal, da bi pokrajine

ohranili take, kot so, le da bi 
zmanjšali število izvoljenih svet
nikov, oziroma, da bi po zgledu 
Južne Tirolske poenotili pokra
jine in  deželo. Goriški pokrajin
ski svetnik Mario Lavrenčič pa je 
m ed drugim  podprl predlog o 
združitvi tržaške in  goriške 
pokrajine: obe enoti pa naj im a
ta  enako dostojanstvo in  zago
tovljeno slovensko predstavništ
vo. Občinski svetnik v Sovodn- 
jah Peter Černič se je vprašal, ali 
bi nov ustroj pokrajin še odgo
varjal načelu subsidiarnosti, na 
podlagi katere so jih svojčas že 
prenovili. Župana občin Dolina, 
Fulvia Premolin, in  Repentabor, 
Marko Pisani, sta poudarila 
potrebo po natančnejši definici
ji funkcij pokrajin s povečanimi 
pristojnostmi. Na skupščini so se 
m ed drugim  domenili, da bodo 
po predstavitvi izsledkov deželne 
komisije oblikovali posebno 
skupino, ki bo še naprej iskala 
prim erne odgovore na ta kočljivi 
problem.

IG

In memonam

Oljkar in vinogradnik 
Robert Ota

V torek, 18. septembra, so k 
večnem u počitku, na po
kopališče v Boljuncu, po

spremili oljkarja in  vinogradni
ka Roberta Oto. Pogreb se je začel 
na boljunški Gorici ob petju do
mačega N oneta Primorsko. Veli
ka m nožica prijateljev, kmetov, 
predstavnikov ustanov in  dom a
činov s širšega Brega je nato kre
nila na pokopališče, kjer je zbor 
spet zapel in  sta pred odprtim  
grobom  spregovorila prijatelj 
Klavdij Ota in  v im enu oljkarjev 
Boris Pangerc.
Kljub laičnosti pogreba je bilo 
občutiti spontano duhovno po 
vezanost priso tn ih  s pokojni
kom. Sugestivno so zadonele 
melodije starih narodnih  pesmi 
Ko so fantje proti vasi šli, Kaj ti je 
deklica in Teče mi vodica. Močna 
duhovnost se je lepo odražala v 
govoru Klavdija Ote, ki je osvetlil 
strokovne, etične, družabne in  
zlasti človeške odlike Robija Ote.

Dragi Robi!
Težko se je  posloviti od najdraž
jega prijatelja.

Bil si edinstvena osebnost v  svo
jem  dom ačem  kraju in  v  širši 
skupnosti. Cenjen si bil zaradi 
svoje skromnostij poštenosti, de
lavnosti, izobraženosti, modrosti 
ter navezanosti na svoje kore
nine, na dom ač kraj in  tradicije. 
Rad bi te pozdravil z  nekaterim i 
osebnim i spom ini, ki pa točno  
ponazarjajo tvojo osebnost. 
Skupaj sva odraščala. Igrala sva 
nogom et pri m ladinskih ekipah 
Brega. Im el si vlogo branilca, 
nosil si številko 2. Resen, vedno  
si zagovarjal spoštovanje nas
protnika. Zato si bil tudi im eno
van za kapetana.
Pri dom ačem  Kulturnem društ
vu F. Prešeren si bil že od m ladih  
nog  vedno aktiven. Svoj dopri
nos si dal k  vsaki kulturni pobu
di in na vaških šagrah. Lep spo
m in  pa m e  veže na tvojo vlogo 
prvovrstnega tehnika za glasbo 
in  luči m ed  predstavami dram
skega odseka.
Čeprav m alce neuglašen, ti je 
vedno ugajalo prepevanje v  dru
žbi. Od partizanskih pesmi, ki si 
jih  še posebno ljubil, do narod

nih, v  slovenščini, italijanščini, 
hrvaščini in  ruščini. S tabo sem  
tudi spoznal svet opere, k o t sta 
npr. Barbiere di Siviglia in  Rigo- 
letto, katere si prepeval m ed  
izleti z  avtomobilom , ter sem te 
moral potrpežljivo poslušati.
Fan tovska Bol junec in  postavlja
nje maja je  bila, po leg  vaških  
šager, m enda tvoja najdražja 
tradicija. Bil si blagajnik in  neu
trudljiv soorganiza tor fan tovskih 
ur, ki so bile v  tistih m ladih letih  
prave p o litične ure. N ikoli ne  
bom  pozabil, kako sva, skupaj z  
drugimi, uživala v  jutranjem  p o 
stavljanju rdečih zastav po  vasi 
in na dveh hribih. Pa še prvomaj
ska Barč'ca, p onosno  s koraka
njem  v  ravnih vrstah, s kostanje
vim  cvetom  in rdečim  nagelj
n o m  iz prvom ajske delavske 
manifestacije v  Trstu. Ne nazad
nje pa, kako p o n o sn o  so naju  
sprejeli, pred par leti, na prvoma
jski fantovski uri na Jami, ko  si 
m ladim  fan tom  razlagal bistvo  
prvomajskega dogajanja v  vasi. 
Kot zaveden, razgledan in  izo 
bražen fa n t nisi m ogel izostati 
od delovanja na političnem  p o 
dročju. Bil si aktiven član ta
kratne sekcije KPI naše občine in 
občinski svetovalec. Kolikokrat 
sva skupaj lepila plakate volilne 
propagande; kolikokrat sva pa
zljivo prisostvovala sejam glav
nega in  izvršnega odbora sekcije,

ti pa si s svojo m odrostjo večkrat 
vplival na odločitve, k i so bile 
po tem  sprejete. Vedno si bil tudi 
prisoten pri organizaciji Festival
ov Unita ' in Dela, od  pripravljan
ja in  pospravljanja prostorov, 
dela v  kioskih  pa do zavijanja 
srečk loterije.
Spom in nate m e  sedaj pelje v  
gore, predvsem  v  Kam
niške Alpe in  na Triglav.
Popolno poznavanje po 
ti, bližnjih in daljnih vr
hov, k o t da bi im el zem 
ljevid pred seboj, previd
nost, upoštevanje vre
m enskih  razmer ter skrb 
za varnost vsakega posa
meznika: to so bile tvoje 
vrline. Občudovali sm o  
te tudi, ko  si nam  razkril 
im ena vseh rastlin, k i so 
rastle ob poti, in to bod
isi v  latinskem  izvirniku  
ko t v  slovenščini. "Glej! 
leon topod ium  alpi- 
num ". Tako si m i rekel, ko  sem  
prvič opazil planiko.
Pri izbiri poklica se nisi dosti ob
otavljal. Ljubezen do obdelovan
ja zemlje si podedoval od svoje
ga očeta in  deda in  p o  študiju na 
ljubljanski univerzi si se km alu  
posvetil domači km etiji s proiz
vajanjem vedno kvalitetnejšega 
vina. Domača k le t je  postala 
pretesna, pa si zgradil novo, k i jo  
sedaj vsi poznam o k o t Kantino

ter je v letih postala tudi pravi 
kraj druženja.
Uvedel si tudi novo, modernejšo  
tehnologijo v  predelavi grozdja 
in mošta ter shranjevanju vina; 
rad si pom agal vsakomur, ki je 
spraševal za strokovni nasvet. 
Številni pokali in medalje za os
vojena prva mesta na občinskih

razstavah vin pa v  Kantini priča
jo  o kakovosti tvojega vina. V 
vsej svoji skrom nosti si rad 
ponudil kozarec vina vsakomur, 
ki je prišel v  Kantino na obisk ali 
za nakup, in  ga seznanil, kje in 
kako se je rodilo ter dozorelo tvo
je vino.
Pravo pionirsko delo pa si oprav
il, skupaj s svojima kolegoma, ko  
ste se odločili, da posadite griča 
Čelo in Brdo z  oljkami. V čast m i

je, da sem bil m ed  tistimi, k i smo  
p o  svojih m očeh  pom agali pri 
sajenju teh oljk. Kljub skepsi, ki 
je vladala m ed  ljudmi, in kljub  
pozebi, ki je že prvo leto pobrala 
večino m ladih sadik, nisi odne
hal. Rezultat je vrhunsko olivno  
olje, s katerim si stopil na tržišče 
in dejansko odprl p o t današnjim  

oljkarjem.
Da si bil lahko tako 
uspešen, pa se moraš 
zahvaliti svoji druži
ni, predvsem  žen i 
Geni, hčerki Urški, 
sinu Iliji, očetu Mar- 
jotu, m am a Alma te 
je  žal prehitro  za
pustila, sestri Andrei- 
n i in  vsem  ostalim  
sorodnikom, ki so ti 
vedno stali ob strani 
in  te podpirali, še 
posebno  v  težkih  
trenutkih, k i jih  ni 
bilo malo. Tudi pri

jateljev, k i sm o ti občasno 
priskočili na pom oč, je bilo kar 
nekaj.
Prezgodaj si nas zapustil, dragi 
Robi! Še in  še je spominov, ki nas 
vežejo nate. Naj ti spom in i os
tanejo v  naših srcih, ko t boš os
tal tudi ti za vedno v naših srcih, 
k o t p le m e n it človek, k i je nez
nansko ljubil svojo družino, svo
je prijatelje in tradicije. Naj ti bo 
lahka domača zemlja!



12 27. septembra 2012__  Beneška /  Aktualno N O V I

GLAS

Izvršni odbor Sveta slovenskih organizacij

Zahvala ministrici Novakovi 
za obisk v Benečiji

VIDA VALENČIČ K O  SE D O T A K N E Š O SEBE

Vsakodnevno srečanje
Srečam  ga skoraj vsak dan . U pokojenega, še 
čvrstega m oškega m anjše  rasti, za katerega 
so m i o m en ili, da je b il nekoč iz jem no  
u sp ešen  m e n d a  v veslanju . A vsega tega n i
sem  vedela, kot tu d i n e  opazila , ker vse to  
tu d i n i v  n ik ak ršn i ob lik i razv idno . Kar sko
raj v sakodnevno  v id im , je dedek , ki sedi n a  
zidku, pestu je svojo n eka jm esečno  
v n u k in jo , ji daje stek len ičko  ali kašico in  ji 
po  o b ed u  (v to p le m  p o le tn e m  času) dolgo 
m asira  nožiče. D olge u re  se sp rehajata , m ala 
v vozičku, dedek  ga p o ti
ska in  ji govori. Slika teh  
dveh , tako  povezan ih , ži
v ih  bitij je v  m e n i sproži
la val razm išljanja . Kako 
zrasteš, če si b il že od  m a 
lega de ležen  to lik šne  lju 
b ezn i in  to lik šn e  p o zo r
nosti?  Z nek lon ljivo  zave
stjo lastne  ed instvenosti?
M ožu sem  rekla: "Vidiš, 
na jin  o tro k  na drugem  
k o n c u  sveta  n i bil n ik o li  
deležen  take lju b e zn i in  
take p o zo rn o sti, n aspro tno : v  svo jem  n e k a j
le tn e m  ž iv lje n ju  je  m o ra l verje tno  p resta ti 
to liko  slabega, kar bi spravilo  na tla m a r
sikaterega odraslega". Žal je to  resnica. 
Sprašujem  se, kako zrasteš, če se m oraš od 
svojega prvega d n e  b o riti, če ti n ič  n i e n o 
stavno  d an o , kaj p o m e n i "u k rad en o  o tro š t
vo", kaj p o m e n i n o siti v svoji n o tran jo s ti ra
ne, ki jih  v erje tn o  n ih č e  n e  bo  razum el, ker 
jih  en o s tav n o  n i doživel?
V časih m e ob  tej m isli en o s tav n o  stisne. Pa 
ne  le zarad i svojega o troka n a  d ru g em  k o n 
cu sveta in  v seh  let ljubezni, ki m u  n iso  bile

d ane . S tisne m e ob  m isli n a  vso sam ozado
s tn o st tega sveta, n a  apa tičnost, zaradi kate
re se sam i sebe p rep riču jem o , da "tako  je in  
n ič  se n e  da n a red iti" , kar seveda n i res. 
V časih se da n a red iti res skorajda n e m o 
goče.
S lužbeno  sem  spoznala  osebe, ki so presta le  
zelo h u d e  preizkušn je . P red časom  sem  go 
vorila  z m ed icinsko  sestro ce n tra  za m o č n o  
prizadete  osebe Stara Gora. "P onudili so m i  
že  n ek a j drugih , ve liko  lažjih  s lu žb en ih  m e 
st, boljše pogo je , plačo, urn ik , a sem  vse za 

vrnila. M oje  m e s to  je  tu, 
na Stari Gori". O b u g a 
sn je n em  m ik ro fo n u  m i 
je zaupala, da je p red  
kak im i d ese tim i leti izgu
b ila  hčerk ico  s ce reb ral
n o  paralizo . "Vem , da je  
to  ze lo  te žko  razložiti: 
prepričana sem , da je  bil 
vse to  n e k i višji n a č r t  
Im ela  sem  jo, jo  fiz ič n o  
izgubila  ravno  zato , da bi 
razum ela  sv e t oseb s ce
rebra lno  para lizo  in  se 

te m u  v  ce lo ti posvetila . O na je  v e d n o  z  m a 
n o " .
Ne vem , kaj je lahko  v živ ljen ju  slabšega od  
tega, da izgubiš la stnega o troka. In  v en d a r 
ta  ženska d ih a  življenje s p o ln im i pljuči, 
našla  je svoj sm isel in  v stiku  z b o ln ik i 
vsakič znova na jde  stik  s hčerko. G otovo so 
to  osebe, ki zna jo  u so d o  d o b esed n o  o b rn iti. 
O sebe s tako pretresljiv im i zgodbam i, ki jim  
je u spe lo  najpretresljivejše o b rn iti v novo 
pot, po  kateri h o d ijo . K olikokrat p a  korak 
n a  n aših , veliko en o s tav n e jš ih  p o te h  
o m ah u je , ko likokrat ga v lečem o?

ESI Muzej istrske kulture

La Cittadella v vinjetah 
Kollmanna in Jose'

N a zadnji seji je Izvršni 
o d b o r  Sveta s lo v en 
sk ih  organizacij s p o 
se b n o  p o z o rn o s tjo  o ce n il 

d v o dnevn i obisk  m in istrice  za 
S lovence v  zam ejstv u  in  po  
sve tu  L judm ile 
N ovak. P okra jin 
ski p red se d n ik  
SSO za V idem sko 
G iorg io  B anchig  
in  č lan  o d b o ra  
R iccardo R u ttar 
sta do  po tankosti 
seznan ila  Izvršni 
o d b o r  SSO s p o 
te k o m  ob iska v 
po n ed e lje k , 17., 
in  torek , 18. sep
tem b ra  2012.
SSO se zahvaljuje 
m in istric i, da je v 
p ro g ra m  svojega 
ob iska vk ljuč ila  
tu d i pokrajinsk i sedež krovne 
organizacije. O b tem  je m in i
strica N ovakova v Č edadu ob i
skala še dvojezično šolo in  ku l
tu rn o  središče v Špetru  ter se v 
pogovorih  s p redstavn ik i slo 
vensk ih  organizacij, z d o m ači
m i duhovn ik i in  župani v vseh 
o d te n k ih  sezn an ila  s ce lo tn o  
p ro b le m a tik o  B enešk ih  Slo
vencev  ter Slovencev v v id em 
ski p o k ra jin i n asp lo h . Z ve-

Objavljam o pogovor s 
Stefanom  Predanom , 
tajnikom  Kmečke zveze 
za videm sko pokrajino, s kate

rim  smo se srečali ob koncu le
tošnjega sejma Friuli doc v Vid
mu.

Na sejmu ste letos prvič 
prisotni. Ste zadovoljni 
s tem?

Smo. Prvič sm o  se k o t  
Kmečka zveza udeležili sej
m a Friuli doc, skupaj s 
konzorcijem  dolceNordE- 
st, k i dom uje  v  vasi Ne- 
m e/N im is. Vsi trije dnevi 
so potekali uspešno, naši 
km e tje  so razstavljali in  
prodajali svoje dobrote: od  
jabolk, do m edu, kro m 
pirja in  zelenjave. V četr
tek in  p e tek  sm o  na trgu 
Venerio organizirali večer
n i obed v  sodelovanju z  
našim i gostilnam i. Pred
stavile so se restavracija La 
casa delle rond in i iz  Du- 
ghe v  občini Srednje, resta
vracija Š ko f in  gostilna pri 
Valterju iz Podbonesca, ob  
njih  pa še nekaj km etij iz  
Praprotna.

Kako ste vzpostavili sodelo
vanje s konzorcijem dolce- 
NordEst, ki skrbi za prom o
cijo Terske doline?

V stik  sm o  stopili lani, ko  so 
začela pogajanja o vzpostavitvi 
konzorcija za turistični razvoj če- 
dajskega območja, Nediških in  
Terskih dolin. Ob sodelovanju s 
konzorcijem  dolceNordEst sm o  
v  stiku še z  zadrugo Vetrina del 
territorio. Upravljalci konzorcija 
DolceNordEst so nam  pred  
nekaj meseci predlagali konkret
no  prom ocijo  Nediških in  Ter
skih dolin, s tem  da bi na sejmu  
Friuli doc predstavili turistično 
in  km etijsko  realnost. Kot 
Kmečka zveza sm o s tem “napre
dovali", sedaj čakamo, da občine 
in  Gorska skupnost ustanovijo

lik im  zadoščen jem  so č lan i Iz
v ršnega o dbora  v zvezi s tem  
sprejeli zahvalne besede, ki jih  
je m in istrica  za Slovence v za
m ejstvu  in  po  svetu Ljudm ila 
N ovak posla la  pok rajin sk im a

p red sed n ik o m a o b eh  k rovn ih  
organizacij (SSO in  SKGZ). 
SSO še p o se b n o  cen i besede  
zahvale, ki jih  je fu n k c io n a r  
n a  U radu , R udi M erljak , iz
rekel v im e n u  m inistrice:
"V svojem  im e n u  in  v im e n u  
m in istrice  se vam a -  kakor tu 
di vsem  osta lim , ki so sodelo 
vali p ri njegovi realizaciji -  že
lim  še najiskreneje zahvaliti za 
iz jem no kvalite tno  pripravljen

strukturo, ki je tako potrebna za 
razvoj turizma tudi pri nas. 

Katero je vaše mnenje o usta
novitvi omenjenega konzor
cija?

Opažam, da se je  projekt neko 
liko zasidral. Res bi potrebovali 
široko zasnovano strukturo, ki

bi ji uspelo združiti turistične  
potenciale v  Terskih in Nediških  
dolinah ter na Čedajskem, zato  
da bi im eli večjo besedo in pri
so tnost tudi na deželn i ravni. 
Upam, da se bo ta pro jekt ko n k 
retiziral čez kak mesec.

Smo v  času, ko njiva pokaže 
svoje sadove. Kako je z letino? 

Letošnja sezona je  slabša od lan
ske. Potrgali bom o 50% jabolk, 
sadno drevje nasploh je  letos  
m oralo prestati jun ijsko  točo, 
predvsem  pa hudo  sušo julija in  
avgusta. Problemi s kostanji se 
vlečejo že leta, predvsem  zaradi 
škodljivcev. Letos bo m alo  k o 
stanja. Za npr. pšenico in koruzo  
predstavljajo največji problem  
divji prašiči, k i redno p o ško 
dujejo vsaj 40% pridelka. Cene

te r  b rez h ib n o  izpeljan  obisk, 
n a m e n je n  s lovensk im
ro jakom , o rg an izac ijam  in  
krajem  N adišk ih  ozirom a Ter
sk ih  d o lin  p re lep e  Beneške 
Slovenije.

V vaših  krajih  sm o p rež i
veli dva čudovita, zan im i
va, in  p re p riča n  sem , da 
tu d i iz redno  koristna d n e 
va.
Novi stiki, nova doživetja, 
n o v a  o d k ritja  in  n ova  
spoznanja, ki sm o jih  p r i
nesli iz Beneške Slovenije, 
b o d o  vsekako r še u trd ili 
n ašo  o d lo č en o s t, da za 
vas, B eneške Slovence, 
sto rim o  vse, kar je v naši 
m oči".
SSO v erjam e, da la h k o  s 
ta k im i stik i n a  s lo v en 
skem n aro d n em  in  ku ltu r
n em  p rosto ru  pride do p o 

g lo b ljen eg a  sp o zn an ja
življenjskih razm er, v katerih  
živijo in  delu jejo  S lovenci in  
slovenske o rgan izac ije  v  Be
nečiji, Reziji in  Kanalski d o li
n i. To p a  je p o d la g a  za n a 
daljnji vsestranski razvoj, ki ga 
lahko to  področje uresn ič i s te 
sn im  so d e lo v an jem  n a  čez
m e jn e m  p o d ro č ju  in  v sku 
p n e m  izkoriščan ju  ev ropsk ih  
sredstev.

pšenice in  koruze bodo letos vi
soke. Problem divjih prašičev je 
tudi v  tem, da videmska pokraji
na plača škodo samo za tri sezo
ne. Merjasci pa se vsako leto  
vračajo na njive, in to je razlog 
več, da se km e tje  odločajo  
opuščati pridelovanje teh kultur. 

Kljub slabši letini bo  
Kmečka zveza organizirala 
nekaj prireditev.
Sezono sm o začeli na Friu
li doc, nadaljujem o jo  z  
veliko prireditvijo  
Burjanka, ki bo potekala v  
Bardu 13. oktobra. Na trž
n ic i se bodo predstavili 
km e tje  iz  naših dolin  in  
Posočja. Ob tem  bo naša 
največja skrb realizacija 
zahtevnih projektov, ki so 
nam  jih  pred kratkim  
odobrili. N a jpom em b
nejši m ed  njim i je čezmej
n i projekt Interreg Farmlt, 
kjer z  deželo FJK k o t part
nerji sodelujejo še čedaj- 
ska mlekarna, km etijska  
zadruga iz  Tolm ina ter 
km etijski in gozdarski za
vod  iz  N ove Gorice. 
Projekt predvideva, da bo
do živinorejci tega čez

mejnega območja vozili svoje ži
vali v  obnovljeno klavnico v  Tol
m in . Tam naj bi m eso predelali 
in  ga pakiranega ter pripravlje
nega za prodajo pripeljali spet 
beneškim  km e to m . Projekt se 
začne 1. oktobra in  bo trajal 2 le
ti in  pol. M islim, da je to ko n k 
retno sodelovanje m ed  čezm ej
n im i km etijskim i strukturami. 

Čezmejno sodelovanje kot 
razvojna možnost tudi na po
dročju kmetijstva, torej. 

N edvom no. Naši km etje  bodo  
m orali p o  tej po ti. M ajhnost 
km etijsk ih  aktivnosti jim  v  se
danji ekonom iji n e  dopušča  
preživetja, poleg  tega je zadružni 
sistem dobro zasnovan, ker jim  
daje kar nekaj garancij.

Da ljn eg a  le ta  1947 sta 
z n a n a  av to rja  dela  
M aldobrie , C arp in teri 

in  F araguna , p o  p re n e h a n ju  
izhajan ja  m lad inskega sa tirič
nega lista C ale idoscopio  (n a 
slov po  is to im enskem  C roni- 
no v em  ro m an u ) m ora la  d o b i
ti naslov  za n o v  tržaški sa tirič
n i list in  izbrala sta zopet "cro- 
n inovsk i"  naslov: la C ittad e l
la. O predelila  sta p rogram sko  
zasnovo  n ek o n fo rm is tičn e g a  
in  em patičnega ogledala "m e
steca", d o p o ln ila  sta ga z re n t
g en sk im  o p az o v an jem  in  
u p riza rjan jem  tržašk ih  p o seb 
no sti, h ib  v o d iln e g a  razreda 
in  n jeg o v ih  o d p r tih  ran , kot 
o d n o s s T itovo Jugoslavijo , ki 
je "p o hopsa la" ita lijansko  P ri
m orje  in  D alm acijo , z m a n jš i
n o  (p o m is lim o  n a  a rh e tip  
d ru ž e ta  M irko ta) in , n e  n a 
zadnje, p ro b lem a tič en  o d n o s 
do  zg o d o v in e  o b u b o ža n eg a  
Trsta, ki je od  n e k d a n je  
osredn je  luke avstro- 
ogrskega cesarstva  
posta l en o  od  20 p eri
fe rn ih  p r is ta n išč  
m orske dežele Italije.
Za odslikavo č rn ih , a 
tu d i h u m a n ih  in  in 
te lig e n tn o  iro n ič n ih  
v icev  sta p o k lic a la  
par (tu d i v  življenju)
Renza K o llm an n a  in  
Jo se ' T alarico . Ta je 
ra z p o z n a v n a  p o  e le 
ganci odrezav ih  črni- 
la s tih  zarisov, m ož 
K ollm ann pa p o  m o č
n e m  ik o n o k la s tič 
n e m  izrazu.
Do n ed e lje , 30. sep 
te m b ra , (o d p rtje  je 
b ilo  ju lija) je še n a  
og led  v M uzeju  is tr
ske k u ltu re  v u lic i To
rin o  v T rstu razstava, 
ki jo  je s p re d a n o s tjo  in  n a 
ta n č n o s tjo  postav il P iero del 
Bello, d irek to r m uzeja in  eden  
od  naj večjih  poznavalcev  g ra
fičnega u stva rjan ja  p rejšnjega 
stoletja v Trstu in  Julijski kraji
n i. N jegove lepe p o stav itv e

sm o že v id e li o D u d o v ich u , 
fu tu rizm u , M o d ian u  v G orici, 
H u n ih  itd . M uzej istrske k u l

tu re  je la stn ik  zbirke "Jose' in  
K o llm an n ”, to  je 5.331 o rig i
n a ln ih  v in je t o b e h  slikarjev, 
na  razstav i je iz o b e še n ih  
kak ih  300.
La C ittadella  je začela izhaja ti 
27.3.1947 ko t p r ilo g a  d n e v 

n ika II G io rnale  di Trieste in  
pozneje  II P iccolo. Izhajala je 
vsak p o n ed e ljek  in  d o lg ih  54 
le t p rih a ja la  v tržaške d o m o 
ve; p re n e h a la  p a  je iz h a ja ti 
30 .3 .2001 . Poleg o m e n je n ih  
so sodelovali z r isbam i in  b e 

sedili še risarja Elsa Rossigno- 
li in  Ugo G u arin o  (zn a n  po  
ilu s tra c iji p o š te  b ra lcev  n a  
C orriere della  Sera), časnikarji 
II P iccola kot L ibero M azzi in  
Fabio A m odeo. Prejela je n a 
grad i Sv. Ju sta  in  H em ingw ay. 
Seveda n a m  S lovencem  n i b i
la vedno  "všeč", da rab im  eu- 
fem izem , in  je n ism o  n ik d a r 
p reb a v ili ob  p o n ed e ljk o v e m

bran ju  m estnega dnevn ika. Še 
sedaj se spom in jam  Spetičeve- 
ga vab ila , naj "p rišp a ra jm o "  
d en a r in  si nam esto  d n ev n ik a  
II P iccolo raje k u p im o  skode
lico kave.
Kljub te m u  da so b ili oprav lje
n i v e lik an sk i k o rak i s 
p re jšn jim  in  n o v im  u re d n iš t
vo m  (velik  p ro s to r  je o d 
m e rjen  slovenski ku ltu ri, Bo
risu  P ahorju , n ašem u  športu), 
sm o  še v ed n o  v p e ti v sp o n e  
zgodov ine. O seb n o  npr. oži
gosam  p ris top  poročevalca II 
P icco la  M au ra  M a n z in a  za 
šk a n d a lo z n eg a , ko o p isu je  
razm ere  v d an a šn ji S loveniji 
in  sp o m in ja  n a  čase p o v o jn e
ga o b o jes tran sk eg a  n a c io n a 
lizm a. A n i kaj, to  je lepo ta  in  
križ o b m e jn ih  krajev, kot d o 
b ro  vedo  uprav itelji ZKB, ki so 
skuša li p o š te n o  p ro d re ti  n a  
Vipavsko...
Res lep kata log  in  d idaskalije 
k v in je tam  bogatijo  iron ičn i, 
trd i in  sija jn i k o m e n ta r ji 
C laud ija  E rneja in  Paola Ru- 
m iza.
Razstavo b o d o  m o rd a  p o 
daljšali za kak ih  10 dn i: lepo 
b i b ilo , ko bi se kak naš p ro fe
so r likovne vzgoje o p o g u m il 
in  peljal svoj razred  n a  razsta
vo, n a  lekcijo krajevne zgodo
v in e  skozi n jen e  karikature.

Davorin Devetak

|tdnevn ik /qu ind ic ina le
www.dom.it

Tajnik Kmečke zveze za Videmsko Stefano Predan o kmetijstvu v Benečiji

Od sejmov do čezmejnega 
sodelovanja

Kustos razstave Kollmann in Jose1 - La Cittadella,
Piero Delbello s Carpinterijem
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Ob 150-letnici smrti blaženega škofa Antona Martina Slomška o vrednotah iz njegove zapuščine

Zaradi razprtij in slabih odnosov v 
politiki manjši ugled Slovenije v tujini

Veliko je glasov in opozoril 
o tem, da Sloveniji gre 
slabo, da se je morda za

čela celo razkrajati v svojih te 
meljih in  da je zato skrajni čas za 
soglasje politike in  celotne dru
žbe, da bi razmere sprem enili. 
Toda odzivi so mlačni, pretežno 
populistični, in  v n jih  ni videti 
resnične volje in  zavzetosti za 
preporod in  utrditev Slovenije in 
n jene dem okracije. Spori m ed 
strankami, ki pripadajo vladajoči 
koaliciji ali pa so v 
opoziciji, se nada
ljujejo, skupna sta 
jim očitno le skrb 
za obstoj in  m oč 
elit, torej dom 
nevno najboljših 
oziroma najugled
nejših  posam ez
nikov in  njihovih 
skupin. V Sloveni
ji so sicer začeli 
pripravljati refor
me, ki bodo m or
da uveljavljene do 
konca leta, toda 
spodbujene so tu 
di s strahom  poli
tike, da bi brez re
form  upravljanje Slovenije pre
vzela Evropska zveza.
Politične stranke se pri snovanju 
sprememb in  sprejemanju ukre
pov v predvidenih reform ah 
m ed seboj težko sporazumevajo, 
ker jih ločijo ideologija, predsod
ki in  tudi primeri nestrpnosti, ce
lo sovraštva m ed vodilnimi v sve
tu politike. Posledično se pojavl
jajo vprašanja o tem, kaj bi bilo 
treba v Sloveniji narediti, kako bi 
to naredili in  zlasti kdo bi s kom 
sodeloval. Dva vodilna politika 
govorita z različnim  jezikom. 
Predsednik države dr. Danilo 
Turk kar naprej deli nauke in  pri
poročila vladi, kako naj ukrepa v

sedanjih zapletenih razm erah, 
ob tem  pa zatrjuje, da si Sloven
ci zaslužimo bolj sposobno in  us
pešno vlado, kot pa je sedanja 
Janševa vlada. Premier odgovar
ja, da Slovenija izgublja ugled in 
simpatije v tujini ne toliko zara
di gospodarske in  finančne krize, 
ki jo težko premagujemo, temveč 
predvsem zato, ker ne more razu
m eti tega, da pri nas predsednik 
države in  prem ier ne sodelujeta 
pri vodenju države. Včasih pri

komunikacijah uporabljata celo 
sovražni govor. Tisti politik, ki 
najbolj glasno in odločno poziva 
k enotnosti in  sodelovanju vseh 
pri premagovanju krize, je Borut 
Pahor, nekdanji premier in  pred
sednik socialdemokratske stran
ke. Toda v razgretem, občasno 
celo strupenem  političnem  ozra
čju ostaja osamljen in  nerazum 
ljen.
M edtem nastaja nova afera, m or
da celo naj večja v zgodovini 
nove slovenske države. Komisija 
za preprečevanje korupcije je 
nam reč v nekaterih bankah od
krila pravi sistem korupcije, ki so 
ga om ogočale in  dovoljevale

elite politikov iz nekaterih poli
tičn ih  strank. Nova ljubljanska 
banka, Nova kreditna banka Ma
ribor in  Abanka, vse tri v  večins
ki državni lasti, so nekaterim  
vplivnim  posam eznikom  odo
bravale kredite kar na 'Tepe oči". 
To po zapletenem  in  skrbno pri
pravljenem postopku, ko ni m o
goče h itro  odkriti tistih  usluž
bencev ali funkcionarjev v ban
kah, ki so om enjena slaba poso
jila dovoljevali. Narodna banka 

Slovenije delovan
ja bank ni dovolj 
nadzorovala, njen 
guverner Marko 
Kranjec pa sedaj 
zatrjuje, da v slo
venskih bankah ni 
prim erov korupci
je. Javnost je zara
di nove velike afere 
seveda vznem irje
na in  ogorčena in  
zahteva, da jo kri
m inalisti, policija 
in  tožilstvo h itro  
raziščejo in  od
govorne izročijo 
pravici.
Javna občila v Slo

veniji redko poročajo o tem, da 
razprtije in  spori v politiki in  dr
žavi zmanjšujejo naš ugled v tu 
jini. A to je očitno. Na ffrvaškem 
so zasnovali nekakšen kvazi pes
niški pam flet s pripovedjo, da 
Slovenija tone v brezup in  obrob
nost v m ednarodni skupnosti. O 
krizi in  težavah pri nas pa je n e
koliko manj privoščljivo poro
čala tudi beograjska televizija. 
Pomenljiva je pripoved pravnice 
prof. dr. Verice Trstenjak, ki se ji 
je pred kratkim v Luksemburgu 
iztekel šestletni m andat evropske 
generalne pravobranilke. V inter
vjuju, objavljenem  v sobotni 
prilogi časnika Delo, 15. septem

bra, je dejala, da je v tujini manj 
spoštovanja in  nekdanjega obču
dovanja Slovenije. Lahko se zgo
di, m eni ugledna pravnica z 
m ednarodnim i izkušnjami, da 
bom o vsi Slovenci vedno bolj 
izgubljali svojo državljansko 
samozavest. Na Dunaju so ji so
govorniki dejali, da se sedanje 
razmere, zlasti pa stanje javnih 
financ, ne sklada s podobo prid
n ih  in  delavnih Slovencev. 
Vendar se v Sloveniji na srečo 
oglašajo tudi ljudje razuma in  in 
telektualne širine, pa težnje k 
pomirjenju in  strpnosti. Predsed
nik Slovenske akademije znanos
ti in  um etnosti, akadem ik Jože 
Trontelj, je na slovesnosti v Mari
boru  ob 150-letnici sm rti 
blaženega škofa Antona Martina 
Slomška poudaril pom en in  ak
tualnost njegovih prizadevanj za 
vzgojo in  ohran itev  etičn ih  in 
drugih vrednot. Nujno je, da jih 
ponovno vzamemo za vodilo pri 
naših  izbirah in  odločitvah. V 
Sloveniji je bila storjena velika 
škoda z uveljavitvijo načela, da 
pouk o etičnih vrednotah ne so
di v šole, ker da morajo šole osta
ti v rednostno nevtralne. Vred
nostno  nevtralna šola pa je 
nesm iselna puhlica. V resnici je 
prišlo do izrinjenja vzgojnih vse
b in  iz slovenskih šol. Brez njih pa 
se zrela, odgovorna in  celovita 
osebnost ne m ore nikoli razviti. 
In še skrb vzbujajoča novica iz 
našega življenja
Ustanova Diabetes Atlas je 
napovedala, da je Slovenija tista 
evropska država, v kateri se bo 
sladkorna bolezen do leta 2025 
najbolj razširila. Že sedaj je pri 
nas ugotovljenih več kot 125 ti
soč diabetikov, še nadaljnjih 
okoli sto tisoč pa jih  bolezen 
ogroža.

Marijan Drobež

Nepotrebne kolone na slovenskih avtocestah

Ko z največjim veseljem 
prekolneš Dars • • •

Kdor se v zadnjih tednih 
dokaj redno vozi na relaciji 
Primorska -  Ljubljana, je bil 
nedvom no priča pogostemu pri

zoru. Na območju, ki gre od Raz
drtega do Postojne, se namreč 
pogosto ustvarjajo kilometrske 
vrste. In razlog za te vrste? Poprav
ila na cestišču. Gre za delovišče, ki 
je bilo odprto že pred nekaj tedni 
in ki bo končano (šele) konec okto
bra. Razmere na omenjenem 
odseku so bile posebej poostrene v 
prejšnjem koncu tedna, najverjet
neje zaradi še nekaterih dodatnih 
del (poleg onih  že itak predvi
denih).
Zapore brezrepa in glave
Sam sem se prejšnji konec tedna 
po primorski avtocesti na om en
jeni relaciji peljal trikrat: dvakrat 
(petek zvečer in  nedelja zvečer) 
sem se sicer peljal v smer proti 
Gorici in tako samo opazoval nes
rečnike na drugi strani, enkrat 
(sobota v popoldanskih urah) pa 
sem se tudi sam znašel v koloni na 
voznem pasu proti Ljubljani. Seve
da je v tem primeru časa kar veliko, 
da najprej dobro prekolneš Dars in 
večkrat pošlješ njegovo vodstvo v 
najbolj odročne "kraje", potem pa 
ti seveda ostane še tudi dovolj časa, 
da se vprašaš, zakaj so taka dolgo
trajna čakanja sploh potrebna (če 
seveda izvzamemo testiranje potr- 
pljenjskih sposobnosti voznikov). 
Začnimo z nujno premiso: kolon 
na avtocestah ni mogoče prepreči
ti v primeru nesreč, posebej tistih s

hujšimi posledicami, ali ko gre za 
verižna trčenja. Teh ni mogoče 
predvideti in  gre zato jasno za 
izredne situacije. V prim eru pri
morske avtoceste pa tega ni bilo: 
šlo je enostavno za dela na cestišču. 
Ta pa so še kako predvidljiva in 
napovedljiva. Vprašanje je, zakaj 
Dars ne ukrepa pravočasno in 
primerno, da bi se take kolone čim 
bolj omejile? Avtocesto 
namreč vsak uporabnik 
posebej plačuje zato, da 
bi daljšo razdaljo prevozil 
v čim manjšem času. Če 
mora ob dodatnem  
plačilu čakati v koloni, ki 
je poleg vsega ne 
povzroči nesreča (in niti 
poletna počitniška mrzli
ca), je preklinjanje 
odgovornih povsem na 
mestu. Občutek je nam 
reč, kot da bi Dars pre
ventivno nič ne storil zato, da bo 
promet bolj tekoč. Rešitev bi mor
da bila upočasniti hitrost avtomo
bilov že pred začetkom delovne za
pore, tako zmanjšati silni nalet 
neposredno v prometni zamašek 
in omogočiti nekoliko bolj umir
jen odtok avtomobilov in 
kamionov z delovišča. Bolj struk
turirano bi lahko organizirali tudi 
obvoze po vzporednih regionalnih 
cestah, kamor bi preusmerili del 
voznikov glede na gostoto prometa 
na avtocesti. Dalje bi lahko delali 
tudi na krajših delovnih zaporah 
(tista pri Postojni je dolga več kilo

metrov), kar bi spet nekoliko ola
jšalo promet. To pa so samo 
tehnične rešitve za posamična av
tocestna delovišča: problem pri 
slovenskih avtocestah in kolonah, 
ki se ustvarjajo, pa je nekoliko 
globlji in širši.
Od 50 do 110 milijonov zaradi 
spremembe v  načrtu
Zal je realnost slovenske avtoces
tne družbe Dars pogosto zelo odd
aljena od resnično profesionalnih 
prijemov in  se prej spreminja v 
samopostrežno trgovino za avto
cestne gospode. Nadzorna funkci
ja, ki bi jo morala opravljati družba 
za avtoceste nad gradnjo in obno
vo avtocest, je bila v preteklosti po

manjkljiva. Navadno se v tem kon
tekstu govori o brezglavih stroških 
gradnje posameznih odsekov. 
Očitno pa je zelo problematično 
tudi samo vzdrževanje. To je pred 
kratkim ugotovil tudi nadzorni 
svet Darsa, češ da premalo vlagajo 
v obnove in vzdrževanje. Problem 
so tudi odprta gradbišča, ki jih je 
Dars opredelil kot prednostno nal
ogo, in  izpostavili primere tistih 
gradbišč, ki so v naravi že izvedena, 
niso pa končana zaradi manjkajoče 
dokumentacije.
Avtoceste so bile od nekdaj 
pom em ben posel in  prednostna

naloga vsake vlade: zaradi tega so 
bile tudi zelo zanimiv plen za 
posamezne posvečene gradbince. 
In pri sklepanju poslov z omenjen
imi gradbinci je bila kakovost 
samega dela najpogosteje krepko 
za interesi samih velikih grad
bincev. Padanje om eta v 
šentviškem predoru je najbolj 
znan primer take malomarnosti, 
kljub tem u da je prav Šentvid 
postavil v ospredje še enega od 
slovenskih škandalov pri zapravl
janju. Tamkajšnji avtocestni odsek 
je bil namreč najprej predviden v 
obliki dvopasovnice v vsako smer: 
to naj bi državno blagajno stalo 47 
milijonov evrov. Potem ko je bil 

projekt že odobren v tej 
obliki, se ga je Dars od
ločil spremeniti in 
dvopasovnici sta tako 
postali tripasovnici. To je 
proračun otežilo za več 
kot dvakrat: skupna
končna cena osnovne 
pogodbe in  štirih 
aneksov je namreč 
znašala 109 milijonov 
evrov.
Tudi v tem  primeru je 
Dars, tako kot pri že na 

začetku om enjenih kolonah, 
pokazal precejšnjo malomarnost 
pri upravljanju in  nadzorovanju 
del na avtocestnem križu. Gre 
samo za dva primera, ki pa sta na
zorna pokazatelja tega, zakaj je 
Dars avtocestni križ preplačal za 
dobri 2 milijardi evrov. Pogača av
tocestnega dobička se je prevečkrat 
uporabljala samo za interese velik
ih gradbincev, medtem ko sta bili 
učinkovitost in funkcionalnost 
posameznih rešitev na drugem 
(oziroma celo tretjem ali četrtem) 
mestu.

Andrej Čemic

Kratke
S-prehodi: oddaja  TV Koper -  Capodistria, 
ki osvetljuje življenje ob meji
V torek, 2. oktobra 2012, bo ob 18. uri na TV Koper -  Capodistria 
prvič na sporedu nova oddaja S-prehodi, ki bo gledalce vsak teden 
popeljala med Slovence v Italiji.
S-prehodi so vsebinsko in grafično osvežena oddaja Brez meje, ki 
je  med Slovenci v Italiji in na celotnem obmejnem prostoru po 15

letih  p r e d v a 
janja že dobro 
p o z n a n a .  V 
oddaji z novim 
im e n o m ,  ki 
ponazarja tako 
m is e ln o  p re 
hajanje  v nov 
č a s  ko t p r e 
hajanje  meje, 
bodo z gosti v 
s t u d iu  in na  
te ren u  obrav
navali p re h a 
ja n j a  s loven- 
sko-italijanske 
meje ter  življe
nje v sp re m i
n ja jo č e m  s e  
čezmejnem 
pros toru . Kot 
pravita ustvar
j a l c a  o d d a j e

Špela Lenardič in Mitja Tretjak, se  bodo v oddaji sprehajali vse od 
Milj do Trbiža in spoznavali (ne) spremenjen vsakdanjik ljudi, ki 
oblikujejo in ustvarjajo življenje v skupnem čezmejnem prostoru. 
Čeprav državne meje med Slovenijo in Italijo ni že več let, je  v 
vsakdanjih pogovorih in navadah še  vedno prisotna. Kljub vsemu 
pa s e j e  zadnja leta na tem območju veliko spremenilo. Stiki med 
slovenskim in italijanskim prebivalstvom se  množijo, vse več je 
skupnih pobud, is točasno pa s ta  se  v m arsikaterem pogledu 
spremenili tudi delovanje in sam o vzdušje v slovenski manjšini.
“Z mejo in življenjem ob njej sm o s e  ukvarjali predolgo in zato smo 
spregledali, da smo po njenem t. i. padcu zaživeli v novem prostoru, 
ki se  vedno bolj razlikuje od prejšnjega. V novi oddaji bodo zato 
prehajanja različna: fizična in čisto konkretna kot tudi mišljenjska 
in identitetna. Ljudje se  v času spreminjamo in z nami se  spreminja 
tudi prostor, v katerem živimo. Ko pa se  srečajo različni, denimo 
sosedi, ki govorijo različna jezika, nas tane  vedno kaj zanimivega, 
pogosto tudi zelo lepega”, je  povedal voditelj Mitja Tretjak, ki kot 
Tržačan sam  doživlja sprem em be čezmejnega prostora v zadnjem 
desetletju.
Novinarka Š pe la  Lenardič, ki poroča  o dogodkih  in te m a h ,  
povezanih s  Slovenci v Italiji že pet let in tako odlično pozna 
dejavnosti zamejskih organizacij, kulturna društva, ustanove in 
težave, s  katerimi s e  ljudje soočajo na tem prostoru, pa dodaja: 
“O ddaja  S-prehodi v o sp re d je  š e  bolj pos tav lja  rad o v ed n o  
odkrivanje krajev, kjer živijo Slovenci v Italiji. Upam, da bomo 
gledalce premaknili s  'foteljev1 in jih prepričali, da se  tudi sami 
odpravijo na izlet v sosednjo Italijo. Da lahko tam najdejo svojo 
poslovno priložnost, možnost izobraževanja ali pa kulturnega 
sodelovanja in prijateljevanja”.

Že Plinij je v e d e l...
Trgatev gre h koncu in vinogradniki tožijo, da jim je suša, ta  šiba 
božja, pobrala polovico in več pridelka. Obžalujem, če ti  ljudje živijo 
od vina, saj si bodo lahko pomagali le, če  imajo zaloge lanskega ali 
starejšega neprodanega vina.
Istočasno berem, da se  Slovenija kot država, kot sicer tudi druge 
evropske države, zaveda potrebe po čim večji samooskrbi s  hrano 
in torej prehram
beni neodvisno
sti od uvoza. Ta 
zah tevn i cilj bo 
zelo težko doseči 
ob  d e j s tv u ,  da  
u n ič u j e m o  v se  
p r e v e č  d o b r e  
o rn e  zem lje ,  ki 
na j  bi b ila  n a 
m e n j e n a  ž i t a 
ricam in drugim 
p o l j š č in a m ,  in 
smo v preteklih desetletjih ogromne površine pozidali, v najboljšem 
pr im eru  pa posad il i  s  tra jn im i n a s a d i  s a d j a  in t r t ,  kar je  
vnebovpijoča potrata.
Na misel mi prihaja slovenski duhovnik in protialkoholni borec iz 
začetka  prejšnjega stoletja Anton Mrkun, ki je  v svojem delu 
Zgodovina protialkoholnega gibanja p o  vsem svetu, zlasti v  
Sloveniji, ki je  izšlo leta 1927 v Ljubljani, navedel stavek iz del 
Plinija Starejšega: "Vino - kakšna neumnost! Koliko truda in naporov 
za pridobivanje in uživanje pijače, ki te  peha v norost in zločin”. 
Alkoholizem je v Sloveniji vse hujši problem! Po uradnih podatkih 
je  v državi vsaj 1 7 0 .0 0 0  oseb ,  ki so  zasvojene  z alkoholom. 
Statistični podatki tudi kažejo, da je starostna doba med 25. in 35. 
letom najbolj podvržena skušnjavi, da pade v zasvojenost. Pred 
nekaj dnevi smo v časopisih lahko brali tudi o tem, da narašča 
število alkoholikov, kar ni čudno ob dejstvu, da so mnogi v tem letu 
izgubili službo.
Problem s e  torej stopnjuje in terja največjo pozornost vseh, ki so 
poklicani, da skrbijo za javno dobro. Alkohol je  nam reč  prav 
tako nevarna  ses tav ina ,  ki vodi v odvisnost, kot so  najtežje 
droge! /  Pavle Bračko

Gledališka p redstava  na Otlici
V soboto, 29. septem bra  2012, ob 20. uri, bo v Kulturnem domu 
na Otlici gledališka skupina  KD Brce iz Gabrovice pri Komnu 
uprizorila komedijo Mira Gavrana Vse o ženskah. Režija Minu 
Kjuder in Sergej Verč.

Ta

Špela Lenardič in Mirja Tretjak 
(foto Blaž Svetina)
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Prejeli smo

Ministrici Ljudmili Novak so pri 
spomeniku tigrovcev žvižgali

Ob 60-letnici smrti Vinka Vodopivca /  Opereta na Gradu Kromberk

Kovačev študent v izvirnem 
ljudskem duhuv

Č eprav nekoliko pozno, saj 
je bilo že veliko poveda
nega v  zvezi z  nesramnim  

dogodkom v  Bazovici, pri spome
niku ustreljenih tigrovcev, kjer so 
ob slovesnosti žvižgali ministrici, 
je prav, da kaj povem o tudi na
vadni ljudje. Žvižgali so prav ti
sti, ki so nosili na kapah rdečo 
zvezdo, in tisti, k i nim ajo pojma, 
kaj nam  je ta rdeča zvezda slabe
ga prinesla. Tigrovci so bili 
ustreljeni precej le t pred  
začetkom druge svetovne vojne 
in daleč pred pojavom partizanst
va in daleč pred prihodom  rdeče 
zvezde. Preden nadaljujem, pred
lagam, da se takim nevednežem  
ne dovoli več prisostvovati slove
snosti, k o t sicer na splošno take 
vrste praporščaki tam nim ajo kaj 
iskati. Tem je v  prihodnje nujno  
treba prepovedati udeležbo in  
prepovedati prihajati na ta kraj z  
žaljivimi transparenti, na katerih 
so žaljivi napisi in  rdeča zvezda. 
Tigrovci, ki so bili prve žrtve faši
stičnega terorja na Primorskem, 
niso poznali n e  zvezde ne tri- 
glavke, še m an j pa kakšne ti
tovke. Borili so se proti italijan
skem u okupatorju, ki je tigrovce 
označil za teroriste, tako ko t jih  
je  označila tudi kom unistična  
oblast v  Jugoslaviji; o n jih  se 
sploh n i smelo govoriti. Prav za
radi tega nim ajo  ti praporščaki 
kaj iskati v  Bazovici ob njihovem  
spomeniku, kjer je potrebno oči
stiti kom unistične navlake, ko t je 
kom unistični znak rdeča zvezda, 
ki je prišla k  nam  iz Sovjetske zve
ze p o  nalogu Stalina in  sloven
skih sodelavcev. Razdor m ed  Slo
venci, k i ga ustvarja levičarska fa
langa, ki jo  žal še vedno podpira 
predsednik države, ne sm e in  ne  
bo šel kar tako m im o. Prepričan 
sem, da se tisti, k i so tam žvižga
li, niso borili, ker so bili premla
di ali pa so se skrivali do konca 
vojne. N ične vedo, da so bili prav 
Primorski “borci" najbolj zavede
n i od kom unistov, čeprav imajo  
za to m anjše opravičilo, o tem  
sem pa že pisal, (Dolomitska izja
va, k i je odklanjala vse, kar ji n i 
ustrezalo). Ne zamerite m i, če 
bom  uporabil zelo “popularno"  
nekoliko vulgarno besedo, ki jo  
na Primorskem tako radi upora
bljajo ali so jo  tako radi izrekli ob  
kakšni p odobn i priložnosti: če 
rečeni, da so primorski borci pra
ve nevedne “m one"! Hodil sem v  
osnovno šolo v  času Mussolinija, 
v  času, ko  so nas preganjali, če 
sm o govorili slovensko, čeprav 
nam  tega niso nikoli m ogli pre
prečiti, ker sm o bili zavedni Slo
venci. Ponosni sm o bili na slo
venski materin jezik tudi tisti, ki 
sm o morali v  italijansko šolo, slo
vensko pisati in  brati pa so nas 
naučili pri verouku, še preden  
sm o znali kaj napisati v  italijan
skem  jeziku, čeprav se je to do

gajalo največkrat v  skritih prosto
rih, ker so fašisti preganjali 
duhovnike. Tisti, k i sm o tedaj 
končali petletko  italijanske šole 
in sm o morali nekaj let po  konča
ni vojni vJLA, sm o bili nadvse ra
zočarani, da se tega ne da opisati, 
in  m ladi tega n e  razumejo, ali pa 
so jih kom unisti tako zapeljali, da 
nočejo poslušati, im ajo preveč  
"oprane" možgane, ker v  tedanji 
vojski n ism o sm eli govoriti slo
vensko, mlajše pa tako n ič  več ne  
zanima ko t le lepo in  brezskrbno 
življenje. Poznam mdi razmere v 
Trstu, kjer im am  še živečega bra
ta, starega 90 let; v  Trst je odšel 
zelo mlad, še otrok. Z  nekaj let 
mlajšim bratom sta morala v  ita
lijansko vojsko, p o  razpadu Italije 
pa je šel tisti brat, ki je ostal doma, 
vpartizane, ne m ed  kom uniste! 
Čeprav je Gorica bližja, sm o bili 
zelo navezani na Trst, še iz časa 
Avstro-Ogrške, saj skoraj n i bilo 
družine na Vipavskem, da ne bi

imela vsaj enega člana v  Trstu. Po 
vojni, ko sta Trst in  Gorica ostala 
onkraj meje, sm o raje hodili po  
kavo in ... v  Gorico. Solo pod  faši
stičnim  terorjem sem  moral 
omeniti, čeprav tedaj nism o dosti 
vedeli o tigrovcih, ker so bili sta
rejši ljudje zelo previdni, saj so 
im eli italijanski fašisti"velika" 
ušesa, vendar pa vsaj zase trdim, 
da sem  vedno rad prisluškoval 
pogovorom, predvsem  starejših 
oz. odraslih, ki so bili uperjeni 
proti fašizmu, kasneje nekoliko  
več, ko  so italijanski fašisti lovili 
Vojka Premrla in  druge. Pisatelj 
Boris Pahorje že večkrat om enil 
nepoznavanje razmer v  Trstu in 
na sploh na Primorskem; z  njim  
se zelo strinjam, m ladina pa 
sploh n ič ne pozna. Potem pa pri
dejo na prizorišče nekakšni pra
porščaki, o katerih vem , da še 
m anj poznajo razmere ko t ti m la
di.
Pred ta spom enik  ne sm e več  
rdeča zvezda, ker je  sim bol totali
tarizma, ki ga je EU obsodila; tja 
prav tako ne smejo fašisti s kakš
n im  simbolom fašja ipd., to je tre
ba preprečiti! Verjetno ti pra
porščaki, ki naj bi se borili tudi za

Trst - in  v  resnici prem nogi so 
tam izgubili svoje življenje -, pa 
danes ne razumejo problema, da 
sm o izgubili Trst in  Gorico z  
ozemljem  prav zaradi kom uniz
ma! Ozek pas, ki loči Slovenijo  
od sedanje Italije, je očitno pri
rejen na hitro, le toliko, da so ob
držali Trst, ker so se zbali kom u
nizma. Neka konvencija OZN iz 
leta 1947pravi, da ne sm e biti za
p rt dostop do morja državi, ki je 
v  zaledju, toda prav to se je zgodi
lo  Sloveniji. Im el sem na obisku 
prijatelje iz Nove Zelandije, k i so 
vedeli, da so prav njihovi vojaki 
prvi za partizani vstopili v  Trst, in  
ko  so pogledali na zemljevid, so 
m e začudeno vprašali, ali se s 
tako m ejo  strinjamo. Razumeli 
so, da so ustvarjalci te m eje veliki
- m ed  tem i je bila tudi tedanja 
Sovjetska država, ki n i storila n ič  
v  prid m alem u narodu, čeprav so 
naši klečeplazili pred Stalinom! 
N jihov cilj je bil tedaj le izvoz ko 
m unističn ih  idej na zahod, 
zahod pa se je tega upravičeno  
bal in  meja je sedaj taka, k o t je! 
Žvižganje v  Bazovici sovpada s 
splošno gonjo proti vladi, k i jo  
vztrajno podpihujejo  levičarski 
novinarji, opozicija, katerim prav 
n ič  n i m ar n e  Slovenija ne slo
venski narod. Predvsem pa so 
proti Janezu Janši, kar žal podpi
ra tudi predsednik republike 
Turk, ki ga istočasno, npr. Toš v  
Delu, že razglaša za p onovno  iz
voljenega predsednika države. 
Ob tej m isli se kar zgrozim, saj bi 
morali vendar Slovenci izvoliti 
novega človeka, ki ima čut in  p o 
sluh za vse Slovence, ne pa da de
la razdor!
Zavedam se, da n im am  moči, a 
po  svojih m očeh se bom boril, da 
ne  bi več vabili kakšnih pra
porščakov z  rdečimi zvezdami, ki 
jih  natikajo na triglavke in  se z  
njim i šemijo. Triglavka s troboj
nico (zastavo) in  zvezdo ne ob
staja, to je laž novodobnih “bor
cev", ki so tako zavedeni, da 
sploh ne vedo, kaj je  prav in  kaj 
ne! Pred nekaj leti, vsekakor pa 
po  naši samostojnosti, so se neka
teri pojavili tako "našemljeni" 
npr. v  A jdovščini na proslavi; 
m ed njim i sta bila tudi Rop in Ka
cin, ki sta se našemila s tako kapo, 
ki nikoli n i bila resnična, to je laž! 
Triglavka je bila prepovedana že 
z  Dolomitsko izjavo, tedaj pa so 
jo  morali zamenjati s titovko in  
zvezdo, brez naše zastave! Tisti, 
ki tega ne vedo ali trdijo drugače, 
to počno s hudobijo, ki jo  prem o
rejo le kom unisti!
Ponosa, da sm o Slovenci narod, 
ki ima m ožnost govora v  svojem  
jeziku, tudi v  Bruslju, žal n im a
mo. Vse kaže, da n im am o ne p o 
nosa ne smelosti, v  tem ima Boris 
Pahor v  celoti prav. Žal je tudi re
snično tako!

Silvan Štokelj

V letu 2012 se še posebno 
na Prim orskem  z veliko 
hvaležnostjo spom inja

m o na duhovnika, skladatelja in 
zborovodjo Vinka Vodopivca ob 
60-letnici njegovega odhoda v

nebeško kraljestvo, kjer je goto
vo spoznal žlahtnost harm onije, 
ki je seveda drugačna od tiste, ki 
jo je sam podaril svojemu ljudst
vu. Vinko Vodopivec (1878, 
Ročinj -  1952, Vipava; pokopan 
je pri cerkvi Sv. Trojice v Krom
berku), se je z glasbo srečal že kot 
fantič in  se zanjo navdušil, saj je 
bil njegov oče Vincenc organist. 
Poleg orgel je Vodopivec igral 
kar nekaj drugih  glasbil. 
Kamorkoli je šel kot 
duhovnik  službovat, je 
poskrbel za ustanovitev 
zbora. Po Grgarju, 
Kamnjah na Vipavskem in 
v Črničah je bil celih 43 
let v Kromberku, najprej 
kot vikar, nato kot župnik. 
"Nadškof F. B. Sedej m u je 
1.1918 izročil v oskrbo tu 
di župnijo sv. Vida in  Mo- 
desta na Placuti v Gorici, 1.
1926 pa ga je nadškofija 
imenovala za kolavdatorja 
novih orgel in  zvonov za 
Goriško", berem o v Pri
morskem slovenskem bio
grafskem leksikonu. Kot 
nadarjenem u glasbenemu 
samouku so m u bili sveto
valci D anilo Faigelj s ši
rokim  teoretskim
znanjem , skladatelj Emil 
Komel in  tenorist Jožko 
Bratuž. Vodopivec je bil izredno 
plodovit skladatelj. Od njegove
ga opusa poznam o 1218 del, 
kakih tristo pa jih je še pogreša
nih . Čeprav je doživel dve sve
tovni vojni in  kruti fašistični čas, 
se je vseskozi predajal svojim 
vaščanom  kot duhovnik, ve- 
roučitelj, zborovodja in  glasbe
nik. Tudi sedaj so v zborovskih 
krogih na Prim orskem njegove 
skladbe izredno priljubljene, 
prav zato, ker je v n jih  znal zaje
ti primorskega duha in  tisto ljud
sko spevnost, ki odlikujeta nje
govo cerkveno in  posvetno gla
sbo. Ker je v svoje melodije pre
lil ljudsko čustvovanje in 
občutke, je marsikatera njegova 
skladba ponarodela. Njegova 
priljubljenost se kaže tudi v tem, 
da so po njem  poim enovali uli
ce v Kopru, Solkanu, glasbeno 
šolo v Ajdovščini in  m u postavi
li spomenik v Kromberku in rod
nem  Ročinju. Prim orski štu
dentje so 1. 1953 pod vodstvom 
A ntona N anuta ustanovili Pri
m orski akadem ski zbor Vinko 
Vodopivec, 1.1995 pa je v Krom
berku začelo delovati Kulturno 
društvo Moški pevski zbor 
Kromberški Vodopivci. Prav ti so 
bili v letošnjem  Vodopivčevem

letu najbolj dejavni, saj so nje
m u v hvaležen spom in priredili 
več koncertov, ki si bodo sledili 
še v ok tobru  in  novem bru. 
Vrhunec teh  praznovanj je bila 
postavitev spevoigre Kovačev

študent, ki jo je Vodopivec zložil 
1.1910 na libreto svojega stanov
skega kolege Ivana Kovačiča 
(1873, Avče nad Kanalom - 
1936, Vrhovlje v G oriških Br
dih), ki je pod psevdonim om  
Soški pisal za slovenski dunajski 
list Zora in  se tako podpisoval tu 
di pod poznejšim i zapisi.
V spevoigri Kovačev š tuden t  je 
p ro tagonist robat, a pošten  in

delaven kovač, ki je poslal sina 
študirat na Dunaj, a ta je tam  za
pravljal očetov denar za ve
seljačenje po gostilnah  s prija
telji. Zato ga je oče šel iskat in ga 
dom a izučil v poštenega, svoje
m u delu predanega kovača. Gla
sbeno delo je prežeto z ljubez
nijo in spoštovanjem do prepro
stega, a socialno in  m oralno  
pokončnega slovenskega člo
veka, ki velja več kot dunajski 
izobraženci, ki radi škilijo za 
ženskam i in  popivajo. Prav pri 
poudarku tega ljudskega duha se 
je zaustavil režiser, sicer dramski 
igralec, član SNG Nova Gorica, 
Radoš Bolčina, katerem u je bilo 
zaupano režijsko vodstvo odrske 
postavitve (pa tud i scenarija in 
izbire scenskih elementov, med 
katerim i je izstopal kovaški 
meh), ki je bila p rem ierno upri
zorjena v nedeljo, 16. septembra, 
v sugestivnem okolju am fiteatra 
gradu Kromberk. Kljub h ladne
m u večeru se je v n jem  zbralo 
okrog tisoč gledalcev, ki so z ve
likim navdušenjem spremljali iz
vajanje pevcev MoPZ Krom
berški Vodopivci, MoPZ Lipa 
Ravnica, Domači pevci iz Lokov- 
ca, KTD Lokovec; ti so izvajali sk
ladbe Vinka Vodopivca in  ljud

ske pesmi, ki dopolnjujejo in  bo
gatijo glasbeni komedijski splet. 
Poleg om enjenih pevcev so gla
sbeno veseloigro oblikovali soli
sti: M anuel Pintar (kovač Vleci- 
m eh), Polona Kante Pavlin (Me

ta, njegova žena), Borut 
Orozovič (Janez, n jun  
sin), Marko Pavlin (Zan, 
poštn i sel), D om en Ko
zinc, Peter Prinčič, Bru
no  Simčič, Tamara Ušaj 
Bizjak, M iha Remec in 
Bojan Vuga, ki so poose
bili Janezove sošolce, 
prijatelje in  pevko v go
stilni. Na klavir jih  je 
sprem ljal M iha Štokelj. 
Za glasbeno vodstvo je 
bil zadolžen Vladim ir 
Čadež, ki se je v zadnjem 
prizoru pojavil na prizo
rišču oblečen v talar. 
Režiser Bolčina je s tem  
želel počastiti zborovod- 
sko vnem o Vinka Vodo
pivca. Ljudske plese, ki 
poživljajo dogajanje, (v 
uvodnem  prizoru je sicer 
plesni in term ezzo le 

malce predolg), so izvajali člani 
Folklornega društva Gartrož ob 
spremljavi glasbenega kvarteta. 
Naj m ed protagonisti še posebej 
om enim o M anuela Pintarja, ki 
je s svojim poln im , lepo izo
blikovanim basom, tudi igralsko 
učinkovito, prikazal različna 
očetova razpoloženja, baritoni
sta Boruta Orozoviča kot ve
seljaškega študenta, nato pridne

ga kovača, in  tenorista  Marka 
Pavlina, Žana, zmeraj žejnega 
poštnega sla; pri tem  komično še 
posebno poudarjeno izoblikova
nem  liku je bil razpoznaven po
seg igralca Bolčine. Publika je ob 
koncu navdušeno ploskala iz
vajalcem in  ti so ustregli njeni 
želji ter še enkrat glasno in  z za
nosom  odpeli nadvse priljublje
no Vodopivčevo skladbo Žabja 
svatba ali kar Žabe.
Večer so poleg KD MoPZ Krom
berški Vodopivci omogočili Jav
ni sklad RS za kulturne dejavno
sti 01 Nova Gorica, Zveza kultur
n ih  društev Nova Gorica, Gla
sbena šola Nova Gorica, Mestna 
občina Nova Gorica, Goriški 
muzej in  Slovensko narodno gle
dališče Nova Gorica.
Ob koncu naj spom nim o bralce, 
da se je ob 40-letnici Kulturnega 
centra Lojze Bratuž, nekdanjega 
Katoliškega doma, 1.2002, zaisk
rila, tudi z več kom ičnim i gleda
liškim i dodatki, spevoigra Ko
vačev š tuden t v Gorici v veliki 
dvorani KCLB pod režijo Adrija- 
na Rustje in  taktirko Hilarija La
vrenčiča, ki je za to priložnost iz 
izvirne klavirske spremljave na
pisal partituro za cel orkester.
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Življenje je treba živeti do konca!

Minevanje
Berem , da je naš  p rilju 

b ljen i veslač Iztok Čop 
zadn jič  p o to p il vesla v 
dom ače vode Blejskega jezera. 

Konec veslaške kariere, ki m u  
sam  prav i k o n ec  nekega p o 
glavja in  začetek drugega. Dan, 
nedelja, je že itak  jesensko siv 
in  tu roben , tako da m e ta  novi
ca n ap o ln i z obču tkom  m in e 
vanja, od tekanja . P an ta  rei ... 
in  n ič  se ne vrne.
Ž ivljenje gre h itro , vsako 
zak ljučeno  pog lav je p o m e n i 
p reh o jen o  pot, n a  katero se ne 
v rneš več. N ikoli več. In korak 
za korakom  se b ližam o dnevu, 
ko je po ti konec, ko je konec 
sanj in  konec vsakega načrta. 
Ne vem , zakaj ob  Iztoku Čopu 
p o m is lim  n a  svojo taščo, ki 
sm o jo ravno p red  d ob rim  m e
secem  odpeljali v do m  za sta
rejše.
Začelo se je n e n a d o m a , n e 
pričakovano. Nekaj se ji je pač 
dogodilo , nekaj resničnega ali 
nam išljenega, da n i ho te la  več 
živeti dom a, da n i p renesla  n i
ti tren u tk a  sam ote. Čeprav so 
zd ravn ik i trd ili, da je zdrava 
kot riba, se je začela pritoževa
ti n a d  vsem , n ad  p ritiskom , 
n ad  b o le č in a m i v  h rb tu , n ad  
prebavo in  silila je v b o ln išn i
co, k jer je seveda n iso  h o te li 
sprejeti. Z m ožem  sva ji d o p o 
vedovala, da je vse v redu, da 
je čisto sposobna živeti sam o
sto jno , da lahko  kuha , lahko  
odhaja  z dom a n a  sp rehod  ali 
po  n ak u p ih . A ona, kot b i ne 
slišala naših  besed, Da n e  m o 
re, da je noge n e  držijo, da je 
lahko  sam o še v postelji, pa da 
n u jn o  po trebu je  zdravnika in  
zdravila. Pred en im  sam im  m e

secem  p a  je še vozila avto in  
ho d ila  n a  sprehode.
Vse skupaj je b ilo  iz d n ev a  v 
dan  slabše, začela nas je klicati 
tu d i ponoči, n i im ela m iru , sa
m o  jokala je in  ta rn a la . N iti 
naša n iti zdravnikova p riso tno
st ji n is ta  b ili v opo ro . Sam o 
pom irjevala, vsak dan  več jih  
je potrebovala, in  vsak dan  je 
b ilo  težje.
Ko sm o nekega večera spet 
poklicali rešilca, ker sm o verje
li, da ji je res slabo, n a m  je 
zdravnik povedal, da ne m ore 
več živeti sam a in  po treb u je  
sta lno  strokovno nego  in  p o d 
po ro . Sicer p a  je p o p o ln o m a  
zdrava, sam o psih ično  je m o 
tena. Svetoval n am  je do m  za 
starejše.
In začelo se je tavanje po  d o 
m ov ih . N ajprej v N abrež ino , 
kjer n i b ilo  prostora, n a to  na 
O pčine, kjer sm o našli prosto  
sobo  in  je tašča osta la  nekaj 
tednov. O b vstopu  v do m  sta 
m e najbolj p rešin ili tem ačnost 
in  tišina, ki so jo m otili sam o 
televizija in  kakih  deset parov 
oči, ki so brez občutkov in  brez 
želja buljile nekam  v n eznano . 
M orda vam e, ki sem  pravkar 
vstopila, m orda  preko m ene  v 
prazn ino . In n a  m oj pozdrav se 
n i oglasil n ihče, kot b i b ili te 
oči in  ta  usta  že u tru je n i poz
dravljanja, ki n e  p rinaša  besed, 
n iti prijateljstva.
Tašča je v d o m u  po  cele dneve 
ležala, n i ho te la  iz postelje, tu 
di po trud ili se niso, da bi jo p ri
pravili k tem u. Razum em , kaj
ti tu d i m i n ič  ne dosežem o pri 
njej. Kot b i si v tepla v glavo, da 
ji je življenja dovolj, kar tu d i 
sta lno  ponavlja.

Ne m o re te  tako, vpijem , 
življenje je sveto, življenje je 
bogastvo , življenje je n e p re 
cen ljiv  dragulj, tu d i ko se iz
teka, tu d i v trp ljen ju . In vam  
n ič  n e  m an jka, d e n a r  im ate , 
svoje stanovanje, svoj avto, b la
gostan je in  prijatelje. N o, teh

balkonom , svetla dvorana, p ro 
stran  v rt sredi n jiv  in  v inogra
dov. V jesenskem  soncu  je vse 
zlato obarvano . A oči, ki že iz 
veže strm ijo  vam e, so enako  
p razne in  enako brez vsakega 
upan ja . Tudi tu  m i n ih č e  ne 
odzdravi, telesa ležijo n a  števil-

pravzaprav  n im a  veliko, kajti 
od  m la d ih  n o g  je živela le za 
denar. Jezim  se in  vpijem . In  se 
spom nim  svojega očeta, ki je, 
kljub tem u  da je um iral in  trpel 
zaradi raka, h rep en e l po  so n 
cu, dom u, m uci, ki m u  je d o 
m a delala družbo. Te besede so 
kletev, govorim  tašči, p om isli
te n a  vse tiste, ki zares trpijo , 
n a  otroke, ki um irajo , n a  vse ti
ste, ki jim  bolezen  ub ije sanje, 
ko šele brstijo. Za vaša leta ste 
zdravi, ji govorim , hvaležni bi 
m orala  b iti za zdravje, ki ga še 
im ate . A n e  posluša, besede 
g redo  m im o  nje, n e  sliši, oči 
zrejo v prazno , u sta  pa naš te
vajo nam išljene bolezni, govo
ri o raku, ki ga n im a, o bo leči
n a h  v h rb tu , o visokem  p riti
sku, p a  im a skoraj nizkega. 
Življenja ji je dovolj in  jaz je ne 
razum em , obsojam  jo. 
N ajdem o prosto  posteljo  v  Re- 
pnu . Lepši, novejši dom , sobe z

Pogled na veslaško panogo v Sloveniji

Legenda slovenskega športa 
je spravil vesli v klet

N a velikem ljudskem praz
niku ob Ljubljanici se je 
prejšnji teden od aktiv
nega veslanja poslovil legenda 

slovenskega športa, veslač Iztok 
Čop, sinonim  za 20 let uspehov. 
V karieri je osvojil štiri olim pij
ske medalje in  12 kolajn na sve
tovnih prvenstvih. Prvo člansko 
medaljo je v dvojcu brez krmarja 
izboril skupaj s sedanjim  pred
sednikom  Veslaške zveze Slove
nije Denisom  
Žvegljem že v 
osamosvojitve
nem  poletju 
1991, sicer še v 
jugoslovan
skem čolnu, a 
na zm agoval
nem  odru že s 
trobojnico 
m lade sloven
ske države. Leto 
kasneje je ista 
naveza osvojila 
prvo olim pij
sko medaljo za 
samostojno 
državo. Poseb
no zgodbo je Čop spisal v dvoj
nem  dvojcu z Luko Špikom, s ka
terim  sta bila m ed drugim  trikrat 
svetovna prvaka v dvojnem dvoj
cu, svetovna rekorderja, osvojila 
pa sta tudi komplet olimpijskih 
medalj, v Sydneyju 2000 zlato. V 
Atenah sta bila srebrna, posebno 
zadoščenje za 40-letnega Gorenj
ca pa je dejstvo, da se v letu 2012 
poslavlja z novim  uspehom , s 
svojo četrto olimpijsko medaljo. 
Čop in  Špik sta bila nam reč na 
nedavnih Igrah v Londonu na re
gatnem  polju v Etonu v dvojnem 
dvojcu tretja (odprla sta zbirko 
kolajn, ki so jo nato dopolnili zla

ta judoistka Urška Žolnir, srebrni 
Primož Kozmus in  bronasti Raj
m ond Debevec), veteran doma iz 
Radovljice je tako končal sijajno 
kariero, ki je v ponos vsem Slo
vencem , z uglednim  odličjem 
mesec dni, potem  ko je prazno
val okrogel rojstni dan in  n a 
tanko 20 let po osvojitvi prve 
olimpijske medalje v Barceloni. 
Iztok Čop je nedvom no velikan 
slovenskega in  ne samo sloven-
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skega športa, v zgodovino ve
slaških panog se je zapisal z zlati
mi črkami, v najbolj plodnih le
tih  je izzive iskal tudi v četvercu, 
ko sta bila s sedem let mlajšim 
Kranjcem Špikom (ki bo, kot 
kaže, svojo športno pot še n a 
daljeval) v svoji paradni discipli
ni dejansko nepremagljiva. V 
izjavah ob slovesu je Čop dejal, 
da se je iz leta v leto izpopolnje
val, razmere so se nam reč v dvaj
setih letih kariere na naj višji rav
ni bistveno spremenile. Na Ble
du je v klubu v bistvu vse 
življenje garal kot nor, povedal pa 
je, da je z zrelostjo tako izpilil

n ih  kavčih, ne vem , ali je kaj 
življenja v n jih , pod  odejam i n i 
zaznati sanj in  h repenen ja . "A

ves dan  tako ležijo", vprašam  
bolničarko. "Ves dan, poskuša
li sm o  jih  p riv ab iti k razn im  
dejavnostim , upali sm o, da b o 
do  poslušali glasbo, a jim  je vse 
skupaj šlo n a  živce. Oči ždijo in  
m e gledajo, a vem , da m e ne 
vidijo, da n isem  zanim iva, kot 
n i n ič  več zan im ivo  n a  tem  
svetu.
Tašča je enaka njim , brez volje, 
b rez upan ja , b rez sanj. Zakaj 
tako, vpijem , zakaj ne m arate 
živeti, zakaj ne v idite sonca in  
govorite le o m razu. N i ji mar, 
sovraži tu d i nov  dom , sovraži 
to, da m ora tu  obvezno vstati iz 
postelje. Spala b i pravi, sam o 
spala. O didem , ker m ed  n am a 
n i dialoga, ker je ne razum em , 
ker n o če m  razum eti, zakaj je 
n ek d o  n e n a d o m a  o d k lo n il 
življenje in  p rosil za v d om . 
Tako iz dneva v dan.
Tesnoba po ltem e in  tiš ine m i 
sledi, ne m o rem  se zneb iti p o 
gleda na tista skrčena telesa, na 
televizijo, ki govori v p razno, 
in  na dneve, ki so vsi enaki in  
brez vsakega sm isla. Ne vem ,

zakaj se spom nim  n a  poletje in  
n a  jezero W eissensee. Tam  
sm o spali p ri Jo h a n u , p rijaz
n em  gospodu, ki je pravkar d o 
p o ln il 94. leto. O n je bil d ru 
gačen , čeprav  veliko  starejši. 
N jem u  so se iskrile oči, ko je 
govoril o  svojih čebelah, m i pa 
sm o  se sm ejali, ko se je vsak 
d an  odpelja l n a  p la n in o  s 
svojim  nov im  Yetijem. Jo h a n  
je ljubil življenje in  n a  njegov 
n a sm e h  n i m ogoče pozab iti. 
To je n asm eh , ki b i p rista ja l 
v sakem u d vajse tle tn iku . V 
n je m  je m oč in  ljubezen  do 
življenja.
S pom in  n a  J o h a n a  m i vrača 
u pan je . Vem, da ne spadam o 
vsi v dom ove, ki so p o d o b n i 
čakalnicam  n a  sm rt, vem , da je 
š tir iin d ev e td ese tle tn ih  Jo h a 
nov  veliko, in  upam , da b o m  
nekoč m ed  njim i. N ekateri lju
b im o  življenje in  upam , da bo  
tu d i življenje sam o usm iljeno  
in  d o b ro h o tn o  z nam i. In da 
ga b o m o  lahko dosto jno  živeli 
do  konca.

Suzl Pertot
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način dela do vrhun
skosti, da se je na le
tošnjo olim pijado -  
ob že zmanjšani sto
rilnosti zaradi let, ki 
m inevajo -  sploh 
najbolje pripravil. 
Žal je veliko pozor

nosti v intervjujih bolj kot strogo 
športnim  vsebinam in  tekmoval
n im  obračunom  fantastične 
zgodbe o uspehu šlo dejstvu, da 
bo moral šele zdaj, v zrelih letih 
in  z družino na ram enih, raz
mišljati o tem, kako se bo 
preživljal, saj z vrhunskim  špor
tom  (v revni panogi) ni oboga
tel, prej nasprotno. Zev prejšnjih 
letih  so bila sredstva problem . 
Spomnimo se samo nekega izbo

ra Športnika leta 
pred nekaj zima
mi v Ljubljani, 
ko sta s Špikom 
ostala v baru 
pred Linhartovo 
dvorano Can
karjevega dom a 
na pivu, ker sta 
bila v polemiki z 
Veslaško zvezo 
in  Olimpijskim 
kom itejem  Slo
venije zaradi 
neizpolnjevanja 
finančnih obvez
nosti. V bistvu si 
bo m oral šele 

poiskati spodobno službo, pravi 
pa, da bi rad ostal v svetu športa, 
mogoče kot trener ali trgovec z 
opremo. Če pomislimo na šam
pione iz drugih športov, ki služijo 
m ilijone evrov, potem  se zdi sko
raj neverjetno, da si mora velikan 
takega kova in  s spiskom m edna
rodn ih  dosežkov, ki napolnijo  
nekaj strani, pri štiridesetih ko
maj zagotoviti dostojno eksisten
co. Vsekakor hvala Iztok Čop! Ju
nak, ki nam  je v vročem  avgu
stovskem dnevu še enkrat napol
nil srca, potem ko nas je navduše
val polni dve desetletji.

HC

Pred dnevi me je prijatelj Samo vprašal, ob morju 
sva čakala najine sinove, ki so jadrali v Sesljanskem 
zalivu, če nim am  tudi sam občutka, da naša sloven
ska narodna skupnost v Italiji ne deluje več kot sku
pnost, vsaj taka skupnost ni več, kot sva je bila m id
va deležna pred desetletji, še pred nekaj leti. Nobe
ne nostalgije po "dobrih starih časih" ni bilo v tem 
vprašanju, le bistra, a tudi bridka ugotovitev, prav
zaprav vprašanje, zakaj je tako, kot je, ko smo kot po
samezniki sredi neke skupnosti, a se sami ne čuti
mo več del nje. Nekaj nam  vsem manjka, na očeh 
vseh je, da ne delujemo več kot skupnost, ne v do
brem in ne v slabem.
Samova prijazna žena Erika je bila z nama, eden ti
stih srečnih popoldnevov ob morju je bil, ko se po
letje prevesi v jesen in  se ti zdi, da je čas obstal, ne 
preveč vroče ni bilo in ne preveč hladno, blagega 
morskega vetriča ravno dovolj, da so naši otroci ja
drali, opazovali smo jih, kako so kot račke za ma
terjo raco, strum no in  v dolgi, urejeni vrsti pluli iz 
sesljanskega portiča za čolnom potrpežljivega tre
nerja jadralnega kluba Čupa, Matije, na odprto 
morje.
Turisti so se v tem  času že porazgubili, mi trije smo 
sedeli na pomolu in  zrli v obzorje, ki se je izgublja
lo za m irnim  morjem.
Morje je dihalo svoje večno življenje v nas. 
"Poglejta, kako je s tem, sam to doživljam kot veliko 
stisko tudi na poklicnem področju, po eni strani se 
zavedam tega, kar si sedaj ti Samo povedal, tudi za
to pišem rubriko Kaj sploh počnem tukaj?, kjer red
no stavim svoje pomisleke o smiselnosti lastnega 
in drugih početja v naši sedanji družbi na prvo me
sto, po drugi strani pa se borim  proti tisti pogubni 
avtocenzuri, ki je je pri našem pisanju vedno več. 
Naj razložim, navedel bom  samo primer, recimo: o 
naši šoli, o šoli s slovenskim učnim  jezikom, ne 
zmorem napisati ničesar tehtnega več, samo nem o 
opazujem, kaj se dogaja. V trenutku, ko bi zapisal 
svoje pomisleke, če je prav, recimo, da se je naša šo
la tako na široko in  brez pomislekov odprla italijan
sko govorečim otrokom in staršem, bi se usulo, po 
meni in  časniku. Po petnajstih letih, toliko let nam 
reč že vozim vsak dan svoje otroke z Oglejskega v 
Gorico v slovensko šolo, vidva vesta, da im am  trije
zično družino, da zato nisem nacionalist, kot bi se 
mi rado in  takoj očitalo!, enostavno ne zmorem več 
napisati ničesar o italijanskih profesorjih, ki učijo na 
slovenskih šolah, ne o italijanskih starših, ki se ne 
naučijo ene same slovenske besede, čeprav imajo 
svoje otroke v slovenski šoli, ne o osebju, ki dela na 
slovenskih šolah, a pošilja svoje otroke v italijanske 
šole, da o profesorjih, ki to počno, ne rečem nobe
ne, kot tudi ne morem napisati niti enega samega 
tehtnega pomisleka več o ravni znanja določenih 
profesorjih, ki učijo na naših šolah... " sem 
utrujajoče začel.
Erika je vzdihnila, se zazrla tja čez, proti morju, ki 
se je odpiralo v Gradeško laguno, a morje ni odgo
vorilo.
In sem nadaljeval o tem, da ne zmoremo več, v tej 
naši slovenski narodni skupnosti, katere sestavni 
del smo, niti pošteno spregovoriti o sodelovanju, 
ampak si raje pišemo pisma po časnikih, se raje obk
ladamo z obtožbami, kot pa, da bi sedli za mizo in 
se brez nepotrebnih sprenevedanj pogovorili o po
m em bnih stvareh. Odprto, jasno, tudi trdo, a iskre
no. Upam preveč, najbrž.
"Čas pa nas načenja", sem bil črnogled, dodal sem 
še misel o "tekoči družbi", katere del smo, ko pa so 
vse oporne točke, te nekdanje trdne, jasne, 
oprijemljive sidriščne točke, med njimi je bila tudi 
in  predvsem narodna pripadnost, vse bolj izmuzlji
ve, če ne že ravno "tekoče".
Samo Zygmuta Baumana pozna, kar m u kot podjet
niku ne onemogoča, da se v življenju drži pravila,

ki mi ga je pred časom zaupal: "Vsak dan moram 
zgodaj vstati, končno v našem  podjetju dajemo 
kruh osemindvajsetim družinam, to je odgovorno
st zame in za vse nas. In potem moram začeti dirka
ti. To je to. Ali tako ali te ni".
"Kako se je ta naša družba spremenila, ne, Jurij? Jaz 
se včasih ne spoznam več", je bolj sebi kot nama 
rekla Erika, ki se s svojimi tremi sinovi vsak popol
dan po šolskem pouku trudi, da bi v življenju - de
lovanju naše narodne skupnosti fantje zrasli v pri
padnike naše narodne manjšine, zato glasba v slo
venski ustanovi, zato šport v slovenski ustanovi, za
to kulturno udejstvovanje v slovenski ustanovi, za
to iskanje knjig v slovenski knjižnici..., vse tisto pač, 
kar počnemo starši, ki še verjamemo v preprosto 
dejstvo, da je prav, da naši otroci zrastejo kot člani 
naše skupnosti.
In smo se pogovorili o tem, kako nas je globalizacija 
načela, ne da bi se tega naši vodilni v naši narodni 
skupnosti niti zavedeli.
Vstali smo in čisto ob morju sem se obrnil in Eriki 
rekel: "A si ti pomislila kdaj, da politiki danes govo
rijo, kot da bi bilo še tako, kot je bilo nekoč, kot da 
bi se nič ne spremenilo, kot da svetovnega spleta ne 
bi bilo, kot da si ne izmenjujemo informacij predv
sem na svetovnem spletu, na interaktivnem “we- 
bu2", govorijo, kot da bi še koga predstavljali, a ne 
predstavljajo nikogar več"?
Samo je nadaljeval z mojo mislijo: "Niti zavedajo se 
ne, da jih je čas odnesel, za vedno, a tisto, kar ima
mo danes, dejansko totalitarno oblast čistega kapi
tala, je pa še bolj grozljivo"!
"In v zameno ni nič” ! je bila trditev, ki je obvisela 
med nami, med zemljo, nebom  in morjem.
"A nista opazila, da se v manjšini pogovarjamo sa
mo še o denarju"? sem bil trpek, saj se pri nas go
vori samo še o tem, o manjkajočih sredstvih, o 
zmanjševanju prispevkov... in  sem dodal: "A vidva 
si najbrž niti ne moreta predstavljati, kako se poču
tim o vsi tisti, ki delamo, ki smo svoje življenje zapi
sali delu sredi naše narodne skupnosti in  sedaj vsak 
dan od delodajalcev že leta poslušamo, kako smo 
dragi, kako ni denarja za nas, kako kot osebje stane
mo, kot da bi bili "nebodigatreba", a nihče ne po
misli, da za nam i živijo družine, kot tudi ne pomi
sli, da smo, ko smo sprejeli delo v teh ustanovah, 
nekaj tudi sami žrtvovali. Človek ima zares pomi
sleke, večkrat pomisli, da je bil nor, ko je verjel v 
našo narodno skupnost, ko je sprejel zaposlitev v 
naših ustanovah. Govorim seveda o sebi, a ne bom  
jokal, gotovo pa bom  zgledno poskrbel, da niti ene
m u samemu mojemu otroku ne bi padlo na misel, 
da bi se vezal na tako službo v našem prostoru, kot 
jo im am  sam, ko sem nenehno na prepihu! Ne ve
sta, kako uničujoče je to, ko gledam svoje odlične 
sodelavce v uredništvu, kako so in  smo zamorjeni 
zaradi tega, še najbolj pa boli, da nam  očitajo, da kot 
osebje stanemo največ, neznosno je to, poniževal
no, in  to počno ljudje, ki niso nikdar delali v takih 
ustanovah, vsaj življenjsko niso bili vezani nanje". 
In smo zavili do bližnjega bara, kjer me je Erika 
vprašala, kaj berem, a ji nisem vedel povedati nič pa
metnega, kot mi tudi sama ni znala navesti nič no
vega, čeprav je bila samo dan prej na knjižnem fe
stivalu v Pordenonu.
"Poezijo še najraje berem", sem pomislil, a najbrž 
tega nisem izrekel na glas, razpet, kot sem bil med 
prijateljema, morjem in umeščenostjo v nekaj iz
muzljivega, a prekleto, še kako prekleto sedanjega. 
Zvečer sem pred spancem našel ponovno odgovor, 
zakaj to rad počnem, prebral sem namreč verze od
ličnega italijanskega pesnika, kar je Cesare Pavese 
bil, in  sem jih zato tudi sam rad poslovenil:
"Edino veselje v življenju je začeti.
Lepo je živeti, ker živeti pom eni začeti, 
vedno, v vsakem trenutku"!
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